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مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

باید نسل جدید وجوان 
را با مساجد آشتی بدهیم
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مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر اینکه 
باید نسل جدید و نسل جوان را با مساجد آشتی بدهیم، 
از مساجد بیشتر فاصله بگیرند  گفت: هرچه قشر جوان 
دچار آسیب های اجتماعی بیشتری می  شوند، رهبر معظم 

انقلاب نیز بر همین مسأله تأکید دارند.سید موسی حسینی 
کاشانی  در آیین رونمایی از صفحه استان قم در پایگاه اطلاع 
رسانی »فهما« که در سالن جلسات اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان برگزار شد، اظهار داشت: یکی از مشکلات

1

با فاصله گرفتن ازمساجد آسیب های اجتماعی بیشتر می  شوند 
زمان ایجاد شرایط عادی 

در قم هنوز معلوم نیست

سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( و قیام خونین 15 خرداد را تسلیت می گوییم

 تخلفات در قوه ی قضائیه که خود نمک بر گندزدایی دیگر قوا می باشد، باید با 
حساسیت و جدیت و شتاب بیشتری و شاید حتی در ساختاری خارج از خود قوه قضائیه، 

امر به رسیدگی شود. 
اگر قایل باشیم که برای اداره ی بهتر امور در حوزه ی کلان مجبوریم از سلسله مراتب 
اداری استفاده کنیم و اگر در این مورد دنبال تجربه ی صاحبان علم مدیریت باشیم، اصل 
"وحدت فرماندهی" - به معنی هرشخص فقط از یک نفر دستور می گیرد- را باید در کنار 
اصل "وحدت جهت" - به معنی اینکه یک نفر باید مسوول تمام فعالیتهایی باشد که هدف 
عملکردی یکسان دارد- از جمله پایه های داشتن یک نظام سلامت اداری بدانیم. حال 
اگر به یافته های وبر )دانشمند آلمانی( در مورد دیوان سالاری ، که آن را نمونه ی عالی 
عقلانیت می دانست نگاه کنیم، درمی یابیم که عموما افراد بر اساس شایسته سالاری در مناصب خود مشغول نمی شوند، 
بلکه جایگاه اداری آنها از بابت داشتن امتیازاتی است که در جامعه دارند و این امتیازات امروزه به باور مردم با "ژن خوب" یا 
"رانت" همراه است. این معضل اجتماعی و البته حاکمیتی به راحتی می تواند موریانه وار بساط دیوان سالاری ملی را تخریب 
نماید. مـحور تفکر وبر، برای یافتن بهترین روش اداره ی یک جامعه بر پایه ی یک ساختار ویژه ای بود کـه او اعـتقاد داشـت 
بـا آن مـی توان مشکلات گفته شده را بر طرف و اصلاح نمود و آن چیزی نبود جز "بوروکراسی". این ساختار ایده آل بر پایة 
منطق، نظم و قدرت مشروع بنا شده است. بر همین اساس او نسبت به ارایه یک سری ویژگی های مهم این نظام سلامت 
اقدام نمود که مهم ترین آن ویژگی ها عبارت بود از : ۱ تقسیم مشخص کار: شغل ها به خوبی تعریف و تفسیر شده اند و 
کارکنان در اجرای آنها بسیار مهارت کسب کرده اند. ۲ سلسله مراتب روشن: اختیار و مسؤولیت به خوبی تعریف شده اند و 

متصدی هرپستی به متصدی پست بالاتر گزارش می دهد. ۳ قوانین و مقررات رسمی: دستورالعمل های مکتوب، رفتارها و 
تصمیمات شاغلین را هدایت می کند و سوابق مدون حفظ می شوند. ۴ غیر شخصی بودن: قوانین و مقررات بدون هیچگونه 
ارجحیت و تبعیضی به طور یـکسان در مورد همه بـه کار بـرده مـی شوند و هیـچ فـردی از ارجحـیت خـاصی برخوردار نیست.

۵ ارتقاء شغلی بر مبنای شایستگی: کارکنان بر مبنای استعداد، توانایی و قابلیت اجرایی شان انتخاب می شوند و ارتقاء 
می یابند و مدیران، کارکنان حرفه ای سازمان ها به شمار می آیند. آنچه که به نام اداره به مفهوم امروزی آن می شناسیم و 
برطبق قوانین رسمی باید در خدمت کشورو ملت باشد و نه فرد و شخص،پدیده ی تازه ای در جهان و ایران است. چیزی که 
در این مقال می خواهیم به آن برسیم این است که، آیا زیر دست موظف است اوامری را که از طرف مقام ما فوق صادر می 
شود ارزیابی نموده و قانونی و غیر قانونی بودن آنرا احراز کند؟ و فقط در صورت منطبق بودن با متون قانون به مورد اجراء 
گذارد؟ یا اینکه بالعکس صرف صدور دستور از طرف مقام صلاحیتدار کفایت می کند؟ در این خصوص صاحب نظران سه 

عقیده ابراز نموده اند: "نظریه کورکورانه" ، نظریه "تطبیق آگاه"  و نظریه "بینابین".
خلاصه ای این نظریه ها را تقدیم می کنم تا خود بتوانید قضاوت کنید:

نظریه کور کورانه
برای آنکه نظمی در کار باشد لازم است مامور مادون از مقام مافوق خود اطاعت نموده و دستورات او را به مورد اجراء 
گذارد زیرا اگر قرار باشد هر ماموری به نحوی قانون را تغییر و تفسیر کند و بنا به میل و تشخیص خود در مورد اجرای قوانین 
اقدام نماید، سلسله مراتب اداری وهماهنگی در امور از بین می رود. به طور کلی این نظریه آثار و نتایجش برای افراد بسیار 

خطرناک است. زیرا قدرت ابتکار و خلاقیت را از مادون گرفته و مامور تبدیل به ابزار دست آمر خواهد شد.
نظریه تطبیق آگاه

عده ای از علماء بر عکس برای مادون حق و یا تکلیف ارزیابی نمودن اوامر صادر و تشخیص قانونی بودن یا قانونی نبودن 
آن را قائل هستند و می گویند که هرگاه مافوق برمادون به اجرای امری بر خلاف قانون دستورنماید، مادون نباید از آن 

اطاعت کند. چرا که اطاعت از مافوق باید تا حدی باشد که قانون نقض نشود. بر این نظریه نیز ایرادی وارد نموده اند. بدین 
نحو که اگر مامورین را موظف به ارزیابی و تطبیق اوامر مقامات مافوق با متون قانونی نماییم، حس انضباط و سلسله مراتب 
اداری و هماهنگی و اطاعت از بین می رود و تشخیص قانونی بودن و یا قانونی نبودن اوامر مواجه با سلیقه های متعدد 
و لزوماً برداشتها و تفاسیر متفاوت می شود. زیرا هر ماموری ممکن است، قانون را به میل و تشخیص خود تغییر و تفسیر 
کند و به بهانه های مختلف از اجرای اوامر قانونی مافوق سرباز زند و با قبول این نظریه لطمه بزرگی به اصل سلسله مراتب و 

هماهنگی و اصل اطاعت از اوامر مافوق وارد خواهد شد و انسجام اداری از بین می رود.
نظریه بنیابین

از آنجا که هر دو نظریه نتایج سوء و نا مطلوبی داشتند، برخی از علماء را بر آن داشت تا نظریه دیگری را مطرح نمایند. 
طبق نظریه مذکور بایستی میان اوامری که بطور وضوح بر خلاف قانون است و دستوراتی که ظاهراً قانونی است، تفاوت 
قائل شویم. اجرای اوامری که به طور بارز مغایر با قوانین است، رافع مسئولیت نیست. ولی دستوراتی که قانونی بودن یا 
قانونی نبودن آن همراه با شک و تردید است، سبب عدم مسئولیت زیر دستی که مجری آن اومر بوده، می گردد. و این 
یعنی مافوق مسئول خواهد بود. حال با این مقدمه و متناسب با اتفاقاتی که در کشف تخلفات و بعضا جنایاتی که در پرونده 
ی جاری معاونت اجرایی قوه قضاویه صورت گرفته است، می توان عالی ترین مقام مسئول وقت را مورد تعقیب قرار داد 
و یا صرفا متهم و همردیفانش را باید به پای دستگاه عدالت سپرد؟ این موضوع از آن جهت اهمیت دارد که تخلفات در 
قوه ی قضائیه که خود نمک بر گندزدایی دیگر قوا می باشد، باید با حساسیت و جدیت و شتاب بیشتری و شاید حتی در 
ساختاری خارج از خود قوه قضائیه، امر به رسیدگی شود. چرا که اگر "داد ستان" ها خود "بی داد" کنند قهرا پایه های 
اعتماد اجتماعی - که تمام اعتماد ها بر اساس آن شکل گرفته است - به لرزه خواهد افتاد. حسن نظارت و اجرای دستورات 
همواره از مهمترین ارکان داشتن یک نظام سلامت است. علی الخصوص اگر مقام تصمیم گیر تا این اندازه به مال و جان 

و عرض ملت مسلط باشد. 

فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی "فتح یک" در 
شهر قم خبر داد که طی 72 ساعت گذشته در دو بخش پنهان و آشکار اجرا شد.   
سردار سید محمود میر فیضی اظهار داشت: در این طرح 383 نفر اوباش،مزاحم 
نوامیس،سارق، اتباع خارجی،مفسدان اخلاقی، دارندگان سلاح ، فروشندگان مواد 
مخدر و معتاد متجاهر دستگیر شدند. وی بیان داشت: 8 دستگاه انواع خودرو و 
موتورسیکلت نیز توقیف و 5 قبضه سلاح جنگی و شکاری کشف شد. سردار 

میرفیضی ابراز داشت: کشف 121 هزار و 3۰۰  نخ سیگار و 5۰9 بسته تنباکوی

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: فرزند خانواده ای برای شرکت در بازی های 
رایانه ای اقدام به تخلیه کارت بانکی والدین خود کرد.   سرهنگ علی موالی اظهار 
داشت: فردی به این پلیس مراجعه و بیان داشت مبلغ 18۰ میلیون ریال از حساب 
وی و همسرش برداشت غیر مجاز صورت گرفته است. این مقام انتظامی ادامه 
داد : شاکی اظهار داشت که  چندین ماه به دفعات مبالغی از حساب حقوقی وی و 
همسرش برداشت می شود و این برداشت ها غیر عادی به نظر می رسد که مجموعه 
این مبالغ بیش از 18۰ میلیون ریال است . سرهنگ موالی افزود: کارشناسان پلیس

فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد:

جزییات اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی فتح یک
رئیس پلیس فتا استان قم :

پسر بازیگوش حساب پدر و مادرش را خالی کرد
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استاندارقم:

قم از مرحله پیک بیماری کرونا عبور کرده است
فعالیت تالارهای پذیرایی با 50درصد ظرفیت

سخنگوی قوه قضاییه  خبرداد:

دستگیری قاضی فراری در رومانی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در 
این طرح بیش از ٦٨0 فرم از سوی شهروندان تکمیل شد که با 
توجه بودجه و ظرفیت سازمان بیش از 200 مجتمع دارای 10 
واحد به بالا و 100 متر فضای سبز جهت احداث فضای سبز 
تعیین شدند. پیام جوادیان با اشاره به اجرای طرح کاشانه برای 
اجرای نهضت کاشت درخت در مجتمع های مسکونی شهر قم 
و در قالب پویش ملی درخت دوستی بنشانیم اظهار کرد: طرح 

کاشانه با هدف کاشت فضای سبز در مجتمع های مسکونی شهر

گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
دستگاههای اجرایی مکلف به رعایت مصوبات کارگروه تنظیم 
بازار هستند و تمامی اصناف باید از نرخ مصوب، تمکین کنند 
با هدف  بازار،  و اخلال گران در  با متخلفان  و برخورد قضائی 
ششمین  در  غضنفری  مهرداد  شود.  می  اعمال  بازردارندگی 
جلسه کارگروه تنظیم بازار و کمسیون هماهنگی امور تعزیرات 
استان قم اظهار داشت: سازوکارهای اجرایی باید به گونه ای باشد 

که هیچ مشکلی در تامین و توزیع کالا نداشته باشیم و تامین و

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اجرای نهضت کاشت درخت در 
مجتمع های مسکونی 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

تامین وتوزیع کالاهای اساسی به 
موقع و مستمر باشد 
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در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، مزایده پارکینگ عمومی خودرو  و موتور سیکلت امام صادق)ع( 
واقع  در میدان روح ا... را به شرح ذیل و به مدت یکسال شمسی بصورت اجاره از طریق مزایده عمومی به 
شرکت واجدالشرایط واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و 
شرکت در مزایده، از تاریخ نشر آگهی به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )1۴/2۰ بعدازظهر( روزدو شنبه 
مورخه1399/۴/9 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت 

نیاز با شمارۀ تلفن : ۳۲۴۲۵۴۳6، 0۲۵ریال تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

 میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(: ۱00.000.000 ریال )به حروف(: یکصد میلیون ریال می 
باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام 
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ ۱00789۴۲6۵۵7 نزد 

بانک شهر شعبه میدان جهاد به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادات رسیده ساعت 1۰ صبح روز سه شنبه مورخه1399/۰۴/1۰ در محل سازمان، در کمیسیون 
مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، مزایده پارکینگ خودرو شهید کاظمی واقع در خیابان شهدا 
)صفائیه( را به شرح ذیل و به مدت یکسال شمسی بصورت اجاره از طریق مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده، از 
تاریخ نشر آگهی به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )1۴/2۰ بعدازظهر( روزدو شنبه مورخه1399/۴/9 به 
نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن : 

۳۲۴۲۵۴۳6، 0۲۵ریال تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(:۳00.000.000 ریال )به حروف(: سیصد میلیون ریال می 
باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام 
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ ۱00789۴۲6۵۵7 نزد 

بانک شهر شعبه میدان جهاد به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادات رسیده ساعت 1۰ صبح روز سه شنبه مورخه1399/۰۴/1۰ در محل سازمان، در کمیسیون 
مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

 سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
آگهی مزایده عمومی ) نوبت اول ( آگهی مزایده عمومی ) نوبت اول (

نخستین  روزنامه استان قم
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در تصمیمات مدیران ارشد کدام نگاه فسادگریزتر است؟
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رییس جمهوری با تاکید بر لزوم همکاری مردم در مقابله با کرونا، اظهار داشت: 
اگر همکاری مردم نباشد و سلامت مردم به خطر بیفتد مجبوریم همه محدودیتها 

را بازگردانیم.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه ستاد ملی کرونا 
اظهارداشت: مردم عزیز ما می دانند موضوع مواجه شدن با این ویروس عالم 
گیر)کرونا( یک موضوع بی سابقه لااقل در ۱۵0 سال اخیر در کشور ما بوده است، 
از سال ۱۲۴7  که دوران طاعون و مرگ و میر شدید در ایران و عراق بوده، چنین 

حادثه ای به این شکل بی سابقه بوده است.
آنفلوانزا  موضوع  که  میلادی  از ۱9۲0  هم  دنیا  در  افزود:  جمهوری  رییس 
اسپانیایی مطرح بود و تا ۵0 میلیون نفر در آن آنفولانزا از بین رفتند، چنین حادثه 
ای نداشتیم که ویروس خطرناکی از آسیا شروع شود و به اروپا، سپس به آمریکا و 

آفریقا برسد و تقریبا همه کشورهای جهان را درگیر کند.
روحانی یادآور شد: روند به این صورت بوده که در هر کشوری این ویروس وارد 
شده به پیک رسیده از پیک عبور کرده و از دروازه ای وارد کشور دوم سپس سوم و 
سپس ادامه یافته است. برای مثال وقتی این ویروس وارد کشور ما شد استان هایی 
چون قم و گیلان به سرعت به پیک رفتند و بعد هم به تدریج استان های دیگر 
وارد پیک شدند، بسیاری از استان هایی که به پیک رسیدند از پیک عبور کردند 
شرایطشان فوق العاده نیست. البته باز هم بیماری وجود دارد ولی به آن شدت 

نیست.
نگرانی درباره کرونا همچنان وجود دارد

وی ادامه داد: امروز چند استان همین حالت را دارند که اینها مربوط به پیک اول 
است. ما داخل پیک اول هستیم. پیک اول در برخی استان ها آمده و عبور کرده 
است. در بعضی استان های دیگر  وارد پیک شده که از آن عبور خواهیم کرد مانند 
خوزستان که در این جلسه بحث شد و کم کم در حال عبور از پیک است. پیش 
بینی این است که استان های دیگر در نوبت هستند یعنی بتدریج آنها وارد  پیک 
می شوند و باید عبور کنند. این همه مربوط به پیک اول این بیماری است بنابراین 

این استان با استان دیگر متفاوت است.
رییس جمهوری گفت: این که قبلا گفته شد استان هایی سفید، زرد یا قرمز 
است، این قرمزی و سفیدی ثابت نیست. استانی ممکن است امروز سفید باشد 
هفته بعد زرد شود و هفته بعد از آن به سمت قرمز شدن برود که شرایط ویژه خود را 

خواهد داشت بنابراین کلیت مساله به این صورت است.
وی یادآور شد: بارها تکرار کردیم چون این بیماری واکسن و داروی قطعی ندارد، 
بنابراین باید پروتکل های بهداشتی را رعایت کنیم البته در بعضی کشورهای دنیا 

گفتند که داروهایی موثر است که دارند امتحان می کنند.
روحانی اظهارداشت: معمولا در کشور هم جدا از چند شهرستان به نقطه ای 
نرسیدیم که حدود 60 تا 6۵ درصد جمعیت با این ویروس مواجه و از آن عبور کرده 
باشند یعنی نه الان واکسن پیش روی ما و نه آن ایمنی جمعی و رمه ای به وجود 

آمده است بنابراین نگرانی ما همچنان وجود دارد و باید مراقبت کنیم.
شده  شروع  که  پیک ها  این  دلیل  که  پرسش  این  طرح  با  جمهوری  رییس 
چیست، گفت: در استان هرمزگان که به شکل ویدئوکنفرانس در تماس بودیم 
گفته بودند که شرایط ما شرایط عادی و سفید است ولی در ایام عید سعید فطر و 
تعطیلات که رفتار و آمدها زیاد شد و متاسفانه استان هرمزگان دچار مشکل شد و 
هنوز هم در مرحله پیک وجود دارد بنابراین سفرها و رفت و آمدها و مراعات نکردن 

دستورالعمل ها ما را دچار مشکل می کند.
وی تاکید کرد: مردم باز هم توجه کنند که نه کشور ما بلکه در همه دنیا حتی 
کشور پیشرفته باشد تخت، آی سی یو و امکانات از لحاظ پزشک و پرستار محدود 
است، همه جا محدودیتی وجود دارد بنابراین آن محدودیت را باید مدنظر قرار 
دهیم برای اینکه هر استانی که وارد پیک می شود از آن به شکل آرام و پشته ای از 
آن عبور کند نه یک پیک بلند که همه را دچار اضطراب و مشکل کند. همه ما در 

این زمینه باید نسبت به دستورالعمل ها مراقبت و کمک کنیم.
 میزان رعایت جامعه  امروز به 2۰ درصد رسید

روحانی گفت: گزارش دوم نگران کننده در این جلسه این بود که رعایت مردم 
در اردیبهشت ماه نسبت به این اپیدمی تا 80 درصد مطلوب بوده است و اما در 
اواسط خرداد این مراعات ها به ۲0 درصد رسیده است  که می تواند برای ما نگرانی 
به وجود آورد و مردم باید این مراقبت را انجام دهند تا بتوانیم از این مرحله به خوبی 

عبور کنیم.
رییس جمهوری با تاکید بر افزایش تخت ها، تجهیزات پزشکی، امکانات و 
تجهیزات حفاظتی برای پزشکان و بیمارستان ها گفت: دولت همه توان خود را به 
کار می برد و امروز با وجود این گونه نیازمندی ها، شرایط خوب است و حتی خود را 
برای شرایط سخت تر آماده کردیم. اما در عین حال در کنار تلاش های انجام شده 

مردم باید همچنان همکاری خود را ادامه دهند.
وزارت صمت ماسک پارچه ای قابل شستشو در اختیار مردم قرار دهد

روحانی با بیان اینکه از وزارت صنعت، معدن و تجارت خواستم تا به اندازه کافی 
ماسک رایگان در اختیار مردم بگذارد و مردم بتوانند از ماسک پارچه ای قابل 
شست و شو استفاده کنند، اظهارکرد: باید ماسک پارچه ای قابل شست و شو در 

اختیار مردم باشد تا بتوانیم از کنار همه این موارد به خوبی عبور  کنیم. 
رییس دولت تدبیر و امید با توصیه به مردم و دولت اظهارداشت: یکی از توصیه ها 
این است؛ هم دولت و هم مردم با اقداماتی که انجام می دهند موارد را مراعات 
کنند . مردم حتی الامکان بدون سفر باشند و دولت هم خدمات الکترونیک ارائه 

دهد.
روحانی خاطرنشان کرد: دولت همه توان را برای ارائه دولت الکترونیک به کار 
گرفت و هر هفته یک خدمت مهم به صورت الکترونیک اعلام و ارائه می شود از 
دریافت مجوز گرفته تا مساله بیمه شخص ثالث. هر هفته یک خدمت بزرگ به 

خدمت الکترونیکی تبدیل می شود.
روحانی از ادارات خواست تا میز خدمت شان محل اجتماعات نباشد و گفت: 
هم میز خدمت باید به گونه ای خدمت ارائه دهد که اجتماعات نباشد اگر اجتماع 
است و تا ظهر نمی تواند رسیدگی کند، به آنان نوبت دهد. امور اداری استخدامی 
باید در این زمینه کاملا تلاش کند مردم در صف های طولانی و بدون فاصله 

گذاری لازم، گرفتار این مساله نشوند. 
به جای مچ گیری دست همدیگر را گرفتن ،تقویت شده است 

روحانی گفت: در ماههای فروردین و اردیبهشت امسال که البته خرداد هم 
همین شرایط را دارد،  تولیدات ما افزایش یافت. در بعضی امور مانند گردشگردی 
و بحث صنعت هوانوردی شرایط کمی فرق می کند اما به غیر از این چند موضوع 
که هنوز به شرایط نرمال نرسیدند، امروز در شرایط مناسبی قرار داریم و تولیدات 
ما در این ماهها نسبت به ۲ ماه اول پارسال،در بخش صنعت،  کشاورزی و خدمات 

۱0 تا ۱۲ درصد رشد داشته است.
وی اضافه کرد: بسیار خوشحال کننده است که هم تولید ما در مسیر حرکت 
است و هم امروز صادرات ما در نقطه خوب دارد قرار می گیرد. در بحث صادرات 
غیرنفتی با مشکل عظیم روبرو بودیم و دروازه های ما بسته بود. اما در ۲ هفته اخیر 
بسیاری از دروازه های ما با همسایگان غربی، شرقی، جنوبی و شمالی گشایش 

یافت و صادرات غیرنفتی افزایش پیدا کرده است.
رییس جمهوری گفت: از این دو موضوع خوشحال کننده تر حکمرانی در کشور 
ما در شرایط امروز است. امروز بحمدالله یک وحدت، انسجام و دست همدیگر 
را گرفتن به جای مچ گرفتن ایجاد شده است. امروز شاهدیم همه قوا و نیروها، 

نیروهای مسلح، نیروهای مردم خدوم و خدمتگزار در کنار هم هستند.
در ماجرای کرونا توانستیم تهدید را به فرصت تبدیل کنیم

روحانی افزود: همانطور که در سخنرانی مجلس شورای اسلامی هم بیان کردم 
اگر بتوانیم امسال را سال پیوند و پیروزی قرار دهیم، یعنی همه با هم بیش از 
گذشته پیوند برقرار کنیم، و متحد شویم، این ویروس با همه مشکلاتش برای ما 
و دنیا ایجاد کرده، دستاورد و نکاتی هم داشته و آن اینکه که توانستیم تهدید را به 

فرصت تبدیل کنیم.
شاهد تشکیل ائتلاف ملی برای زندگی در کشور هستیم

روحانی بیان داشت: یکی از نکات مهم، نزدیک شدن قوا، جناح ها و احزاب و 
ائتلاف ملی برای سلامت و معیشت در کنار یکدیگر هستیم و به عبارت دیگر ما 
امروز یک ائتلاف ملی برای زندگی را شاهدیم که این ائتلاف یک دستاورد بزرگ 
است و نباید آنرا را از دست بدهیم و باید همه در کنار هم باشیم. تجربه چند ماهه 
به ما می آموزد که اگر همه دست به دست هم دهیم هم برابر کرونا و هم مقابل 

تحریم موفق و پیروز می شویم. 
رییس جمهوری تصریح کرد: البته همه اینها با مشکلاتی روبرو است. ولی 
پیروزی نهایی با ما و در کنار مقاومت، استقامت و اتحاد است. پس من حکمرانی 
این ماه های اخیر را به یک ائتلاف ملی برای زندگی هم برای سلامت هم برای 

معیشت و هم برای پیشرفت تعبیر می کنم و این را باید حفظ کنیم و ادامه دهیم.
روحانی یادآور شد: نمی توانیم بگوییم ویروس کرونا فقط برای افراد مسن و 
آنهایی است که بیماری زمینه ای دارند و برای دیگران اصلا نیست. حدود ۱۲ و 
۱۲.6 درصد افرادی که در تخت آی سی یو هستند و یا حتی فوت کردند، کسانی 
هستند که نه مسن بودند و نه بیماری زمینه ای داشتند بنابراین صفر نیست. اما 
از آن طرف جمعیت بزرگ ما که مبتلا می شوند و متاسفانه جان خود را از دست 

می دهند، یا مسن هستند یا بیماری زمینه ای دارند. 
رییس جمهوری تاکید کرد: این موضوع خیلی مهم است که ما نسبت به این دو 
گروه افراد حساس باشیم و پیش بینی کنیم و در همه جا مخصوصاً در استان هایی 
که داخل پیک می رویم نخستین هشدار برای افراد مسن و افرادی است که 
بیماری زمینه ای دارند. بقیه افراد هم باید مراقبت کنند منتها خطر برای آنها کمتر 

است و این مساله مهمی است که ما باید مدنظر قرار دهیم.
روحانی اضافه کرد: این مساله جای خوشحالی دارد و از همه آنها تشکر می کنیم 
زیرا دستورالعمل های لازم را برای حفظ سلامت مردم رعایت کردند اما در برخی  

جاها، شرایط مناسبی نبود. 
رییس جمهوری با بیان اینکه در حرم مطهر رضوی )ع( که نسبت به جاهای دیگر 
متفاوت است، گزارش ها درباره فاصله ها و تشکیل نماز جماعات امیدوارکننده 
نبود، اظهار داشت: از مسئولان حرم مطهر، استانداری و دانشگاه علوم پزشکی 

می خواهم تلاش کنند استان خراسان رضوی وارد پیک نشویم. 
روحانی با تاکید بر اینکه همه گشایش ها و موارد جدید بازگشایی که امروز هم 
داریم، مشروط به آن است که باهم همکاری کنیم، تصریح کرد: اگر همکاری 
نباشد، مجبوریم همه محدودیت ها را بازگردانیم. اگر سلامت مردم در شهر یا 
استانی به خطر بیفتد، مجبوریم محدودیت ها را مجددا اعمال کنیم پس برای 
اینکه بازگشایی ها ادامه یابد و کسب و کار باز شود، باید این همکاری ها ادامه یابد. 
وی در مورد مصوبات جلسه امروز خاطرنشان کرد: در جلسه امروز بحث شد تا 
بیمه بیکاری کسانی که در دوران سه ماهه کرونا بیکار شدند، عملیاتی می شود. 
بعضی کسب و کارها که بیمه نبودند و پرونده بیمه هم ندارند، امروز مشمول کمک 
شدند. همچنین مقرر شد نمایشگاه های تخصصی امروز مجاز باشند به شرطی 

که ورود افراد ویژه و خاص در چارچوب مصوبات امروز در آن شرکت کنند.
بازگشایی تالارهای پذیرایی با 5۰ درصد ظرفیت

روحانی ادامه داد: تالار پذیرایی در جاهایی که قرمز نیست، می تواند باز شود، 
آن هم در چارچوبی که تصویب شود یعنی ۵0 درصد از ظرفیت آن به کار گرفته 
شود. قهوه خانه ها می توانند بازگشایی کنند اما اقداماتی نظیر اردوهای تابستانی 

و برخی امور فعلا ممنوع است. 

سخنگوی قوه قضاییه  خبرداد:

دستگیری قاضی فراری در رومانی
سخنگوی قوه قضاییه از دستگیری قاضی منصوری متهم فراری پرونده اکبر طبری 

در رومانی خبر داد.
غلامحسین اسماعیلی روز شنبه در جمع خبرنگاران و در حاشیه مراسم تودیع و معارفه 
رئیس سازمان زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی افزود: این فرد در رومانی توسط پلیس 
اینترپل دستگیر شده اما به دلیل شیوع کرونا چون هیچ پروازی انجام نشده فعلا به ایران 

آورده نشده است.
وی ادامه داد: یکی دو متهم پرونده طبری در خارج از کشور به سر می برند یکی از 
متهمان به نام آقای منصوری اعلام کرده بود که  به ایران برمیگردد و در جلسه شرکت 
خواهم کرد ولی بررسی هایی که ما انجام دادیم متوجه شدیم این اعلام، اعلام جدی 

نیست بلکه تبلیغاتی است. متعاقب این موضوع، مراتب به پلیس اینترپل اعلام شد.
اسماعیلی افزود: این فرد که اکنون در رومانی به سر می برد از شب گذشته در اختیار 

پلیس اینترپل قرار گرفت و دستور بازداشت وی در رومانی صادر شده است.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: متاسفانه به دلیل اینکه وضعیت پروازهای رومانی به 
صورت کامل قطع است درچند روز آینده  امکان حضور این فرد در جلسه دادگاه فراهم 
نخواهد شد اما به محض اینکه موانع رفع شود و همکاری های دولت رومانی هم با ما 

تداوم داشته باشد نسبت به انتقال وی به ایران و حضور او در دادگاه اقدام می شود.
از روز گذشته جمعه  اخباری مبنی بر دستگیری قاضی منصوری متهم فراری پرونده 

اکبر طبری توسط اینترپل در رسانه ها و فضای مجازی توسط اینترپل منتشر شد.
غلامرضا منصوری متهم ردیف نهم پرونده اکبر طبری و ٢١ متهم دیگر است که از 

کشور متواری بود و به دریافت رشوه بالغ بر ۵00 هزار یورو متهم است.
درباره حکم اعدام جاسوس سیا و موساد

وی در پاسخ به سوالی درباره صدور حکم اعدام جاسوس سیا و موساد گفت: این 
پرونده در سال 97 و 98 بوده است. متهمان دیگر را حضور ذهن ندارم. حکم او صادر 
شده و قطعیت پیدا کرده و توضیح هم دادیم که دستگیری ایشان به حادثه تروریستی 
سردار شهید سلیمانی ارتباطی نداشته است.  اسماعیلی ادامه داد: در سنوات قبل 
به لحاظ ارتباطی که با این مجموعه داشته، اطلاعاتی از حوزه های پایه و نظامی ما به 
ویژه در ارتباط با وزارت دفاع و نیروی قدس سپاه همچنین تردد های شهید حاج قاسم 
سلیمانی در سال های 96 و 97 را هم به سرویس سیاه و هم به  سرویس موساد می 

داده است.
 سخنگوی قوه قضاییه درباره اینکه این فرد با کدام یک از سازمانهای داخلی در ارتباط 
بوده است، گفت: ارتباط او به لحاظ اینکه بیشتر در سوریه بوده و خانواده اش مقیم 
سوریه هستند، در همان کشور با نیروهای جمهوری اسلامی ایران که در آنجا حضور 
داشتند اطلاعاتی را از فعالیت آنها و حوزه فعالیت وزارت دفاع جمع آوری کرده و به 

دشمن می داده است.
 اسماعیلی درادامه با اشاره به دستگیری یکی از متهمان پرونده های اخلال در نظام 
اقتصادی در خارج از کشور عنوان کرد: در هفته گذشته با پیگیری قضایی و همکاری 

شایسته پلیس بین الملل موفق شدیم این فرد را به کشور برگردانیم.
یک متهم اقتصادی به کشور بازگردانده شد

 سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به این سئوال که در خصوص این متهم آیا خود را 
معرفی کرده یا پیگیری های قضایی و پلیس اینترپل منجر منجر به دستگیری وی شده 
است؟ گفت: این فرد به سفارتخانه جمهوری اسلامی ایران مراجعه ای داشت؛ ولی در 
مراجعه به گونه ای رفتار کرده بود که استنباط عزیزانی که در سفارتخانه حضور دارند این 

بود که آمدن وی به ایران از عزم و اراده جدی برخوردار نیست. 
وی افزود: در این ارتباط هم، قبل از این اقدام به برخی از کشورهایی که گفته شده 
بود که این فرد در آنجا اقامت دارد، نیابت های قضایی داده شده بود که با مشخص شدن 
محل اقامت نیابت قضایی و درخواست قرمزی برای پلیس داده شد و اکنون در اختیار 
مراجع قضایی و پلیس بین الملل قرار داد. وی گفت: فرد مذکور فردی به نام آقای 
»آبتین« است که پرونده اخلال در نظام اقتصادی در یکی از استان های جنوبی کشور 
دارد و به لحاظ اینکه هنوز اطلاعات خودم نیز کامل و دقیق نیست و آخرین وضعیت 
قضایی پرونده را اطلاع ندارم، جزئیات بیشتری از این پرونده را نمی توانم در اختیار قرار 

دهم.
 

معاون قوه قضاییه:

رویکرد اصلاح و تربیت اساس کار
 قرار گیرد

 معاون اول قوه قضاییه گفت: رویکرد اصلاح و تربیت را باید عریض تر و پررنگ تر 
ببینیم و اساس کار باشد و در عین حال ناگزیر هستیم برای کسانی که فساد یا در اموال 

بیت المال تعدی می کنند مجازات به کار ببریم.
غلامحسین محسنی اژه ای روز شنبه در مراسم تکریم و معارفه رئیس سازمان زندانها و 
اقدامات تامینی و تربیتی افزود:بنای اسلام بر این است که همه انسان ها مسیر سعادت 
و قرب الهی را درک کنند اما متاسفانه گاها تابع شیطان و شیطان صفت ها می شویم و 
مقررات را زیر پا میگذاریم. وی افزود: اگر کسی به دستورهای خیرخواهانه توجه نکند 

به قعر جهنم سقوط می کند.
معاون اول قوه قضاییه اظهار داشت: نظام جمهوری اسلامی ایران که برگرفته از نظام 
وحی است و از ابتدا تلاشش بر این بود بیشتر به جای اینکه به فکر مجازات باشد به 
فکر تربیت باشد اما متاسفانه برخی موارد تحمیل شد و به جای تربیت و رشد ناگزیر 
شدند مجازات را اعمال کنند. محسنی اژه ای اضافه کرد: اگر اقدامات تخریبی دشمنان 
ابتدای انقلاب نبود رویکرد بر اساس تعلیم و آموزش بود اما ناچار شدند مجازات حبس 
و دیگر مجازات ها را در نظر بگیرند. وی به اصلاح قوانین مربوط به زندانیان اشاره کرد 
و افزود: مجازات های جایگزین حبس و مقرراتی برای تعلیق و توقف برخی مجازات ها 

درنظر گرفته و بررسی شد. 
در همین رابطه دستورالعمل های متعددی برای صدور قرارها، بستری برای تامین 

قرارها فراهم شد و موثر بود اما اذعان می کنیم کافی نیست. 
محسنی اژه ای افزود: خانواده ها و خود متهمان و محکومان از برخی فرصت ها 
استفاده کردند تا بتوانند از زندان رها شوند و این رویکرد در چند سال اخیر بیشتر هم 
لحاظ شد. معاون اول قوه قضاییه به موضوع مقایسه آمار زندانیان ایران و سایر کشورها 
اشاره کرد و گفت: مبانی مسأله مقایسه با هم متفاوت است و بارها عرض کردم این 
مبانی باید اصلاح شود زیرا مبانی ما با آن کشورها متفاوت است و نمی توان گفت ما در 
دنیا چندم هستیم. بسیاری از افراد را ما زندانی می نامیم؛ مثلا هر کسی که حتی یک 
روز به زندان برود جزو آمار زندانیان محسوب می شود و این در حالی است که در دنیا این 

افراد جز زندانیان محسوب نمی شوند..
یک عضو هیأت رئیسه مجلس:  

 نمایندگان مراقب رفتارهایشان 
در فضای مجازی باشند

 یک عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: سیاست مجلس یازدهم 
حل مشکلات اساسی با همکاری دولت است و وارد حاشیه نخواهیم شد.

احمد امیرآبادی فراهانی درباره ارسال طرح های ازدواج اجباری و تغییر نام فرودگاه 
به هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی، گفت: طرح های ازدواج اجباری و تغییر نام 

فرودگاه به هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی نرسیده است. 
این عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی درباره این که آیا این دوطرح در بین 
نمایندگان مطرح است و امضاء برای آن ها جمع شده است، عنوان کرد: طرح ازدواج 
اجباری که بین نمایندگان مطرح نیست و اصلا چنین طرحی نداریم اما طرح تغییر 
نام فرودگاه را یکی از نمایندگان مطرح کرده است که باید بگویم تغییر نام فرودگاه به 
نام شهید حاج قاسم سلیمانی جزء وظایف مجلس نیست و جزء وظایف وزارت راه و 

شهرسازی است.
وی درباره صحبت های مطرح شده مانند این طرح ها گفت:  مردم این دوره با یک 
امیدی به مجلس یازدهم رأی رأی دادند و ما هم به دنبال این هستیم که دغدغه های 
مردم را پیگیری کنیم و این نگرانی را داریم که بعضی ها برای مجلس حاشیه ایجاد 

کنند. 
امیرآبادی تاکید کرد:  اولویت های ما در مجلس یازدهم مسائل اقتصادی و فرهنگی 
بخصوص معیشت است. روز سه شنبه هم یک جلسه غیرعلنی برای پیگیری های این 
اولویت داشتیم؛ سیاست ما حل مشکلات اساسی با همکاری دولت است و وارد حاشیه 

نخواهیم شد. 
وی تاکید کرد: از همکارانم می خواهم مراقب رفتارهای شان در فضای مجازی باشند؛ 

چراکه مردم با یک بارقه امیدی به مجلس یازدهم رأی دادند.

عدالت؛ سهمی برای 
نفروختن! 

 تا پیش از این سهام عدالت به عنوان طرحی بود که 
از ۱۵ سال پیش با شعار بهرمندی تمام اقشار جامعه 

از منافع کشور از سوی دولت وقت اجرایی شد. به هر حال مانیفست جمهوری 
اسلامی این مهم بود که اقشار ضعیف جامعه نیز بهره مند شده و از شرایط 
اقتصادی مطلوب تری برخوردار باشند. قبل از انقلاب اسلامی همواره دو قشر 
مرفه و بسیار ضعیف در جامعه وجود داشتند. پس از انقلاب اسلامی جز چند سال 
اخیر که به دلیل تحریم ها با تورم افسار گریخته ای مواجه شدیم، قشر ضعیف از 
شرایط بهتری برخوردار شده و از سوی دیگر شاهد ایجاد طبقه متوسط در جامعه 

هم بودیم. 
نقدینگی فزاینده ای که این روزها در اقتصاد کشور با شاهد آن هستیم بر این 
مباحث صحه می گذارد. به طوری که در اردیبهشت ماه سال جاری متوسط ارزش 

معاملات در بازار سهام ۲۵ میلیارد تومان بوده است.
این سرمایه ها متعلق به همین مردم است. مبنا و پایه سهام عدالت بر این موضوع 
ایجاد شد که دولت از شرکت های بسیار خوبی برخوردار است در نتیجه عموم 

مردم نیز باید از منافع آن بهره مند باشند.
در آن زمان به اقشار تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی، کشاورزان، افراد و 
خانواده های تحت پوشش بهزیستی و... برگه سهام عدالت تعلق گرفت. از ۴9 
میلیون نفر دارنده سهام عدالت طی این سال ها بیش از ۲ میلیون نفر فوت شده 
اند. اما به طور کلی در این مدت افراد فراموش کرده بودند که دارنده برگه سهمی 

تحت عنوان سهام عدالت هستند.
گذر زمان به ما نشان داد حاکمیتی که اراده کرد بود عموم مردم جامعه را در 
منافع کشور سهیم کند؛ همچنان در اراده خود جدی و مصمم است. فرمان 
آزادسازی سهام عدالت از سوی مقام معظم رهبری صادر شد. همین کافی بود تا 

شاهد اجرایی شدن این مهم در کوتاه ترین زمان ممکن باشیم.
برگه سهام عدالت که از ۱۵ سال گذشته در اختیار افراد است در این سال ها 
سه سود نقدی را در خود جای داده است. بر اساس آخرین برآوردها ارزش برگه 
های سهم یک میلیون تومانی سهام عدالت هم اکنون به حدود ۱۵ میلیون تومان 

رسیده است.
توصیه تمامی کارشناسان و فعالان بازار سرمایه بر این است که افراد دارنده 
این برگه سهام به عنوان یک سپرده بلند مدت به آن توجه داشته باشند. در ۱۵ 
سال ارزش این دارایی ۱۵ برابر شده است. اگر تاکنون این افزایش به دلیل روند 
صعودی تورم در اقتصاد کشور بوده، به طور قطع از این پس تحت تاثیر بازدهی 
مثبت بورس هم خواهد بود. ضمن اینکه در پرتفوی سهام عدالت شرکت هایی 
قرار گرفته اند که جزو شرکت های بنیادی محسوب شده و در حقیقت می توان 

گفت جزو ۱00 شرکت برتر در کشور هستند.
دارندگان سهام عدالت با نگه داری آن می توانند سرمایه گذاری بسیار خوبی 
برای فرزندان خود داشته باشند. سرمایه ای که بتواند جهیزیه دخترانشان و سپرده 

قابل قبولی برای پسرانشان شود.
این روزها شاهد حمایت حاکمیت از بازار سرمایه هستیم، چرا که این بازار ضد 
تورمی بوده و پول را وارد چرخه تولید می کند. بر همین اساس تفکر سرمایه گذاری 
در ملک، ماشین، طلا و ... که تا پیش از این وجود داشت در حال کمرنگ شدن 
است. ما رشد بازار را به لحاظ ابعاد خواهیم داشت. هم اکنون ۳00 هزار شرکت 
ثبت شده در کشور وجود دارد چند درصد از این تعداد را توانسته ایم جذب بازار 

سرمایه کنیم؟
با توجه به این چشم انداز و همچنین سود ده بودن شرکت هایی که در پرتفوی 
سهام عدالت قرار دارند بهتر است که این سهام همچنان از سوی دارندگان نگه 

داری شود.
چنانچه شرکت های سهام عدالت استانی در قالب عرضه اولیه وارد بازار سرمایه 
شوند که به زعم من این مهم انجام خواهد شد، بازدهی صد درصدی را عاید مردم 
خواهد کرد. از سویی بانک ها به این مسئله ورود پیدا کرده و تعهد کردند که این 
سهام را باز خرید می کنند. با توجه به تمامی جنبه های تاثیرگذار بر بورس افق 
روشنی را می توان برای آن متصور بود و عملا نگهداری سهام عدالت از فروش 

آن بهتر است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

 کلیت مجلس قصد ایجاد مزاحمت برای 
دولت را ندارد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت روحانی مجلس را علیه خود 
تحریک نمی کند، گفت: برخی نمایندگان از همین حالا مچ گیری از دولت را آغاز 

کرده اند، هر چند کلیت مجلس شاید قصد ایجاد مزاحمت برای دولت را ندارد. 
و همدلی  جلال جلالی زاده در گفت وگویی، اظهار کرد: هر چه هماهنگی 
میان قوای کشور بیشتر باشد، نتیجه آن پیشرفت و توسعه کشور است و هرچه 
اختلاف ها و ناهماهنگی ها میان نهادها بیشتر باشد، به ضرر کشور تمام می شود. 
دولت و مجلس شورای اسلامی ارتباط نزدیکی با هم دارند و دولت مجری قوانینی 

است که مجلس تصویب می کند. 
مجلس همچنین وظیفه نظارت بر دولت را دارد.

وی ادامه داد: همکاری و هماهنگی میان این دو نهاد تاثیر مثبتی در اجرای 
برنامه های کشور و حل مشکلات مردم دارد، اما اگر مجلس دنبال کارشکنی در 
امور دولت باشد، می تواند مدام وزرا را به مجلس کشانده و از آنها سوال کند یا 
دنبال استیضاح وزرا باشد یا با تحریک افکار عمومی علیه دولت، قوه مجریه را 

تضعیف کند. 
 این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: 
کمتر پیش می آید که در ایران دولت و مجلس همسو باشند و همین مساله مانعی 
برای هماهنگی این دو نهاد می شود، اما اگر انتخابات حزبی و بدون نظارت 
استصوابی برگزار می شد، دولت و مجلس همسو می شدند و مشکلی بابت 

ناهماهنگی میان دولت و مجلس پیش نمی آمد.
 جلالی زاده درباره رابطه مجلس یازدهم با دولت، گفت: دولت کاری نمی کند که 
مجلس را علیه خود تحریک کند، البته برخی نمایندگان از همین حالا مچ گیری 
از دولت را آغاز کرده اند؛ هر چند کلیت مجلس شاید قصد ایجاد مزاحمت برای 

دولت را ندارد.
 

شاکری نماینده مردم تهران:

قیمت مسکن بدون ضابطه است
 نماینده مردم تهران در مجلس گفت: قیمت اجاره و خرید مسکن به صورت 
جهشی و بدون هیچ ضابطه ای در حال افزایش است که ما در کمیسیون عمران 

این موضوع را بررسی می کنیم. 
اقبال شاکری با انتقاد از وضعیت مسکن، گفت: یکی از دغدغه های اصلی مردم 
در این روزها به ویژه اقشار آسیب پذیر و جوانان، قیمت سرسام آور اجاره و خرید 
مسکن است و با این شرایط خرید مسکن برای بسیاری از مردم تبدیل به رؤیا شده 

است.
وی با بیان اینکه وضعیت اجاره مسکن هم بسیار نابسامان است، تصریح کرد: 
قیمت های اجاره مسکن هم به صورت جهشی و بدون هیچ گونه ضابطه ای در 
حال افزایش است و این مسئله باعث شده که مردم به ویژه در شهرهای بزرگ از 

مراکز شهر به پایین شهر و حاشیه شهرها برای زندگی بروند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ضمن انتقاد از افزایش قیمت 

مسکن، گفت: هیچ کنترل و نظارت درستی بر قیمت مسکن صورت نمی گیرد.
شاکری گفت: ثبت اجاره نامه و خرید و فروش مسکن ضابطه مند نیست و 
برخی از املاکی ها بدون توجه به ضوابط و قوانین، قیمت رهن و اجاره را سرسام 

آور افزایش می دهند که باید با این رویه برخورد شود.
وی تأکید کرد: از وزرای اقتصاد و راه و شهرسازی انتظار داریم که به فریاد مردم 

برسند و بازار عرضه و تقاضای مسکن را کنترل و مدیریت کنند.

اخبار

علیرضا باغبانی*

 رئیس سابق سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و 
تربیتی گفت: ٢١١ هزار زندانی موجود در زندان های 

کشور هستند که در ٢6٨ مرکز نگهداری می شوند.
اصغر جهانگیر روز شنبه در مراسم تکریم و معارفه 
رئیس سازمان زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی 
که با حضور حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای معاون اول قوه قضاییه و غلامحسین 
اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه برگزار شد، افزود: 
در سال ٩٣، ٢٢۴ هزار نفر در زندانها بودند که اکنون 

تعداد زندانیان 6 درصد کاهش یافته است.
سال  در  زندانیان  ورودی  آمار  اظهارداشت:  وی 
١٣٩٣، ۵۴٧ هزار بود که در پایان اردیبهشت سال 
جاری ۴٧٩ هزار نفر شده و ١٢ درصد کاهش یافته، 
همچنین موجودی متهمان ۵6 هزار و ٨00 نفر است 

که اکنون ١٨ درصد کاهش یافته است.
جهانگیر افزود: آمار محکومان ١۵٣ هزار نفر بود که 

اکنون ١۵١ هزار نفر است.
رئیس سابق سازمان زندان  ها گفت: جرایم اموال و 
مالکیت در سال ٩٩، ٢٣ درصد رشد داشته همچنین 

جرایم مواد مخدر ١٩ درصد کاهش یافته است. 

وی ادامه داد: ٢٣ هزار نفر از زندانیان عفو رهبری 
را داشتیم و در سال ٩٧ با پیشنهاد ١١٧ هزار نفر 
آزاد  نفر  هزار  از 60  بیش  که  شدند  عفو  مشمول 

شدند.
کاهش ۶٨ درصدی زندانیان مهریه

وی درباره محکومان مهریه افزود: زندانیان مهریه 
و ٢١٩  هزار  اکنون  و  اند  یافته  کاهش  درصد   6٨

محکوم مهریه در زندان هستند.
جهانگیر اظهار داشت: در سال گذشته با دستور 
رئیس قوه قضاییه، بازرسی تیم های ویژه از زندانها 
انجام شد و ١۵ هزار و ۵۵۵ نفر  آزاد شدند، هفت هزار 
نفر تعیین تکلیف و ٧١٢ نفر مشمول تخفیف شدند.

رئیس سابق سازمان زندان  ها گفت: ١٨٧ هزار 
نفر کمتر از ١0 روز در زندان بودند همچنین پرونده 

محکومان مالی ١٢ درصد کاهش یافته است.
جهانگیر اظهار داشت: ٣٨ درصد از زندانیان در 
جرایم مواد مخدر، ٣0 درصد جرم سرقت و ١0 درصد 

جرایم علیه اشخاص در زندان به سر می برند.
رئیس سابق سازمان زندانها افزود: با شیوع کرونا 
زندانیان  مرخصی  اسفند،  هفتم  از  ها  زندان  در 

شروع شد تا پایان اردیبهشت ماه  ۱۲8 هزار زندانی 
مرخصی گرفتند و خواهشمندم که در بازگشت آنها 
هم مراقبت شود. کسانی که شرور نیستند و امکان 
تجدید مرخصی هست این اتفاق بیفتد زیرا ممکن 

است موج دوم بیماری را داشته باشیم. 
٨00 زندانی پابند الکترونیک دارند

وی افزود: اکنون 800 زندانی از پابندالکترونیک 
استفاده می کنند و چهار هزار پابند داریم که این رقم 

باید به ۴0 هزار افزایش یابد. 
رئیس سابق سازمان زندانها با بیان اینکه ۱۳ پایگاه 
سلامت در زندان ها فعال است، گفت: با همکاری 
سازمان پزشکی قانونی تهیه بانک ژنتیک زندانیان 
خطرناک از سال 9۵ انجام شده و اکنون ۵۲ هزار 

اطلاعات نگهداری می شود.
جهانگیر گفت: در سال های گذشته ۲۴0 هزار 
تست HIV در زندان ها انجام و دو هزار بیمار مبتلا 
به اچ آی وی شناسی و جداسازی شدند. در همین 
ارتباط کیت تست سریع این بیماری را از کره جنوبی 
خریدار و ۵0 هزار کیت نیز از وزارت بهداشت سهمیه 

دریافت کردیم.

 رئیس سابق سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی:

2١١ هزار نفر در زندان های کشور هستند

 رییس جمهوری: 

مجبور شویم محدودیت ها را برمی گردانیم
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 خواص خاکشیر در طب سنتی

۹ راهکار برای رهایی از دندان درد در شب

دندان درد، درد آزاردهنده ای به ویژه در شب است؛ این درد دلایل مختلفی دارد 
که از شایع ترین آنها پوسیدگی دندان است.

تسکین دندان درد در شب بسیار دشوار است و باعث میشود که فرد نتواند به 
خواب رود؛ با این حال رهکارهایی برای کمک به کاهش این درد در شب و به 
خواب رفتن فرد وجود دارد که در این گزارش به 9 درکان خانگی برای تسکین 

دندان درد در شب اشاره می شود. 
 استفاده از داروهای تسکین دهنده درد

یا  استامینوفن  مانند  نسخه  بدون  مسکن های  و  درد  ضد  داروهای  مصرف 
ایبوپروفن یک روش سریع و ساده برای کاهش دردهای خفیف تا متوسط دندان 
است. اگر درد دندانتان شدید است، بهتر است به یک دندانپزشک مراجعه کنید تا 

مسکن های قوی تری برایتان تجویز کند.
 کمپرس سرد

استفاده از کمپرس سرد می تواند به کاهش درد دندان کمک کند. یک کیسه 
حاوی یخ را در یک حوله پیچیده و روی صورت یا فک خود بگذارید. رگ های خونی 
موجود در آن منطقه منقبض شده و می تواند باعث کاهش درد شود. اگر احتمال 
می دهید که در شب دچار درد شوید از بعد از ظهر هر چند ساعت حدود ۱۵ تا 
۲0 دقیقه از کمپرس سرد استفاده کنید تا از درد دندان در موقع خواب جلوگیری 

شود.
 ارتفاع دادن به سر

جریان خون در سر می تواند درد و التهاب را افزایش دهد. برای برخی از افراد، 
خوابیدن روی یک بالش بلند یا استفاده از دو بالش ممکن است دردشان را کاهش 

دهد و کمک کند بهتر بخوابند.
 پمادهای دارویی

استفاده از ژل های بی حس کننده و پمادهایی که حاوی موادی مانند بنزوکائین 
هستند می تواند با بی حس کردن منطقه درد، احساس درد را کاهش دهد.

بنزوکائین برای استفاده کودکان خردسال مناسب نیست.
 شستشو با آب نمک

شستشوی ساده با آب نمک یک درمان خانگی معمول برای دندان درد است. 
آب نمک یک ماده ضد باکتری طبیعی است، بنابراین می تواند التهاب را کاهش 
دهد. همچنین از دندان های آسیب دیده در برابر عفونت محافظت می کند. 
شستشو با آب نمک همچنین می تواند به از بین بردن ذرات مواد غذایی باقی 

مانده بین دندان ها کمک کند.
 شستشو با هیدروژن پراکسید )آب اکسیژنه(

پریودنتیت یک نوع عفونت لثه است که می تواند باعث بروز مشکلاتی از قبیل 
درد و خونریزی شود. شستشوی دهان با دهانشویه حاوی هیدروژن پراکسید به 
کاهش پلاک و علائم پریودنتیت کمک می کند. باید پراکسید هیدروژن را با مقدار 

مساوی آب رقیق کنید و محلول را در دهان بچرخانید.
این روش درمانی برای کودکان مناسب نیست، زیرا این خطر وجود دارد که آن ها 

به طور تصادفی این محلول را ببلعند.
چای نعناع

گرداندن دمنوش نعناع در دهان یا مکیدن کیسه چای نعناع نیز ممکن است به 
تسکین موقت درد دندان شبانه کمک کند. نعناع حاوی ترکیبات ضد باکتری و 

آنتی اکسیدانی است. همچنین اثر بی حسی خفیف ایجاد می کند.
 میخک

اوژنول که یکی از ترکیبات اصلی میخک است می تواند باعث کاهش درد دندان 
شود. اوژنول به عنوان ضد درد عمل کرده و منطقه درد را بی حس می کند. برای 
استفاده از میخک برای دندان درد، پودر میخک را در آب خیس کنید تا یک خمیر 
درست شود. سپس خمیر را روی دندان بمالید. جویدن آرام یا مکیدن دانه میخک 
نیز به تسکین درد کمک می کند. این درمان برای کودکان مناسب نیست، زیرا 

ممکن است آن را ببلعند.
 سیر

اثر ضد باکتریایی سیر ممکن است به از بین بردن باکتری ها در دهان کمک کند. 
آلیسین که ترکیب اصلی سیر است، اثر ضد باکتریایی خوبی دارد که ممکن است 
به از بین بردن باکتری های موجود در دهان کمک کرده و درد دندان را کاهش 
دهد. یک حبه سیر را به آرامی جویده و اجازه دهید روی دندانتان قرار گیرد. این 

کار می تواند به درمان دندان درد شبانه کمک کند.

یک روانپزشک مطرح کرد:

ابتلای 5۰ درصد چاق ها به
اضطراب و افسردگی

یک روانپزشک گفت: به طور میانگین حدود ۵0 درصد افرادی که از چاقی مزمن 
رنج می برند، مبتلا به افسردگی،  اضطراب،   وسواس یا اختلال خوردن و خوابیدن 

هستند.
فریبا صانعی پور با بیان اینکه براساس یافته های پزشکی فقط بیش از ۴0 درصد 
چاقی ها مربوط به خورد و خوراک است، افزود: اختلال افسردگی می تواند با 
ایجاد افزایش کورتیزول -نوعی هورمون استرس- خون، خطر ابتلا به چاقی، دیابت 
و حتی بیماری های قلبی را افزایش دهد. مطالعات نشان داده که این ناهنجاری 
های متابولیک در افراد با علایم افسردگی که تحت درمان با بعضی از داروهای ضد 

افسردگی قرار گرفته اند، بهبود می یابد.
وی گفت: مساله چاقی باعث افزایش هشدار برای عوارض خطرآفرین جسمی و 
روانی می شود، بهطوری که چاقی به عنوان یک بیماری مزمن که حاصل مصرف 
زیاد از حدکالری است،  وقتی به صورت شکمی یا مرکزی بروز کند،   متاسفانه مرگ و 

میر بیشتری به همراه خواهد داشت.
این روان درمانگر با بیان اینکه چاقی حتی می تواند منجر به انگ اجتماعی یا 
دیسترس های روانی به معنای دسته و پنجه نرم کردن با بیماری در فرد شود،  افزود: 
از گذشته های دور چاقی به عنوان یک بیماری مطرح بوده و حتی بقراط حکیم افراد 

چاق را مستعد مرگ ناگهانی بیشتر نسبت به افراد لاغر می دانست.
این روانپزشک علل متعددی را در پیدایش چاقی عنوان کرد و اظهار داشت: عامل 
وراثت یا ژنتیک، آموزش، آسیب های روانشناختی دوره کودکی و مکانیسم های 
تطابقی بزرگسالی با شرایط استرس زا، اختلالات خوردن و خوابیدن از عمده این 

موارد است.
صانعی پور تصریح کرد: انواع هورمون و نوروپپتیدها که عملکردهای متفاوتی در 
زمینه اشتها، تنظیم مصرف انرژی، آموزش، حافظه و صرع دارد، مانند انسولین، 
هورمون های مترشحه از کیسه صفرا و لوزالمعده، پروتئین مترشحه از بافت چربی، 
هورمون ها و مواد مغزی محرک اشتها، در مدار پیچیده تعادل و انرژی در بدن نقش 
ایفا می کنند. وی تاکید کرد: چاقی ارتباط زیادی با اختلالات روانپزشکی دارد. 
افرادی که دارای مشکلات کنترل هیجانی یا ظرفیت کمتر تحمل هستند تمایل 

بیشتری به چاقی دارند.
صانعی پور گفت: تعداد قابل ملاحظه ای از افراد چاق به دنبال استرس، اضطراب 
و خستگی به پرخوری رو می آورند و از غذا به عنوان مکانیسم دفاعی استفاده کرده 

و خوردن را به عنوان یک پاسخ آموخته شده برای کاهش استرس بر می شمارند.
این روان درمانگر افزود: با توجه به این که افراد چاق به راحتی در چرخه انگ 
افسردگی پرخوری گیر می افتند و بسیاری از آنها نمی توانند در برخی موقعیت ها 
سیری یا گرسنگی خود را شناسایی کنند، لزوم مراجعه فرد به یک روانپزشک برای 

کاهش وزن در موارد شکست های متعدد، به شدت احساس می شود.

ویتامین D در بدن انسان نقش مهمی را ایفا می کند. ما فکر می کنیم که این 
یک ویتامین برای سلامتی استخوان است، اما ویتامین آفتاب بیشتر مانند هورمون 
رفتار می کند و نقش های دیگری در سلامت انسان بازی می کند. به عنوان مثال، 
ویتامین D در تنظیم عملکرد سیستم ایمنی فعال است و برای همه جنبه های 

سلامتی مهم است.
در مورد ویتامین D نکاتی وجود دارد که احتمالًا در مورد آن ها اشتباه می کنید و 

این می تواند بر سلامتی شما تأثیر بگذارد. آن ها را در ادامه آورده ایم.
1- برای دریافت ویتامین D کافی به رژیم غذایی وابسته هستید

بیشتر مواد غذایی در حالت طبیعی خودشان منبع خوبی از ویتامین D نیستند 
و بسیاری از آن ها اصلًا ویتامین D ندارند. در میان اندک مواد غذایی طبیعی 
که مقدار کمی ویتامین D دارند می توان به ماهی های چرب مانند سالمون، 
قارچ هایی که در معرض نور UV خورشید رشد کرده اند و برخی از فراورده های 
لبنی اشاره کرد. سایر مواد غذایی با ویتامین D غنی شده اند یعنی با روش های 
مختلف به آن ها ویتامین د اضافه شده است. این مواد شامل برخی از شیرهای 

گیاهی، غلات، آب پرتقال و ماست غنی شده با ویتامین D هستند.
بنابراین، تأمین ویتامین D مورد نیاز بدن شما تنها از طریق رژیم غذایی کاری 
دشوار است. به عنوان مثال، شما باید روزانه حداقل 6 لیوان شیر غنی شده با 
ویتامین D بنوشید تا حداقل مقدار توصیه شده روزانه تان را دریافت کنید. یک 
لیوان شیر غنی شده حاوی حدود ۱00 واحد بین المللی ویتامین د است و شما به 

حداقل 600 واحد بین المللی در روز نیاز دارید.
بهترین منبع طبیعی ویتامین D، نور خورشید است. هنگامی که پوستتان در 
معرض نور خورشید قرار می گیرد، پرتوهای UVB پیش ماده ای را روی پوستتان 
به ویتامین D فعال تبدیل می کند  را  فعال می کنند که کبد و کلیه هایتان آن 
بنابراین اگر هر روز شیر زیادی نمی نوشید و ماهی های چرب میل نمی کنید، 
برای نگهداری سطح ویتامین D بدنتان در محدوده ی سلامتی باید در معرض نور 

خورشید قرار بگیرید. به همین دلیل است که معمولًا در سطح ویتامین D افرادی 
که در عرض های جغرافیایی شمالی زندگی می کنند، در مقایسه با افرادی که در 

مناطق گرمسیری زندگی می کنند، کمبود بیشتری دیده می شود.
برخی از مطالعات نشان می دهد که داشتن ویتامین D در حد نرمال می تواند 
خطر ابتلا به عفونت های تنفسی را کاهش دهد و همچنین می تواند برای افراد 

مبتلا به بیماری های خودایمنی به ویژه مولتیپل اسکلروزیس )MS( مفید باشد
2- مکمل های ویتامین D را با غذا مصرف نمی کنید

اگر مکمل ویتامین D مصرف می کنید، آن را به خوبی جذب نمی کنید مگر این 
که آن را با یک وعده غذایی حاوی چربی مصرف کنید. البته مقدار چربی هم 
اهمیت دارد. در واقع نیازی نیست مکمل ویتامین D خود را با یک حجم زیادی 
از چربی مصرف کنید. مطالعات نشان می دهد که شما آن را با مقدار چربی کم در 
مقایسه با مقدار چربی متوسط بهتر جذب می کنید. به عبارت دیگر، جذب مکمل 
ویتامین د با ۱0 گرم چربی بهتر از جذب آن با یک وعده غذایی پرچرب که حاوی 
۴0 گرم چربی است، می باشد. از طرفی جذب مکمل همراه با رژیم بدون چربی از 
هر دوی آن ها کمتر است. یک مطالعه نشان داد افرادی که با مکمل ویتامین د ۳0 
گرم چربی مصرف کرده بودند در مقایسه با افرادی که به همراه آن از رژیم غذایی 

بدون چربی استفاده کرده اند، ۳۲ درصد ویتامین D بیشتری را جذب کردند.
3- گمان می کنید مولتی ویتامین نیاز شما به ویتامین D را تأمین می کند

مقدار ویتامین D موجود در مولتی ویتامین ها متغیر است. یک مطالعه منتشر 
شده در مجله BMJ نشان داد که بیشتر مولتی ویتامین ها کمتر از IU ۴00 ویتامین 
D را تأمین می کنند درحالی که بزرگسالان قبل از سن 70 سالگی به حداقل 600 
IU ویتامین D در روز و بعد از آن به حداقل IU 800 ویتامین D نیاز دارند. اگر از نظر 
ویتامین D کمبود داشته باشید، قاعدتا به سطح بالاتری هم نیاز خواهید داشت. 
شما می توانید بخشی از این موارد را از نور خورشید دریافت کنید، اما اگر در مناطق 
خاصی از جهان زندگی می کنید، خورشید منبع قابل اطمینانی نیست. به علاوه، 

در صورت داشتن پوست تیره، چاقی، سن بالای 70 سال یا مشکل پزشکی خاص، 
برای افزایش ویتامین D به آفتاب بیشتری نیاز دارید. ضد آفتاب هم مانع توانایی 
پوست در ساخت ویتامین D می شود. بهترین راه برای این که بدانید سطح ویتامین 
D بدن شما چه قدر است و به چه مقدار ویتامین D نیاز دارید، بررسی سطح خون 
از طریق آزمایشی به نام ۲۵ هیدروکسی ویتامین D است. براساس نتایج این 

آزمایش، پزشک شما می تواند مقدار ویتامین D مورد نیازتان را تعیین کند.
۴- گمان می کنید ویتامین D به تنهایی از استخوان هایتان محافظت می کند
شما برای کمک به بدنتان در جذب کلسیم به ویتامین D احتیاج دارید و برای 
ساختن بافت جدید استخوان به کلسیم. با این حال، یک تحقیق چاپ شده در 
مجله Lancet نشان داد که ویتامین D به طور قابل توجهی تراکم استخوان را 
بهبود نمی بخشد؛ اما نکته ی مثبت تری در مورد آن وجود دارد؛ برخی مطالعات 
نشان می دهد که ویتامین د به افراد سالمند به حفظ تعادل و در نتیجه کاهش 
خطر افتادن کمک می کند. بنابراین ویتامین D می تواند به افراد مسن کمک کند 
تا به صورت غیرمستقیم از شکستگی استخوان ها جلوگیری کنند. بدین ترتیب، 
ویتامین D می تواند برای جلوگیری از شکستگی استخوان در افراد مسن مفید 

باشد، اما برای تقویت تراکم استخوان، به تنهایی روی آن حساب نکنید.
5- فکر می کنید ویتامین D می تواند خطر بیماری ها را کاهش دهد

واضح است که کمبود ویتامین D پیامدهای مختلفی را برای سلامتی به دنبال 
به  ابتلا  برای کاهش خطر  ابزاری  به عنوان   D ویتامین از طرفی مکمل  دارد. 
برخی بیماری ها مشهور شده است. با این حال، وقتی آژانس تحقیقات و کیفیت 
مراقبت های بهداشتی نتایج ۲۵0 مطالعه را بررسی کرد، به این نتیجه رسید که 
مشخص نیست که آیا ویتامین D می تواند خطر ابتلا به برخی بیماری ها مانند 
بیماری های قلبی عروقی، دیابت یا سرطان را آن گونه که برخی افراد ادعا می کنند، 
کاهش دهد یا خیر. با این حال، این ویتامین در سلامت ایمنی نقش دارد. برخی 
از مطالعات نشان می دهد که داشتن ویتامین D در حد نرمال می تواند خطر ابتلا 
به عفونت های تنفسی را کاهش دهد و همچنین می تواند برای افراد مبتلا به 

بیماری های خودایمنی به ویژه مولتیپل اسکلروزیس )MS( مفید باشد.
در مورد ویتامین D بیشتر بدانید

شما در معرض خطر کمبود ویتامین D هستید اگر:
. از آفتاب دوری می کنید یا همیشه از ضد آفتاب استفاده می کنید.

. پوستتان تیره است.
. بالای 60 سال سن دارید.

. اضافه وزن دارید یا چاق هستید.
. نوجوانی هستید که وقت کمی را خارج از منزل می گذرانید.

. گیاهخوار هستید.
. در مناطق با عرض جغرافیای شمالی بالاتر از ۳۵ درجه با تابش نور خورشید 

اندک زندگی می کنید.
D علائم کمبود ویتامین

. درد عضلانی
. درد استخوان

. افت انرژی و خستگی
. ایمنی کاهش یافته

. افسردگی و نوسانات خلقی
. خواب نامنظم

چند نکته ی مهم در مورد ویتامین آفتاب!

5 اشتباهی که در رابطه با ویتامین D مرتکب می شوید

سلامت 

نتایج مطالعه ای که به تازگی انجام شده است، نشان می دهد که ساعت ها بعد 
از مصرف یک خوراکی چرب، توانایی فرد برای تمرکز کردن کاهش می یابد.

این تحقیق که در مجله آمریکایی Clinical Nutrition منتشر شده است، 
این مطالعه  ارائه می دهد.  و مغز  روده  ارتباط میان  بر  بیشتری دال  مدرک 
همچنین دلیل دیگری ارائه می دهد که باید میزان مصرف چربی های اشباع 

را در رژیم غذایی کاهش داد.
 چربی های اشباع

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری در آمریکا به مردم توصیه می کند که میزان 
مصرف چربی های اشباع را که از منابع حیوانی مانند گوشت چارپایان، ماکیان 

و محصولات لبنی تامین می شود، کاهش دهند. 
نتیجه مطالعه ای که در زمینه نقش چربی ها بر سلامت انسان در سال ۲0۱8 
در نشریه BMJ  منتشر شد، نشان می دهد که خطر ابتلا به بیماری عروق کرونر 
قلب را می توان با جایگزین کردن چربی اشباع با چربی های اشباع نشده )از 

جمله روغن های گیاهی( کاهش داد.
به علاوه شواهد و مدارکی وجود دارد که نشان دهنده ارتباط میان روده فرد 
- به ویژه معده و روده ها - و مغز شخص )و عملکرد شناختی آنها( است. آنچه 

دانشمندان آن را محور روده و مغز می نامند.
 خوراکی های پر چرب

در این مطالعه محققان اثر چربی های اشباع را بر روی سطوح تمرکز کوتاه 
مدت فرد بررسی کردند. محققان برای انجام این مطالعه، به بررسی داده هایی 
پرداختند که برای انجام مطالعه دیگری در زمینه تأثیر وعده های غذایی مملو 
از چربی های اشباع بر التهاب و خستگی در میان زنان مبتلا به سرطان جمع 

آوری شده بود. 
در روز ارزیابی، هر یک از ۵۱ شرکت کننده یک آزمایش عملکرد مداوم را برای 
شناسایی میزان تمرکز انجام دادند. در این آزمایش، میزان تمرکز، توجه پایدار و 

زمان واکنش اندازه گیری می شد.
شرکت کنندگان در این مطالعه یکی از دو خوراکی سوسیس بوقلمون و آب 
گوشت را مصرف کردند. هر دو خوراکی حاوی 60 گرم )گرم( چربی بود - یک 
خوراکی حاوی چربی اشباع بالا بود و دیگری حاوی روغن آفتابگردان بود که 
چربی اشباع کمی دارد. بعد از پنج ساعت، افراد شرکت کننده آزمایش عملکرد 
مداوم دیگری را انجام دادند.سپس یک تا چهار هفته بعد، افراد شرکت کننده 
برای انجام آزمایش ها دوباره بازگشتند اما این بار غذاهای مصرفی خود را تغییر 

دادند. 
قبل از روز ارزیابی، افراد شرکت کننده سه وعده غذایی استاندارد را مصرف 
کردند و قبل از مصرف خوراکی پر چرب، به مدت ۱۲ ساعت هیچ چیزی 
نخوردند. محققان همچنین عوامل برهم زننده را که می توانند بر سطح نسبی 

عملکرد شناختی فرد تاثیر گذارند، مد نظر قرار دادند. 
 کاهش عملکرد شناختی

محققان متوجه شدند افرادی که خوراکی های مملو از چربی اشباع مصرف 
می کردند عملکرد بدتری در تست عملکرد مداوم داشتند. به گفته »آنلیز 
مادیسون«، نویسنده اصلی این مطالعه و دانشجوی فارغالتحصیل روانشناسی 
مصرف  اثر  که  داد  نشان  مطالعه  این  اوهایو،  ایالتی  دانشگاه  در  بالینی 
خوراکی های مملو از چربی اشباع بر عملکرد شناختی بیش از مصرف یک 

خوراکی کم چرب بود.
 محققان همچنین اثر مشکلات روده را بر میزان تمرکز افراد پس از مصرف 

خوراکی های چرب بررسی کردند. 
آنها برای انجام این مطالعه، سطوح نشانگرهای »اندوتوکسمی« را در خون 
افراد شرکت کننده بررسی کردند. به نظر میرسد این نشانگرها زمانی در خون 

نمایان می شوند که سلامت روده فرد به مخاطره می افتد. 
درحالیکه این مطالعه علت اینکه چرا خوراکی های مملو از چربی اشباع 
تاثیر منفی بر عملکرد شناختی فرد دارند را مشخص نمی کند، اما مدیسون 
متذکر میشود که مصرف این خوراکیها می تواند موجب افزایش التهاب شود 
که بر عملکرد مغز نیز تاثیر میگذارند. به گفته مدیسون، اسیدهای چرب بطور 

مستقیم با مغز در تعامل هستد.

 آیا مصرف خوراکی های چرب باعث 
کاهش تمرکز می شوند؟
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خدمات غیرحضوری رکن مهم کارآمدی و بهره وری 
در  خدمات  این  است.  امروز  دنیای  در  سازمان ها 
گوشی های  و  اینترنت  به  دسترسی  که  روزگاری 
هوشمند به سطح بالایی رسیده و از طرفی هزینه ها و 
مخاطرات رفت و آمد و مراجعه حضوری به بالاترین حد 
خود رسیده، یکی از واجبات سازمان هایی است که با 

مردم سر و کار دارند.
در میان تمام سازمان هایی که خدمات گسترده به 
گسترده  دلیل  به  شهرداری ها  می دهند،  ارائه  مردم 
بودن دامنه خدمات و ارتباط مستمر با مردم از مهم ترین 
ارگان ها در ارائه خدمات غیرحضوری هستند. اهمیت 
ارائه خدمات الکترونیک به مخاطبانی که به بهانه های 
مختلف با سیستم اداری شهرداری قم سر و کار دارند، 
موضوعی روشن است اما در این روزها که بیماری کرونا 
مخاطرات آمد و شدهای حضوری را بیشتر کرده این 

اهمیت دوچندان شده است.
شهرداری ها در حوزه های مختلفی مانند شهرسازی، 
خدمات شهری، عمران شهری، حمل و نقل و ترافیک و 
فرهنگی اجتماعی به مردم خدمات رسانی می کنند که 
در تمام این عرصه ها می توان فرایندهای غیرحضوری 
را طراحی و اجرا کرد که به راحتی و رضایت بیشتر مردم 

و کاهش ترافیک و کاهش تخلفات اداری منجر شود.
تسهیل  و  بهبود  راستای  در  قم  شهرداری 
درگاه  ایجاد  به  اقدام  شهروندان،  به  خدمات رسانی 
عنوان  با  الکترونیکی«  »میزخدمت  الکترونیکی 
صورت  به  نیاز  مورد  خدمات  ارایه  برای  »قمیار« 
خدمات  درگاه،  این  در  است.  نموده  الکترونیکی 
به  مرحله  به  مرحله  و  ساده  صورتی  به  نیاز  مورد 
همراه راهنمایی های مورد نیاز طراحی و پیاده سازی 
شهروندان  به  الکترونیکی«  »میزخدمت  می گردد. 
کمک می کند تا به شکلی آسان، خدمات مورد نیاز 

خود را دریافت نمایند.
مطابق با برنامه ریزی انجام شده، به تدریج تعدادی 
از خدمات که قابلیت ارایه به صورت الکترونیکی را 
دارند، در این سامانه به صورت الکترونیکی در اختیار 
شهروندان قرار خواهند گرفت و شهروندان می توانند 

از طریق ابزارهای ثبت درخواست مرحله به مرحله ای 
که در سامانه تعبیه شده است، بدون )یا با حداقل( 
مراجعه حضوری، خدمت )و یا مجوز( مورد نظر خود 

را دریافت کنند.
نکته مهم این است که نسخه تلفن همراه سامانه 
به جز  این سامانه  و  اجرا شده  و  قمیار هم طراحی 
در   )Web Browsers( وب  مرورگر  طریق  از  کارایی 
کامپیوترهای شخصی، تبلت ها و تلفن های همراه در 

اپلیکیشن اندروید هم ارائه شده است.
محسن رنجبر، معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
اجرای طرح »میز خدمت  به  اشاره  با  قم  شهرداری 
الکترونیکی قم یار« در مجموعه شهرداری قم، افزود: 
قم یار سامانه ای است که در پرتال شهرداری قرار دارد 
از  را  الکترونیک  خدمات  آن  به  دسترسی  با  مردم  و 

شهرداری دریافت می کنند.
رنجبر تصریح کرد: شهروندان می توانند به سایت 
و  کرده  مراجعه   www.qom.ir آدرس  به  شهرداری 
پس از ثبت نام، با سیستم های موجود احراز هویت 
صورت می گیرد و پیامکی برای فرد ارسال می شود که 

می توانند از خدمات قم یار استفاده کنند.
یکی از عرصه هایی که سامانه قم یار می تواند در آن 
بسیار اثرگذار باشد، اقدام برای انجام مراحل ساخت 
و ساز است که به طور معمول رفت و آمدهای بسیاری 
به شهرداری های مناطق و شهرداری مرکز نیاز داشته 
این  می کند.  ایجاد  شهروندان  برای  زیادی  هزینه  و 
درحالی است که ارائه خدمت در بستر سامانه قم یار که 
از سوی این معاونت آغاز شده بسیاری از این مشکلات 
معماری  شهرسازی  معاون  کرد.  خواهد  برطرف  را 
شهردار قم نیز در این زمینه گفت: سامانه قم یار امکان 
ایجاد ۴۲ خدمت غیرحضوری در حیطه شهرسازی در 

شهر قم را ایجاد کرده است.
با  شهرنیوز  با  گفت وگو  در  قربان  جان  غلامرضا 
اشاره به اینکه نخستین قدم های غیرحضوری کردن 
خدمات شهرسازی و معماری در سال 8۳ انجام شد 
اظهار داشت: آخرین نسخه نرم افزاری این کار “سرای 
هشت” نام دارد که ۱۳ زیرسیستم ذیل آن تعریف شده 

و یکی از آنها بحث های شهرسازی است.
وی با اشاره به اینکه شهرداری قم به بسترهای دیگر 
هم نیاز داشت گفت: بر اساس همین نیاز در سال 
گذشته توسط معاونت برنامه ریزی و سازمان فناوری 
اطلاعات سامانه قم یار طراحی و آماده ارائه خدمات 

شد.
معاون شهرسازی معماری شهرداری قم افزود: در 
این سامانه ۴۲ خدمت در حوزه معاونت شهرسازی 
تعریف شده که ۳۲ خدمت در شهرداری های مناطق 

است.
به گفته وی تا کنون واگذاری سه خدمت مهم در 
حوزه شهرسازی صرفاً به سامانه نرم افزاری قم یار واگذار 

شده است و تنها از طریق این سامانه قابل ارائه است.
مراحل  تمام  خرداد  پایان  تا  اینکه  بیان  با  وی 
کمیسیون ماده صد الکترونیکی خواهد شد، افزود: 
تا امروز این پرونده ها به صورت فیزیکی به کمیسیون 
می آمد اما از پایان خرداد پرونده های فیزیکی حذف 
خواهد شد و امضاها هم به صورت الکترونیکی انجام 

خواهد شد.
جانقربان با اشاره به اینکه ابلاغ آرای کمیسیون ماده 
صد هم به صورت الکترونیکی انجام خواهد شد اضافه 
کرد: مباحث قانونی این موضوعات بررسی شده است 
تا مشکلی از حیث قانونی و حقوقی وجود نداشته 

باشد.
به گفته معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم، 
دفاعیه و اعتراضات کمیسیون ماده صد هم به صورت 

الکترونیکی از مردم اخذ خواهد شد.
وی همچنین به تفاهم نامه شهرداری قم و سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان قم اشاره کرد تا برخی 
خدمات بین این دو ارگان به صورت غیرحضوری انجام 
شود. جانقربان با اشاره به اینکه یک سال است پروسه 
امضای مهندسان به صورت الکترونیکی انجام می شود 
افزود: در گذشته گزارش مهندسی ناظر هم به صورت 
فیزیکی ارائه می شد که این هم یک پروسه رفت و آمد 

داشت که این موضوع نیز حذف شد.
فیزیکی در  نقشه های  تمام  به حذف  اشاره  با  وی 
در  داشت:  اظهار  قم  شهرداری  شهرسازی  معاونت 
حال حاضر مردم نیازی برای مراجعه به نظام مهندسی 
و شهرداری ندارند. تولید و تهیه و کنترل نقشه در بستر 

الکترونیکی و بدون حضور مالکین انجام میشود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم، نقشه های 
کنترل شده در معاونت شهرسازی در مدت ۲۴ ساعت 

تایید شده و به نظام مهندسی ارسال می شود.
از  با اشاره به فعالیت سامانه نرم افزارس قم یار  وی 
ابتدای شیوع کرونا گفت: با کمک این سیستم مردم 
به  نیاز  پرونده دیگر  برای ثبت درخواست و تشکیل 
از خانه، دفاتر پیشخوان،  مراجعه حضوری ندارند و 
کافی نت ها و حتی از طریق دستگاه های تلفن همراه 

می توانند درخواست خود را ثبت کنند.
ورود  برای  درگاه  چهار  وجود  به  اشاره  با  جانقربان 
اطلاعات و ثبت درخواست پروانه ساختمانی اضافه 
کرد: در حال حاضر شهرداری های مناطق هم در این 
زمینه فعال هستند اما در آینده که مردم با این سیستم 

آشنا شدند به مرور این موضوع تغییر خواهد کرد.
قم  مردم  به  قم یار  سامانه  خدمات  به  اشاره  با  وی 
گفت: این سامانه سیستم پشتیبان دارد و شهروندان 
هر سوال و ابهامی داشته باشند می توانند با تماس به 

پشتیبانی آن را برطرف کنند.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

باید نسل جدید وجوان را با مساجد 
آشتی بدهیم

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر اینکه باید نسل جدید و نسل 
جوان را با مساجد آشتی بدهیم، گفت: هرچه قشر جوان از مساجد بیشتر فاصله بگیرند 
دچار آسیب های اجتماعی بیشتری می  شوند، رهبر معظم انقلاب نیز بر همین مسأله 

تأکید دارند.
سید موسی حسینی کاشانی ظهر روزپنجشنبه  در آیین رونمایی از صفحه استان قم 
در پایگاه اطلاع رسانی »فهما« که در سالن جلسات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان برگزار شد، اظهار داشت: یکی از مشکلات عدیده ای که برای کانون های مساجد 
وجود داشت عدم تصویب اساسنامه بود که مشکلات زیادی را برای کانون ها به دنبال 
داشت، با زحمات دوستان قبل و تلاش های اخیر حجت الاسلام ارزانی این اساسنامه 

تصویب شد و وضعیت کانون ها ساماندهی خوبی پیدا کرد.
وی افزود: در مجموع در برند سازی ضعیف هستیم درحالی که یکی از مواردی که در 
مسائل فرهنگی و هنری می  تواند کمک شایانی بکند، همین موضوع است، نام مساجد 
یک برند ویژه برای مسلمانان است و لازم نیست در مورد آن صحبت زیادی بگوییم چراکه 

در همین یک کلمه مفاهیم بلندی نهفته است.
ستاد  دوش  بر  اصلی  زحمت  کرد:  بیان  قم  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  مدیر 
هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد استان است که سیاست گذاری و برنامه 

ریزی های کار را انجام می  دهد.
حسینی کاشانی گفت: "فهما" که پایگاه اطلاع رسانی شده است باید برای مخاطب 
این احساس نیاز را ایجاد کند و سایتی ویژه یک شخص و یک گروه نباشد بنابراین باید 
همه نیازمندی ها را پاسخ داده و در عین حال سایت اطلاع رسانی هم باشد و به گونه 
ای باشد که فرد به این نتیجه برسد که اگر یک هفته مراجعه نکند، مطلبی را از دست 

داده است.
وی با تاکید بر اینکه باید نسل جدید و نسل جوان را با مساجد آشتی بدهیم، ادامه داد: 
این موضوع را باید به عنوان هدف اصلی بدانیم چون هرچه قشر جوان از مساجد بیشتر 
فاصله بگیرند دچار آسیب های اجتماعی بیشتری می  شوند، رهبر معظم انقلاب نیز بر 

همین مسأله تأکید دارند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم افزود: جایگاه قم در برنامه های فرهنگی 
و هنری ویژه بوده است، قم در کانون های فرهنگی و هنری مساجد نیز از گذشته الگو 
بوده است که نشان می  دهد که برنامه ریزی و کار زیادی صورت می  گیرد و آمدن حجت 
الاسلام ارزانی در راس کانون ها نیز اقدامی مبارک و در راستای ایجاد یک سری تغییرات 
بود. حسینی کاشانی بیان کرد: قم از استان هایی است که کمک ویژه ای به مجموعه 
کانون های فرهنگی هنری مساجد داشت و فهما نیز برند سازی در کارهای فرهنگی 

هنری با رویکرد مسجد محوری است
وی خاطرنشان کرد: باید کار به گونه ای شود تا آن دسته از مخاطبینی که فعالیت 
مساجد را دنبال می  کنند از این طریق به اطلاعات بهتری دست پیدا کنند، البته نیاز 
مخاطب خیلی مهم است و بعد ما بتوانیم اطلاعات را در اختیار آنها قرار بدهیم بنابراین 

درجه اول، ایجاد احساس نیاز است.
  

معاون آموزش و پرورش استان قم :

آزمون نهایی دانش آموزان قمی در
 1۰۰ پایگاه برگزار می شود

معاون آموزش و پرورش استان قم گفت: بعد از ابلاغ پروتکل و دستورالعمل های 
پایگاه برگزار  بهداشتی به مدارس سطح استان آزمون نهایی دانش آموزان در ۱00 

می شود.
 مجتبی رمضان بیگی ، با اشاره به تفاهم نامه وزارت بهداشت و آموزش و پرورش اظهار 
داشت: با توجه به شرایط حاکم بر کشور، دستورالعمل های بهداشتی منعقد شده بین 
دو نهاد، به مدارس ابلاغ شد به گونه ای که در حال حاضر با رعایت تمامی نکات و موارد 

بهداشتی امتحانات دانش آموزان در ۱00 پایگاه آزمون نهایی در حال برگزاری است.
معاون تربیت  بدنی و سلامت آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه در این مدت 
چیزی که به طور جدی درباره محیط مدرسه مورد توجه قرار گرفته بهداشت محیط 
آن است تصریح کرد: بر کسی پوشیده نیست که بهداشت مدرسه در گروی بهداشت 

دانش آموزان و سلامت آنان نیز در گرو سلامت مدرسه است.
وی با بیان اهمیت رعایت پروتکل های بهداشتی در شرایط موجود یادآور شد: قبل 
از ورود دانش آموزان فضا و سطوح مدرسه کاملًا ضدعفونی می شود و به منظور رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی صندلی ها به فاصله یک تا دو متری تعبیه  شده که بر این روند 

مجموعه علوم پزشکی استان نظارت دارند.
رمضان بیگی استفاده از ماسک و لوازم التحریر شخصی برای دانش آموزان را مورد 
تأکید قرارداد و گفت: هر دانش آموز مکلف به ارزیابی خود در سامانه سلامت است تا در 
صورت بروز هر مشکلی مدیر را در جریان قرار داده تا از آن ها در شرایط بهتر و موقعیت 
دیگری آزمون به عمل بیاید. وی در پاسخ به این سؤال که در صورت ادامه روند بیماری 
چه تمهیداتی برای سال تحصیلی جدید فراهم  شده گفت: به دلیل اهمیت موضوع در 
صورت ادامه این وضعیت باید با برنامه ریزی مناسب بر تقویت فعالیت های مجازی پیش 

رویم تا سلامت دانش آموزان و همکاران ما به خطر نیافتد.
 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم  خبرداد:

توسعه 7 خوشه کسب و کار در استان قم 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم از توسعه 7 خوشه کسب و کار در 

استان قم طی یک دهه اخیر خبر داد. 
اسرافیل شعاعی اظهار کرد: برنامه توسعه خوشه ای در ایران با الهام از تجربه سازمان 
توسعه صنعتی ملل متحد )یونیدو( و در قالب تفاهم نامه مشترک بین سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران و یونیدو مبنی بر انتقال دانش توسه خوشه ای به 
ایران، در اوایل دهه 80 آغاز شد و در استان قم نیز طبق آخرین مطالعه انجام شده تا 
کنون ۱۲ خوشه مستعد شناسایی شده است و برنامه توسعه برای 7 خوشه کفش، فرش 
دستباف، مبلمان، سوهان، سنگ، انگشتر و زیورآلات و پوشاک به اجرا گذاشته شده 

است.
وی به تعریف خوشه پرداخت و عنوان کرد: خوشه به مجموعه فعال در یک گرایش از 
کسب و کار گفته می شود که در یک ناحیه یا حوزه جغرافیایی تمرکز یافته و با فرصت ها 
و چالش های مشترکی مواجه هستند. این شرکت ها مجموعه ای از محصولات مرتبط و 
مکمل را تولید کرده و می فروشند. چنین تمرکزی باعث ایجاد کسب و کارهای مرتبط 
می شود و منجر به پیدایش نهادها و خدمات تخصصی در زمینه های فنی، مدیریتی و 
مالی منجر می شود. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم بر تعامل سازنده بخش 
خصوصی و دولت تاکید کرد و افزود: در مدل توسعه خوشه عامل توسعه بعنوان بازوی 
دولت و بخش خصوصی عمل کرده و با تدوین برنامه های عملیاتی مورد درخواست ذی 

نفعان خوشه به اجرای آنها در طول سه سال می پردازد.
 

فرماندارقم تاکید کرد :

لزوم ساماندهی و شناسنامه دار کردن 
کارگران ساختمانی 

فرماندارقم با تأکید بر لزوم ساماندهی و شناسنامه دار کردن کارگران ساختمانی گفت: 
وعده ما برای ساماندهی این کارگران و اختصاص مکانی برای این کار تا آخر خردادماه 

است.
 مرتضی حیدری در خصوص لزوم ساماندهی کارگران ساختمانی با تأکید بر اینکه باید 
در راستای ساماندهی این کارگران کاری در شأن قم انجام شود، گفت: کارگران جزو 
اعضای جدایی ناپذیر جامعه هستند، این هم نوعی از کار است که در جامعه در حال 

انجام است درنتیجه باید در شأن این عزیزان کار انجام دهیم.
وی بیان کرد: وعده ما برای ساماندهی این کارگران و اختصاص مکانی برای این کار 
تا آخر خردادماه است، همچنین برپایی سه ایستگاه سیار از سوی شهرداری کار خیلی 
پیچیده و سختی نیست و اساسی تر این است که از تجربیات تهران و مشهد در این رابطه 

استفاده کنیم تا به یک نتیجه کاملی برسیم.
فرماندار قم پیرامون تأمین تب سنج برای مدارس نیز ابراز کرد: خرید تب سنج ها برای 
مدارس هزینه سنگینی داشته و باید به صورت امانی این مراکز مجهز به تب سنج شوند.

حیدری در پایان با تأکید بر لزوم آگاه سازی مردم برای جلوگیری از آتش سوزی گفت: 
هنوز بهار تمام نشده و در آستانه ورود به تابستان هستیم و سه چهار ماه دیگر با پدیده 
آتش سوزی درگیر باشیم که در صورت تأمین امکانات لازم می توان از بروز آتش سوزی 

جلوگیری به عمل آورد.

مدیرکل راه آهن استان قم اعلام کرد:

دلایل عدم اتصال منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان به راه آهن سراسری 

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: عدم تخصیص اعتبار و نبود برآورد دقیق از میزان 
بار منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان که قابل حمل بر روی ریل است، مانع اتصال این 

منطقه به راه آهن سراسری شده است. 
محسن اعتماد افزود: بر اساس قانون مجلس شورای اسلامی و مصوبه هیات مدیره 
راه آهن،  اتصال هر خط فرعی، چشمه بار و مراکز صنعتی نیازمند زیرسازی از سوی آن 

مراکز و روسازی از سوی راه آهن می باشد.
وی اضافه کرد: بخشی از زیرسازی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان انجام شده و 
حدود ۴0 درصد از کل طرح باقی مانده است که نیازمند 7۴0 میلیارد ریال اعتبار 

می باشد.
به گفته وی،  مجموعه راه آهن پیگیری های زیادی برای حصول نتیجه انجام داده، 

ولی هنوز اعتباری برای اتمام این طرح تخصیص نیافته است.
اعتماد بیان کرد: از سوی دیگر منطقه سلفچگان باید میزان باری که می تواند توسط 
ریل جابه جا شود را اعلام نماید تا مشخص شود آیا جابه جایی این میزان بار،  ارزش 

ریل گذاری در این منطقه را دارد یا خیر.
وی ادامه داد: با توجه به میزان اعتباری که برای تکمیل طرح نیاز است،  ادامه 
این طرح باید توجیه اقتصادی قوی داشته باشد و آمار لازم ارائه شود، ولی منطقه 

سلفچگان در این زمینه همکاری لازم را ندارد.
وی همچنین خاطرنشان کرد: قبل از اتصال گمرک قم به راه آهن، بر اساس اعلام 
رسمی گمرک، تخمین زده می شد سالانه یک میلیون تُن بار از طریق راه آهن جابه جا 
شود،  ولی پس از ریل گذاری با هزینه حدود ۱80 میلیارد ریال،  در یک سال گذشته 

کمتر از ۱0 هزار تُن بار توسط گمرک به روی ریل منتقل شده است.
مدیرکل راه آهن قم ادامه داد: ممکن است همین مساله در زمینه منطقه اقتصادی 
سلفچگان نیز اتفاق بیفتد که البته به عنوان کارشناس معتقدم که به طور حتم این اتفاق 

رخ می دهد.
وی گفت: درحالی که شرکت راه آهن در چند سال گذشته به صورت خودجوش 
سعی در اتصال شبکه های بار استان به راه آهن داشت، برخی مدیران از نبود اراده برای 

اتصال منطقه سلفچگان به راه آهن سخن می گویند.
وی درعین حال تاکید کرد: منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان باید زیرسازی طرح را 
انجام دهد و آمار میزان باری که قرار است توسط راه آهن از این منطقه جابه جا شود 

نیز اعلام گردد.
ویژه  منطقه  اتصال  برای  راه آهن  از سوی شرکت  قوی  اراده  اضافه کرد:  اعتماد 
اقتصادی سلفچگان به راه آهن وجود دارد،  ولی باید مشکلات پیش رو ازجمله تامین 

اعتبار حل شود تا این طرح به سرانجام برسد.
شهرک  در  ریل گذاری  طراحی  برای  لازم  اقدام های  تمام  همچنین  گفت:  وی 
شکوهیه توسط راه آهن انجام شده، ولی هنوز شرکت شهرک های صنعتی برای عقد 

تفاهم نامه با راه آهن اقدام نکرده است تا ادامه طرح انجام شود.
وی با اشاره به این که برای اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن حدود 
۱۴ کیلومتر ریل گذاری نیاز است، افزود: به ازای هر یک تُن باری که از جاده به روی 

ریل جابه جا شود، حدود ۴0 سی سی سوخت صرفه جویی خواهد شد.
 

استاندار قم: 

ترویج فرهنگ کتابخوانی از الزامات 
موفقیت در گام دوم انقلاب 

استاندار قم، ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی را از الزامات مهم موفقیت در گام دوم 
انقلاب دانست و گفت: بر این باور هستیم که کتابخانه ها می توانند یکی از راه های 
کاهش آسیب های اجتماعی و ناهنجاری های اخلاقی و ارزشی با ترویج مطالعه 

باشند. 
 بهرام سرمست در دیدار سجاد عمرانی سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی 
استان قم اظهار داشت: ایجاد و توسعه کتابخانه های عمومی و نیز آمار سرانه مطالعه از 

شاخص های مهم توسعه فرهنگی در کشور به شمار می رود.
وی افزود: متاسفانه جایگاه کتابخانه های عمومی در جامعه مغفول مانده و به همین 
دلیل مدیریت و اداره کتابخانه ها از اهمیت ویژه ای برای ما برخوردار است و از این رو 
معتقدیم که افتتاح کتابخانه های عمومی شهدای نوبهار و امام خمینی)ره( در سال 

جاری باید محقق شود.
وی خاطرنشان کرد: افتتاح این ۲ کتابخانه علاوه بر افزایش سرانه مطالعه باعث 
دسترسی آسان مردم به کتاب و همچنین دمیدن روح امید و انگیزه و تحقق گام دوم 

انقلاب با محوریت کتاب می شود.
سرمست گفت: برغم فراوانی جمعیت در منطقه نوبهار و خیابان امام خمینی)ره( 
شهر قم، متاسفانه این مناطق فاقد کتابخانه هستند که با افتتاح این ۲ باب کتابخانه 
عدالت اجتماعی، گسترش کتابخوانی و رشد و شکوفایی استعدادها با زیرساخت 

های توسعه فرهنگی در جامعه محقق می شود.
استاندار قم یادآور شد: کتابخانه امام علی)ع( از جمله کتابخانه هایی است که در 

منطقه محروم قم واقع شده است و پیگیر حفظ مسائل امنیتی این کتابخانه هستیم.
تحقق عدالت اجتماعی با راه اندازی کتابخانه های عمومی در مناطق محروم

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم نیز در این دیدار، ضمن تشکر 
از حمایت های استاندار قم گفت: تحقق عدالت اجتماعی با راه اندازی کتابخانه های 
عمومی در مناطق محروم و آسیب پذیر، امکان پذیر است و از آنجا که مخاطبان ما 
عامه مردم هستند، باید از دید مخاطبین به وضعیت فیزیکی و فرهنگی کتابخانه ها 
نگاه کنیم. سجاد عمرانی افزود: اگر کتابخانه ها به عنوان باشگاه فرهنگی و مروج 
کتابخوانی، بافت فرسوده و ظاهری نامناسب داشته باشند و از منابع کافی برخوردار 
نباشند؛ جامعه هدف از آن استقبال نمی کند و خدمات رسانی مطلوب به شهروندان 
با مشکل روبه رو می شود و از این رو بهسازی و مجموعه سازی در کتابخانه ها بسیار 
حائز اهمیت است. وی به ۲ طرح نیمه کاره کتابخانه های نوبهار و امام خمینی)ره( 
اشاره و اضافه کرد: کلنگ زنی ساخت این ۲ باب کتابخانه ۱0 سال پیش انجام شد 
که متاسفانه به دلیل کمبود بودجه و تامین اعتبار، افتتاح آن به تعویق افتاد و این در 
حالی است که اهالی منطقه خواستار بازگشایی هر چه زودتر این کتابخانه ها هستند.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم خاطرنشان کرد: تجهیزات و 
امکانات این ۲ کتابخانه ها فراهم شده و با تخصیص بودجه مورد نیاز، این ۲ کتابخانه 

آماده بهره برداری هستند.

معاون جهاد کشاورزی  استان قم:

سطح زیرکشت کلزا در قم به ۲هزار هکتار رسید
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: سطح زیر کشت 

کلزا که نقش موثری در خودکفایی روغن خوراکی دارد در قم به ۲هزار هکتار رسید. 
محمدعلی سلامی بیان کرد: در همین رابطه پیش بینی  می کنیم بیش از چهار هزار 

تن کلزا در قم تولید و به صورت تضمینی باقیمت مصوب از کشاورزان خریداری شود.
وی با اشاره به جایگاه ویژه تولید محصولات راهبردی همچون کلزا در تحقق شعار 
جهش تولید در بخش کشاورزی، افزود: طی سال های اخیر توجه کشاورزان قمی به 
کشت کلزا افزایش  یافتهاست و بیش از ۵00 بهره بردار در مناطق مختلف استان به 

تولید این محصول راهبردی می پردازند.
وی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم در راستای خودکفایی هرچه بیشتر در 
تولید محصولات راهبردی و تامین پایدار امنیت غذایی مردم،  تلاش دارد سطح کمی و 

کیفی تولید کلزا در استان را افزایش دهد.
سلامی گفت: استفاده از ارقام مناسب با شرایط آب و هوایی قم ازجمله راهبردهایی 
است که برای کشت کلزا دنبال می کنیم تا شاهد بیشترین برداشت محصول در هر 

هکتار باشیم.
وی بیان کرد: کلزا تولید شده در قم به دلیل استفاده از بذر مناسب و مهارتی که 
کشاورزان استان طی سال هایی اخیر درکشت و مراقبت از مراحل رشد این محصول به 

دست آورده اند،  کیفیت مطلوبی دارد.
وی ادامه داد: کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی قم به صورت مستمر بر نحو 
تولید کلزا استان نظارت دارند و با مشارکت کشاورزان با آفات تهدید کنند این محصول 

راهبردی مبارزه می کنند.
می دهند  تشکیل  استان  روستاییان  را  قم  کشاورزی  بخش  بهره برداران  بیشتر 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف 

استان را به خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 80۵ هزار تن در زمینهٔ 

محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

اجتماعی

بررسی پرونده های کمیسیون ماده صد به صورت الکترونیکی؛

تسهیل ساخت و ساز در بستر قم یار

حمیده صفایی نبات 

و  فرصت ها  و  امکان ها  از  سرشار  که  جهانی  در 
شدن هاست، در قرن بیست و یک، قرنی پر از عجایب، 
مواجه می شویم با ویروسی که بسیاری از معادلات و قوانین 

را از پیچیده تا ساده ترین آنها، به هم می ریزد.
رفتارهای  سیاسی،  مناسبات  اقتصادی،  معادلات 
سبک  خانوادگی،  اصول  اجتماعی،  روابط  فرهنگی، 
خیلی  و  روزانه  عادت های  فردی،  رفتارهای  زندگی، 
ویروس  این  شیوع  تأثیر  تحت  به یک باره  دیگر  چیزهای 

دگرگون شد و تغییر کرد.
و گروه های بسیاری  افراد  و  برداشت  می توان ذره بین 
را مورد بررسی و مطالعه قرار داد. کارگران، سالمندان، 
تجار، صاحبان سرمایه، شاغلان، پزشکان، پرستاران، کادر 
درمانی و گروه بندی های بسیار دیگر. و می توان هریک را با 

طرح مسئله ای متفاوت واکاوی نمود.
واکاوی دنیای کودکان

در این میان، واکاوی دنیای کودکان، ذهن انسان را به 
چالش می کشد. در خبرها کمترین آمار مرگ و میر متعلق 
به این گروه سنی یعنی زیر ۱۴ سال اعلام می شود و این 
همه  برای  را  شکرگزاری  و  امیدواری  بسی  جای  خود 
به همراه می آورد و از سوی دیگر، توجه کمتر نسبت به 
تهدیدها و حتی فرصت های به وجود آمده برای این گروه 

سنی در این برش تاریخی آلوده به ویروس کووید۱9!
تغییر دنیای کودکان

دنیای کودکان در چهار چیز خلاصه می گردد: بازی، 
هم بازی، اسباب بازی و مکان بازی که با آمدن ویروس کرونا 
تمام ساختارهای شکل گرفته مربوط به این چهار مورد 
به یک باره تغییر کرد؛ تغییراتی که گاهی منفی و گاهی 

مثبت، گاهی تهدید و گاهی فرصت به نظر می رسند.
مکان های بازی از عمومی همچون پارک ها و بوستان ها 
به  و...  بازی  خانه های  و  مهدکودک ها  و  شهربازی ها  و 
مکان های خصوصی و محدود خانه تبدیل و فضای بازی 
کوچک شد. کوچه و زمین بازی و زمین فوتبال تبدیل شد 
به فضای آپارتمان و نهایتاً پشت بام و حیاط خانه اگر وجود 
داشته باشد. نوع بازی ها از تحرکی و گروهی به انفرادی و 
بی تحرکی تغییر یافت. اسباب بازی ها از دوچرخه و سرسره 
و تاب و... به اسباب بازی های موجود در خانه تقلیل یافت. 
هم بازی ها نیز از گروه هم سالان به افراد خانواده محدود 

شد.
فرصت یا تهدید؟

حال این تغییرات را فرصت ببینیم یا تهدید؟ آیا کودکی 
را تصور کنیم که روزی چند ساعت در پارک بازی می کرد 
و اینک در چهاردیواری خانه زندانی شده یا به کودکی 
بیندیشیم که فضای سرد و ابزاری مهدکودک برایش به 
حضور گرم در کنار والدینش و تجربه بازی با آنها و لذت 

بردن از بازی و هم بازی تبدیل شده؟
آیا حضور بیشتر در خانه و در کنار خانواده، قرار گرفتن در 

بستری پر از تنش و تحمل مشاجره های والدین و افزایش 
به همراه  برای کودکان  را  آن  از  ناشی  روانی  آسیب های 
داشته یا تجربه پیوندهای لذت بخش دورهمی و در کنار هم 

بودن را و افزایش تایم بازی با آنها را؟
تجربه های متفاوت

به نظر می رسد تجربه فردی کودکان در این برهه و در 
این تجربه خاص نیاز به گروه بندی دارد. شاید بتوان به 
تعداد تمام کودکان، تجربه های متفاوتی را دید و ثبت کرد. 
کدام  کودک در کدام کشور با چه جنسیتی و چه سنی؟ 

چه قومیتی؟ چه پایگاه اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی؟
پسربچه  با  کار  کودک  پسربچه  یک  تجربه  مطمئناً 
مهدکودکی در دوران کرونایی یکی نیست. اما در تحقیقات 
علمی در این زمینه به این تفاوت ها دقت می شود و کودکان 
تقسیم  یکدیگر  از  متفاوت  و  هم  با  مشابه  گروه های  در 
می شوند. اما در همین نوشتار می توان به برخی از این 
تهدیدها و فرصت ها، هرچند پراکنده با توجه به تجارب 

شخصی خانواده ها اشاره نمود.
معضلات بااهمیت

در درجه اول، به نظر می رسد قرنطینه و در خانه ماندن، 
سلامت جسمانی کودکان را به خطر انداخته باشد، از 
جمله کمبود ویتامین D به علت در معرض آفتاب قرار 
نگرفتن، افزایش وزن به علت کم تحرکی، افزایش بیش 
از حد بازی های رایانه ای و تماشای افراطی تلویزیون که 

مشکلات خاص خود را برای کودکان ایجاد می نماید.
در درجه دوم، به نظر می رسد سلامت روانی کودکان 
به واسطه افزایش مشاجره های بین والدین به خطر افتاده 
باشد، چراکه حضور دائمی والدین در خانه، در حالی که 
تعادل روحی و روانی آنها به علت ترس های ناشی از شیوع 
بیماری و افزایش مشکلات اقتصادی و دلایل بسیار دیگر 
ضعیف شده است، عاملی باشد تا محیط خانواده متشنج 

و ناآرام شود.
از خانواده ها، فقر را به معنای واقعی در این  بسیاری 
دوران تجربه نمودند و مفهوم زیر خط فقر بودن را بیش 
از پیش چشیدند. و متأسفانه کودکان این خانواده ها با 

سوءتغذیه و مشکلات بسیار دیگر مواجه شدند.
از سوی دیگر، افزایش ترس و اضطراب و دلهره در جامعه 
و محیط خانواده و دیالوگ های منفی به علت شیوع این 
بیماری، در بسیاری از کودکان عاملی شده است برای 
ایجاد ترس از محیط بیرون. به عنوان نمونه، کودک سه ساله 
از بیرون رفتن با مادرش امتناع می ورزد و با زبان شیرین 
خود می گوید: »بیرون کرونا هست، منو می خوره!«. شاید 
ما به این شیرین بازی در لحظه بخندیم؛ اما اگر همین 
ترس در ضمیر ناخودآگاه کودک ریشه بدواند، ممکن است 
مشکلات جدی تری را در بزرگسالی برای وی ایجاد نماید.

اتفاقات تلخ
در برخی مواقع نیز، با والدینی برخورد می نماییم که 
بهداشتی  تذکرات  افراطی  به طور  خود  فرزند  به  دائماً 
می دهند و بر سر آنها فریاد می زنند که: به صورتت دست 

نزن! مگه نگفتم به هیچ جا دست نزن! ماسکت رو برندار 
و... و کودکان را وامی دارند تا حتی در محیط امن منزل 
مدام دست و صورت خود را با آب و صابون بشویند و این 
افراطی گری ممکن است امکان ابتلا به بیماری وسواس را 
در کودکانی که پیش زمینه این بیماری را در خانواده دارند، 

افزایش دهد.
بیماری  خاموش  ناقلان  به عنوان  کودکان  همچنین 
معرفی شدند و این خود شاید به صورت ناخودآگاه عاملی 
برای طرد کودکان و عدم ارتباط نزدیک برقرار کردن با 
آنها شد و کودک، دیدار و به آغوش کشیده شدن توسط 

نزدیکانش را در این دوران از دست داد.
در این میان، نباید کودکانی را که در این روزها عزیزترین 
و نزدیک ترین کسانشان را از دست داده اند و می دهند، 
نادیده گرفت. تجربه تلخ از دست دادن والدین در سنین 
پایین، کودکان را بسیار آسیب پذیر و شکننده می نماید و 

آنها را نیازمند توجه خاص و ویژه می کند.
فرصت های کرونایی

اما آیا فقط همین تهدیدها و اتفاقات تلخ را می توان در 
این دوران در ارتباط با کودکان دید؟ آیا فرصتی نیز برای 
آنان ایجاد شد؟ کودکی را تصور کنید که مجبور است هر 
روز صبح زود، به مهد کودک برود و بعد از ظهر به خانه ای 
باز گردد که رمقی برای والدینش برای توجه به او باقی 
نمانده است. اما دوران قرنطینه برای این کودک دوران 
شیرین و طلایی محسوب می شود . وی خانه ای را تجربه 
می کند که حضور دائمی و گرم و صمیمی والدین و توجه و 

محبت آنها را به همراه دارد.
بسیاری از والدین اذعان داشته اند که به دوران کودکی 
خود بازگشته اند و آن را ورق زده اند تا بازی های آن دوران را 
به خاطر بیاورند و به کودکانشان آن بازی ها را آموزش دهند 

و با هم بازی کنند.
فکر چگونه سرگرم کردن کودک، موجب خلاقیت در 
طراحی بازی شده است و مطمئناً باعث افزایش شادی و 

سلامت روانی در محیط گرم خانه.
دوگانگی تهدید و فرصت

با نگاهی به پدیده آموزش و تحصیل در این دوران نیز 
اصلی  بار  می شویم.  فرصت  و  تهدید  دوگانگی  متوجه 
و  و کیفیت  از کمیت  افتاد.  به دوش خانواده ها  آموزش 
نیز جدیت آموزش کاسته شد. شاید باید این تکه از تاریخ 
آموزش و پرورش را جدا نمود و اصلًا آن را به حساب نیاورد. 
البته فرصتی نیز فراهم شد تا تمرین بسیار خوب و عملی 
برای آزمودن آموزش غیرحضوری از طریق فضای مجازی 
صورت گیرد. هم برای مسئولان و معلمان و برنامه ریزان 
این امر مهم و حیاتی است و هم برای والدین و فرزندانشان. 
در این آزمون عملی، بسیاری از نواقص و معایب و محاسن 
مشخص خواهد شد به شرط آنکه پژوهش های همه جانبه 
و  دیده  آن  مختلف  زوایای  و  گیرد  صورت  آن  مورد  در 

سنجیده شود.
کارشناس ارشد جامعه شناسی

کودک و کرونا؛ تهدیدها و فرصت ها
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دستور رئیس جمهور برای رسیدگی به بازار مسکن و متعادل سازی قیمت آن از 
جمله اقداماتی است که تاثیر آنی خود را نشان خواهد داد.

 تماس تلفنی رئیس جمهور در عصر روزجمعه  با وزیر راه و شهرسازی مبنی 
بر کاهش قیمت مسکن و کنترل بازار این کالای اساسی زندگی , سرآغازی برای 
بررسی وضعیت فعلی بازارها و تاثیر پذیری دستور رئیس جمهور بر بازار مسکن 
شد. موضوعی که تازگی ندارد و ابزارهایی که برای کنترل قیمت ها در بازار مسکن 

بارها پیشنهاد داده شده اند. 
 مسکن و خودرو به عنوان اصلی ترین احتیاجات زندگی روزمره هر خانواده، 
دچار گرداب گرانی عجیبی شده اند. گردابی که با هر تجویزی تنها در دوره ای 
کوتاه آرام شده و پس از مدت کوتاهی مجدد به محلی برای جولان سوداگران و 

دلالان تبدیل می شود.
 حرکت عجیب نقدینگی به سمت بازار مسکن و خودرو هم جزو لاینفک اقتصادی 
است که همچنان سنتی مدیریت می شود. موضوعی که گله رئیس جمهور را هم 
در برداشته و منجر شد تا وی از کابینه مدیریت اقتصاد کشور به روش مدرن و دور 

از اقتصاد سنتی را  درخواست کند. 
اما تمرکز اصلی این گزارش بر کنترل قیمت مسکن و خودرو است. بازار خودرویی 
که این روزها بسیار داغ بوده و قرعه کشی ها یکی پس از دیگری قصد خودرو دار 
کردن عده ای از سیل عظیم متقاضیان خودرو را دارد. اما مسکن داستانی متفاوت 
داشته و نمی توان بازارش را با قرعه کشی آرام کرد. البته این روزها خبر از برنامه 
ریزی وزارت راه و شهرسازی برای مدیریت این بازار از طریق بازار سرمایه به گوش 

می رسد اما هنوز راهکاری برای آن تعریف نشده است.
 جالب است بدانید که یکی از ترمزهای اصلی سوداگری در بازار مسکن، طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه بویژه مالیات بر خانه های خالی است. مالیاتی که اجازه 
خالی ماندن خانه ها را به صاحبانشان نداده در نتیجه عرضه مسکن در این بازار 
افزایش می یابد. افزایش عرضه منجر به آرامش بازار و کاهش قیمت ها خواهد بود. 
 اما نکته بسیار تاسف برانگیز اینجاست که این طرح سال هاست میان دولت 
و مجلس پاسکاری می شود، طرح که از ابتدای مجلس دهم مورد ارزیابی قرار 

گرفت و حال به مجلس یازدهم نیز کشیده شده است. این بین بسیاری از مردم 
بر این باورند که دولت با تصویب مالیات بر عایدی سرمایه به دنبال افزایش فشار 
مالیاتی به طبقات ضعیف جامعه است در صورتی که با تصویب این طرح قشر 

ضعیف شاهد بهبود اوضاع اجاره و حتی خرید مسکن خواهند بود.
مالیات بر عایدی سرمایه همچنان روی میز دولت!

فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی در گفت و گویی، در پاسخ به این 
سوال که عاقبت طرح مالیات بر عایدی سرمایه به کجا ختم شد؟ می گوید: این 
طرح پس از بررسی ها و چالش های مختلف اکنون روی میز تیم اقتصادی دولت 

قرار گرفته است و بررسی ها برای ارسال آن به مجلس در حال انجام است.
 وی افزود: من نیز منتظر نظر رسمی تیم اقتصادی دولت برای جمع بندی این 
طرح هستم و هنوز زمان ارسال آن به مجلس شورای اسلامی و تصویب آن برای 

اجرا مشخص نیست.
 طرحی عظیمی)مالیات بر عایدی سرمایه( که به صورت خرد به مرحله اجرا وارد 
می شود. قرار بود پرونده مالیات بر عایدی سرمایه در سال 98 تصویب و به اجرا در 
بیاید اما هنوز هم در پاستور ماندگار شده و گویا تیم اقتصادی دولت قصد بدرقه این 

طرح به سمت بهارستان را ندارند.
 اما برای بسیاری از مردم این سوال مطرح است که طرح مالیات بر عایدی بویژه 
مالیات بر خانه های خالی نوعی افزودن مالیات بر همگان است؟ یا بیان تخصصی 
تر, پایه مالیاتی جدیدی است؟  قطعا اینگونه نیست این نوع مالیات بیش از اینکه 

قصد کسب درآمد داشته باشد جنبه بازدارندگی و کنترل بازارها را دنبال می کند.
مالیات بر عایدی سرمایه ابزاری برای کنترل تورم

غیبی پور، کارشناس بازار مسکن در گفت و گو با خبرنگار اقتصاد و انرژی باشگاه 
خبرنگاران جوان با اشاره روند اجرایی "مالیات بر خانه های خالی" اظهار کرد: 
برای خانه خالی پرونده ای در نظام مالیات و معاملات ایجاد می شود و نمایش 
سالیانه نشان می دهد که در سال های گذشته مالک خانه را اجاره داده است 

یا خیر.
وی افزود: مالکان اگر پرونده مالیات اجاره نداشته باشند برای نظام مالیاتی 

مفهوم خانه خالی را دارد و اگر مدعی باشد که خود ساکن هستند باید قبوض 
خدماتی نظیر برق و آب برای آنها صادر و همسایه ها شاهد سکونت آنها باشند.

غیبی پور بیان کرد: اگر اثبات شود که خانه خالی بوده فرد برای فروش واحد 
مسکونی یا اجاره آن در مرحله سند یا اجاره نامه نویسی مشمول پرداخت مالیات 
بر خانه خالی خود می شود، اینو نوع مالیات ها اغلب شکل جریمه دارند. مالیات 

یک نوع جریمه برای افراد خاطی است.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که آیا وضع مالیات بر خانه های 
خالی منجر به افزایش اجاره بها و یا بهای ملک نمی شود؟ تصریح کرد: زمانی که 
شرایط احتکار سخت شود عرضه افزایش یافته و قیمت ها متعادل می شوند. این 
نگاه اقتصاد رقابتی است ولی متاسفانه در اقتصادهای انحصاری و تک محصولی 

که نوسامات ارزی مشهود است، شاهد کاهش قیمت نیستیم.
غیبی پور تاکید کرد: وقتی نهاده و مصالح با نیروی انسانی افزایش قیمت پیدا 

می کند در نتیجه مسکن گران می شود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: زمانی که تورم زیر ۱0 درصد باشد منجر می 
شود کسی خانه احتکار نکند چرا که طی سالیان مختلف قیمت ملک او جهشی 
افزایش پیدا نمی کند. اما تورم فزاینده فرد را تشویق به نگهداری خانه خالی می 
کند. در واقع هدف اصلی مالیات بر خانه های خالی کاهش تورم در جامعه است.

مالیات بر خانه های خالی اجاره ها را گران نمی کند
وحید عزیزی، کارشناس حوزه مالیات در گفت و گویی اظهار کرد: کنترل بازار 
مسکن از طریق مالیات بر خانه های خالی نیازمند ۲ بازوی مهم است، نخست 
اینکه قابلیت اجرایی و نظارت قوی وجود داشته باشد و در مرحله دوم نرخ این 
مالیات باید به قدری بازدارنده باشد که مالکان خانه های خالی از پرداخت آن به 

اجاره مسکن خود مجبور شوند.
وی افزود: در کشورهای دیگر، نرخ بازدارنده و ضمانت اجرایی قوی مشاهده می 
شود به نوعی که نرخ مالیات خانه خالی به قدری بالاست که فرد به جای پرداخت 
آن مالیات خانه خود را اجاره می دهد و در آن طرف داستان هم اگر فرد یک دوره 
مالیات مختص را پرداخت نکند شاهد انسداد حساب های بانکی اش خواهد بود.
عزیزی ادامه داد: در ایران  نرخ مالیات بر خانه های خالی بازدارنده نیست، البته 
در مرحله اجرا فرآیند خوبی از ابتدای سال 99 تدوین شد به نحوی که اخذ این نوع 

مالیات بر عهده شهرداری های مناطق گذاشته شد.
وی افزود: مالیات بر خانه های خالی تصویب بودجه 99 این امکان را فراهم کرد 
تا از خانه های خالی مانده از سال 9۵ هم مالیات ستانده شود. البته این امکان 
وجود دارد که افراد نرخ مالیات خود را بر اجاره بهای خود بیافزایند  اما در صورتی 

که نرخ مالیات وی هنگفت نباشد.
عزیزی در پایان گفت: کمتر پیش آمده افراد نرخ مالیات را بر اجاره بها و ارزش 
ملک دخیل کنند چرا که سازمان امور مالیاتی هم برنامه هایی برای این امر خواهد 

داشت.
"قیمت مسکن ریزش کرد" شاید تیتری باشد که رئیس جمهور برای تحقق آن با 

وزیر راه و شهرسازی برای بهبود بازار مسکن تلفنی تماس گرفت.
گذر از موضوع مسکن, گرانی بازار خودرو را یادآوری می کند. بازاری که این روزها 
درگیر ایجاد تعادل است. قرعه کشی ها و همچنین پیش فروش هایی که بیشتر 
به عنوان آرامبخش در بازار خودرو عمل خواهند  کرد و این بازار هم مانند مسکن 
نیازمند راهکاری دائمی است. مالیات بر عایدی سرمایه در بخش خودرو هم با 

ابلاغیه هایی همراه بوده که به نظر می رسد نیازمند اجرای صریح و فوری است.
اخذ مالیات از خانه های خالی و همچنین معاملات خودرو آن هم با سود 
نامتعارف, از جمله مواردی است که سال ها پیش دولت باید به فکر آن ها می بود 
و با تصویب مالیات بر عایدی سرمایه به نوعی مانع افزایش قیمت می شد. اما حالا 
هم دیر نیست و بهتر از تا تیم اقتصادی دولت به قید فوریت آن را به مجلس ارسال 

کنند تا تصویب آن گام مهمی برای کاهش سوداگری ها باشد.

قیمت مسکن ریزش کرد!

ترمز افزایش قیمت ها چگونه کشیده می شود؟

اقتصادی

سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی :

چرا لوازم خانگی گران شد؟

سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی مهم ترین دلیل افزایش 
قیمت لوازم خانگی را گران شدن فولاد در سال جاری عنوان کرد و گفت که با توجه 
به افزایش قیمت مواد اولیه، پیشنهاد تولیدکنندگان افزایش ۲0 تا ۳0 درصدی 

قیمت لوازم خانگی است.
محمدرضا غزنوی در گفت وگویی ، اظهار کرد: با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه 
تولیدکنندگان پیشنهاد افزایش قیمت ۲0 تا ۳0 درصدی لوازم خانگی را به سازمان 
حمایت ارائه کردند و احتمالا سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در 

هفته جاری تصمیم خود را اعلام می کند.
وی از افزایش قیمت ۵0 درصدی فولاد و کمبود عرضه این کالا در سال جاری 
خبر داد و گفت: به نظر می رسد زیرساخت های بورس در حال حاضر مشکل دارد 

و شرکت ها باید بتوانند مانند خودروسازها مستقیم با فولادسازی قرارداد ببندند.
لوازم خانگی عده ای دلال  تولیدکنندگان  انجمن صنفی  به گفته سخنگوی 
خودشان را تولیدکننده معرفی می کنند،   در بورس برنده می شوند و فولاد را در بازار 

گران تر به تولیدکنندگان می فروشند.
غزنوی در ادامه با اشاره به افزایش نرخ ارز در در سال جاری، آن را دلیل دیگر 
افزایش قیمت لوازم خانگی عنوان کرد و گفت: واحدهای تولیدی لوازم خاگی بین 
صفر تا ۵0 درصد ارزبری دارند و عمق ساخت داخل در هر کارخانه متفاوت است 

که این موضوع باید در افزایش قیمت ها در نظر گرفته شود.
وی همچنین از مشکلاتی در زمینه تامین ارز نیمایی برای تولیدکنندگان در سال 
جاری خبر داد و گفت: علاوه بر افزایش نرخ ارز نیمایی از شروع سال جاری ارز 
نیمایی برای تامین مواد اولیه تخصیص داده نشده که این موضوع هم به افزایش 

قیمت ها دامن زده است.
غزنوی در پاسخ به اینکه آیا تولیدکنندگان تاکنون این افزایش قیمت  را اعمال 
کردند و آیا بعد از صدور مجوز سازمان حمایت قیمت ها دوباره افزایش خواهد 
داشت؟ تصریح کرد: خیلی از تولیدکنندگان افزایش قیمت کالاهای خود را اعمال 
کردند،   اما بازار کشش افزایش قیمت بیشتر را ندارد و احتمالا با صدور مجوز افزایش 

قیمت از سوی سازمان حمایت قیمت ها افزایش مجدد نخواهد داشت.
سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی در پایان خاطرنشان کرد: 
برای حمایت از مصرف کنندگان هر فردی، چه تولیدکننده و فروشنده که تخلف 

می کند و قیمت خود را غیرمنطقی افزایش داده نیز باید با او برخورد شود.
 

برای کاهش رشد نقدینگی

شرط هایی که لازمند ولی کافی، نه!
درحالیکه رئیس کل بانک مرکزی معتقد است که عرضه سهام شرکت های دولتی 
و انتشار اوراق بدهی رشد نقدینگی در سال جاری را کم می کند، یک کارشناس 
اقتصادی می گوید این دو عامل برای کاهش رشد نقدینگی لازم است ولی کافی 
نیست و این امر به عواملی همچون تامین و کنترل کسری بودجه، استقراض نکردن 
دولت از منابع بانکی، استقرار نظام نظارتی بر بانک ها که مانع خلق نقدینگی شود 

و کنترل و کاهش نرخ سود بانکی نیاز دارد.
وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت نقدینگی در سال جاری 
و چگونگی کنترل آن، اظهار کرد: ریشه اصلی اکثر مسائل اقتصادی کشور مربوط 
به رشد نقدینگی است؛ یعنی رشد نقدینگی در کشور متناسب با رشد بخش های 
تولیدی نیست و این موجب شده شاهد افزایش قیمت کالاهای مختلف باشیم. 
نقدینگی یک متغیر مثبت و هم منفی است و زمانی که به سمت تولید هدایت شود، 
یک متغیر مثبت می شود اما زمانی که نقدینگی به سمت تولید هدایت نشود، یک 

متغیر منفی در اقتصاد خواهد بود.
وی ادامه داد: متاسفانه نقدینگی در اقتصاد کشور ما نقش مضر و منفی را ایفا 
می کند که دلیل این امر هم هدایت آن به سمت بخش های غیرمولد است. گام 
موثر در این زمینه این است که مانع رشد نقدینگی شویم. زمانی که ساختارهای 
اقتصادی سالم باشد، نقدینگی را هضم می کند و آن را به رشد اقتصادی تبدیل 
می کند اما در صورت سالم نبودن ساختارهای اقتصادی، نقدینگی برای رشد 

اقتصادی مضر خواهد بود.
در ادامه این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه رشد نقدینگی باید متناسب 
با تولید باشد، گفت: مهار رشد نقدینگی به چند شرط نیاز دارد که شامل تامین 
و کنترل کسری بودجه، استقراض نکردن دولت از منابع بانکی، استقرار نظام 
نظارتی بر بانک ها که مانع خلق نقدینگی شود، کنترل و کاهش نرخ سود بانکی 

است.
شقاقی با بیان اینکه در حال حاضر هدف بانک مرکزی این است که کسری 
بودجه دولت از منابع بانکی تامین نشود، افزود: دولت باید منابع مالی خود را از 
طریق بازار سرمایه، واگذاری سهام شرکت های دولتی، انتشار اوراق بدهی تامین 

کند تا منجر به دست درازی به منابع بانکی نشود.
به گفته این تحلیلگر اقتصادی، دو روش عرضه سهام اموال دولتی و فروش 
اوراق بدهی در راستای کاهش یا کنترل دست درازی دولت به منابع بانک ها یا 
بانک مرکزی است و به جز این دو عامل موارد ذکر شده در بالا هم در کاهش رشد 

نقدینگی هم موثر هستند.
وی در پایان سخنانش در پاسخ به اینکه آیا نقدینگی موحود در بازار سرمایه 
می تواند به سمت تولید هدایت شود، توضیح داد: این امر مشروط به این است که 
بازار اولیه و تامین مالی در این بازار به سامان برسد و اگر این اتفاق نیفتد، بازار ثانویه 

بورس می تواند خود منجر به افزایش تورم شود.

رییس کل بانک مرکزی:

 رشد اقتصادی بدون نفت در سال ۹۸ 
مثبت 1.1 درصد بود

 رییس کل بانک مرکزی گفت: رشد اقتصادی بدون نفت در سال 98 معادل 
مثبت ۱.۱ درصد و رشد گروه صنعت و معدن ۲.۳ درصد بوده است.

»عبدالناصر همتی« روز شنبه با انتشار یادداشتی در صفحه اینستاگرام نوشت: 
همانگونه که قبلا بانک مرکزی پیش بینی کرده بود، گزارش تحولات اقتصادی 
بخش واقعی اقتصاد ایران در سال 98، بیانگر مثبت شدن رشد اقتصاد بدون نفت 

کشور در سال گذشته است.
وی با تشریح جزییات رشد اقتصادی در بخش های مختلف، اضافه کرد: بر مبنای 
بخش های فعالیت، رشد بخش کشاورزی مثبت 8.8 درصد، گروه صنعت و معدن 
۲.۳ درصد و خدمات عمدتا به خاطر شیوع کرونا درفصل آخر سال منفی 0.۲ 

درصد بوده است.
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: به علت کاهش درآمد نفت، رشد این بخش 
منفی ۳8.7 درصد بود که در نتیجه آن، رشد اقتصادی با نفت به منفی 6.۵ درصد 

رسید.
وی گفت: این گزارش با در نظر گرفتن آمار عملکرد مناسب بخش کشاورزی و 
روند مثبت رشد بخش صنعت در نیمه دوم سال )شامل 6.7 درصد در فصل سوم  
و ۱0.7 درصد در فصل چهارم( نشان دهنده رونق تولید در سال 98و نوید بخش 

تولید در سال 99 است.
رییس کل بانک مرکزی گفت: جزییات تحولات اقتصادی سال 98  در روزهای 

آتی منتشر خواهد شد.

 وزیر ارتباطات و فناری اطلاعات گفت: تا پایان امسال تمام روستاهای بالای ۲0 خانوار کشور را به شبکه ملی اطلاعات 
متصل خواهیم کرد.

»محمدجواد آذری جهرمی« روز شنبه در مراسم رونمایی از دسترسی یک هزار و ۳۴ روستا به شبکه ملی اطلاعات، افزود: 
وزارت ارتباطات در برنامه ششم توسعه موظف شده است که 90 درصد روستاهای بالای ۲0 خانوار را به شبکه ملی اطلاعات 
متصل کند. در ابتدای دولت یازدهم این عدد ناچیز بود. اما امروز با تلاش فعالین عرصه ارتباطات به 90 درصد رسیده و تلاش 

ما بر این محور است که ۱00درصد روستاهای بالای ۲0 خانوار را به شبکه ملی اطلاعات متصل کنیم.        
آذری جهرمی با بیان این مساله که برای اتصال این یک هزار و ۳۴ روستا  سرمایه گذاری ۳06 میلیاردی انجام شده است، 
گفت:  برای راه اندازی سایت ها باید جاده کشیده شود، برق برسد تا در نهایت بتوان آن را راه اندازی کرد به همین دلیل کار 
بسیار سختی است. وی اشاره کرد: سرگرمی، سلامت، کسب و کار و مواردی از این دست در زمان شیوع کرونا به واسطه 
اینترنت و اتصال به شبکه ملی اطلاعات انجام شد. وزیر ارتباطات افزود: توسعه اقتصاد دیجیتال به تحول دیجیتال منجر می 
شود و از نتایج تحول دیجیتال، شکوفایی اقتصاد دیجیتال است و هدف اصلی ما توسعه شبکه ملی، ایجاد ظرفیت اشتغال، 

تسهیل زندگی مردم، ایجاد شفافیت و رخت بر بستن فساد از جامعه است.
آذری جهرمیافزود: ایرانسل در این عرصه توانسته به خوبی عمل کند و باز کردن میدان برای جوان ها باعث شده پیشگام 
این حوزه باشد. بخش بزرگی از رشد اقتصاد دیجیتال کشور در حوزه استارتاپ ها منوط به زحمت این اپراتور است و این 

حرکت ارزنده باید تقویت شود.  
آذری جهرمی افزود: ظرف یک ماه با همکاری سکوهای توزیع محتوای کاربر محور، شرایطی را فراهم کردند تا بخشی از 
درآمد گردش محتوا به تولید کننده محتوا برسد. می دانم انتظار دارید نظام تعرفه ای که بین ترافیک داخلی و بین الملل است 

اصلاح شود اما در این فرآیند باید هر دو وجه موضوع را در نظر بگیریم.  

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه پرونده مسکن مهر تا ماه آینده بسته می شود، گفت: طرح اقدام ملی مسکن نیز در دستور 
کار قرار گرفته و تمام افراد واجد شرایط در قالب این طرح صاحب مسکن می شوند.

محمد اسلامی روز شنبه در حاشیه بازدید از باند اصلی فرودگاه اردبیل به خبرنگاران  افزود: تمهیدات جدیدی  هم به 
دستور رییس جمهوری تدارک دیده شده که این طرح را بصورت فراگیر شروع کنیم تا ساماندهی مسکن با هدف خانه دار 

شدن مردم صورت گیرد.
وی بیان کرد: هم در بحث تعرفه زمین و هم تسهیلات و بکارگیری تکنولوژی نوین اقدامات موثری در طرح ملی اقدام صورت 

می گیرد تا جریان تولید مسکن به جریان پایدار تبدیل شود.
او همچنین  به اهتمام دولت برای توسعه بزرگراه ها و خطوط ریلی کشور اشاره کرد و گفت: محرومیت زدایی و ایمن سازی 
جاده ها  از اولویت های کاری  وزرات راه وشهرسازی است و در استان اردبیل هم احداث این مهم مورد توجه قرار گرفته تا هم 

تصادفات جاده ای کاهش یابد و هم در بحث راه سازی و احداث راه های روستایی توازن      منطقه ای رعایت شود.
وزیر مسکن و شهرسازی با اشاره به پروژه راه آهن اردبیل- میانه بیان کرد:  این طرح پیشرفت خوبی دارد و پیش بینی 

می شود تا پایان دولت دوازدهم به بهره برداری برسد.
اسلامی اظهار کرد: یکی از وعده های ریس جمهوری در سفر به این استان تکمیل طرح راه آهن اردبیل – میانه بود که  با 

توجه به پیشرفت قابل توجه پروژه خوشبختانه این وعده در حال تحقق است.
وزیر راه و شهرسازی  هدف از سفر یک روزه خود به استان اردبیل را بازدید از پروژه های زیر ساختی و عمرانی  در دست 
اجرا در استان ذکر کرد و افزود:  اغلب حوزه های ماموریتی وزارتخانه در این استان دارای پروژه های فعال از جمله باند اصلی 
فرودگاه اردبیل است که با تکمیل آن،  هم ظرفیت و هم تجهیزات ناوبری ارتقا یافته  و پیش بینی شده تا پایان شهریور ماه 

افتتاح شود.

وزیر ارتباطات اعلام  کرد:

اتصال همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات
 وزیر راه و شهرسازی : 

پرونده مسکن مهر تا ماه آینده بسته می شود

که  کرد  آعاز  را  خود  فعالیت  حالی  در  دیروز  ارز  بازار 
و  از خریداران  برای بسیاری  پنجشنبه  روز  هنوز ضربه 

فروشندگان، عادی نشده است.
قیمت دلار در آخرین روز هفته تا مرز ۱8 هزار تومان 
پیشروی کرد تا رکوردی تازه را طی یک سال و سه ماه اخیر 
بر جا بگذارد. صرافی های بانکی روز پنحشنبه قیمت دلار 
را برابر با ۱7 هزار و 7۵0 تومان اعلام کردند. این افزایش 
نزدیک به 800 تومانی قیمت در حالی رخ داد که بسیاری 

معتقد بودند بازار کم کم آماده ورود به فاز ریزشی است.
 تاثیر افزایش قیمت ها بر بازار چیست؟

بسیاری از صرافان شناسنامه دار در خیابان فردوسی، 
دیروز صبح در مواجهه با این سئوال که آیا وقت خرید دلار 
است یا خیر؟ می گفتند قیمت ها در این محدوده نمی 
ماند، زیر پای قیمت ها شل است و پیش بینی می شود 

بازار برگشتی را در روزهای اتی رقم بزند.
 برخی صرافی ها نیز با چسباندن برگه ای با این محتوا 
که "خرید نداریم" خود را از پاسخ به سئوالات متعددی 
رها کرده بودند. یکی از صرافان گفت: امروز و دو روز آخر 
هفته گذشته دائم با تلفن جواب دادیم که دلار را چند می 
خریم؟ تعداد مشتریان حضوری هم کم نبود. با توجه به 
اینکه وضعیت آتی بازار نامعلوم است، طبیعی است ما 
ریسک خرید را به جان نخریم و بهتر است کسانی که 
قصد فروش دلار را دارند به صرافی های بانکی مراجعه 

کنند.
دلار  هم  آنها  داشتند،  متفاوت  وضعیتی  اما  دلالان   
شان  پیشنهادی  قیمت  البته  یورو،  هم  و  می خریدند 

و  بود  بانکی  صرافان  پیشنهادی  قیمت  از  پایین تر 
دربهترین حالت دلار از سوی آنها به قیمت ۱7 هزار و 
۳00 خریداری می شود. در عین حال قیمت ۱8 هزار 
تومان تا ۱8 هزار و ۳00 تومان، قیمت پیشنهادی شان 

برای فروش دلار بود.
 خرید بیشتر است یا فروش؟

پاسخ  در  فردوسی  خیابان  در  صرافی  یک  متصدی 
به این سئوال که خرید بیشتر است یا فروش گفت: ان 
قدر که این قیمت برای فروشندگان جذابیت دارد، برای 

خریداران ندارد.
 وی با اشاره به اینکه این قیمت می تواند ورود دلارهای 
فکر  تاکید کرد: من  را سرعت بخشد،  بازار  به  خانگی 
می کنم کسانی که روی این قیمت می فروشند تا چیزی 

دیگر بخرند، سود لازم را می برند.
 همیشه پای بانک ها در میان است

 آلبرت بغزیان، استاد دانشگاه تهران در پاسخ به این 
سئوال که تحرکات اخیر بازار ارز تحت اثیر چه اتفاقی رخ 
داده؟ گفت: به نظر می رسد یکی از مهمترین اتفاقاتی 
دستخوش  ارز  قیمت  اخیر  روزهای  در  شد  سبب  که 
افزایش شود، به اعلام تصمیم بانک ها برای کاهش نرخ 
سود بانکی باز می گردد چرا که این خبر برخی دارندگان 
سپرده ها را تحریک می کند وارد بازار ارز شوند، از سوی 
دیگر دلالان ارزی خود شرایط را برای بالا بردن قیمت ارز 
با استناد به این موضوع مناسب می بینند اما بازارساز در 
این میان لازم است تعادلی را میان عرضه و تقاضا در عین 

توجه به جو روانی حاکم بر بازار پیش بینی کند.

 به گفته وی آسیب نوسانات ارزی به اقتصاد و فعالان 
اقتصادی بسیار بالاست از این رو لازم است با پیش بینی 
پذیر شدن اقتصاد، فضا برای فعالیت مولد فراهم شود.او 

معتقد است. 
 افزایش نرخ دلار ادامه دارد؟

حالا  مرکزی  بانک  کل  رییس  همتی،  عبدالناصر   
ارز  نرخ  به خریداران  را خطاب  مکرر خود  هشدارهای 

ار  ادامه  لار  نرخ  افزایش  گوید  می  است.  کرده  اعلام 
نیست و قیمت ها در بازار غیر واقعی هستند . مرتضی 
عزتی، کارشناس اقتصادی نیز معتقد است روند حاکم 
بر بازار دلار افزایشی نخواهد بود زیرا داده های اقتصادی 
تغییر چندانی نکرده اند و با فروکش جو روانی، بازار خود را 
بازیابی خواهد کرد . به نظر می رسد هفته سخت دلار در 

پیش روی سیاستگذار ارزی و بازارساز باشد .

بازار ارز برای فروشندگان جذاب شد

افزایش نرخ دلار تا کجا ادامه دارد؟
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رئیس هیأت گلف استان قم خبرداد:

احداث زمین مینی گلف در نیروگاه قم
رئیس هیأت گلف استان قم از احداث یک زمین جدید ویژه رشته مینی گلف با حمایت 

اداره کل ورزش و جوانان در مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع( خبر داد.
 رضا دلاوری ابتدا به جلسه بررسی برنامه های پیشنهادی هیأت گلف در سال 99 در 
حوزه ورزش قهرمانی، همگانی و امور بانوان اشاره و اظهار کرد: این جلسه با حضور 
رئیس، نایب رئیس، دبیر و روسای کمیته های مینی گلف و وودبال در جمع کارشناسان 
اداره کل ورزش و جوانان در دفتر معاونت امور توسعه ورزش قهرمانی این اداره برگزار شد.

وی ادامه داد: در این جلسه در مورد برنامه های پیشنهادی هیأت گلف استان قم در سال 
۱۳99 در حوزه ورزش گلف، مینی گلف، وودبال و همچنین در خصوص ورزش بانوان و 
مباحث مرتبط با همگانی کردن این رشته ها، بحث و تبادل نظر شد، ضمن اینکه برنامه 

عملیاتی سال جاری هیأت نیز مورد بررسی قرار گرفت.
رئیس هیأت گلف استان قم در ادامه از احداث یک زمین جدید اختصاصی این هیأت 
خبر داد و افزود: این زمین ویژه رشته مینی گلف در مجموعه ورزشی جوادالائمه منطقه 
نیروگاه در حال ساخت است و مقرر شد معاونت توسعه امور ورزش نیز در جهت تسریع در 
اجرایی شدن برنامه ها و طرح های در دست احداث از جمله زمین مینی گلف پیگیری لازم 

را از دفتر فنی این اداره انجام دهند.
وی سپس به دیگر برنامه های هیأت گلف اشاره و ابراز کرد: از تمامی اعضاء، بازیکنان، 
داوران و مربیان هیأت گلف خواسته ایم در اسرع وقت نسبت به ارسال اطلاعات کامل 
خود شامل کد ملی، تاریخ تولد، درجه مدرک مربیگری یا داوری، شماره تماس و سال اخذ 

مدرک برای ارائه به فدراسیون گلف اقدام کنند.
دلاوری در ادامه از انتخاب روابط عمومی این هیأت به عنوان یکی از روابط  عمومی های 
برتر هیات های ورزشی قم خبر داد و افزود: جلسه تقدیر از مسوولان روابط عمومی فعال 
هیات های ورزشی استان قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان برگزار و از فرزاد 

امیدنیا روابط عمومی این هیأت قدردانی شد.
وی در پایان اظهار کرد: با نظافت و بهبود وضعیت دفتر هیأت و آماده سازی زمین های 
مینی گلف و آکادمی گلف استان قم آماده استارت مجدد برنامه های هیأت بعد از سه ماه 

تعطیلی آنها به دلیل شیوع کرونا هستیم.

 غلامرضا فتح آبادی :

  دلال ها به فوتبال ایران آسیب زده اند
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: بهتر است مسئولان فدراسیون فوتبال با مردم 

صادق بوده و  رقم قرارداد سرمربی تیم ملی را به مردم بگویند.
غلامرضا فتح آبادی  در مورد رقم  قرارداد ویلموتس که حرف و حدیث های زیادی را به  
وجود آورده، گفت: این قرارداد اگر شفاف مطرح می شد هرگز چنین گمانه زنی هایی 
برای آن رخ نمی داد، اهالی فوتبال، مردم و رسانه ها حق دارند بدانند کسی که هدایت تیم 
ملی را به عهده گرفته با چه مبلغی با فدراسیون فوتبال به توافق رسیده، انتظار مردم بالا 
نیست اما مسئولان فوتبال باید با شفافیت کامل با مردم در ارتباط باشند تا جامعه نسبت 

به آنها بی اعتماد نشود.
وی تاکید کرد: این موضوع بیشتر در کشور ما رخ می دهد چرا که اکثر کشورهای 
صاحب فوتبال  قرارداد بازیکنان و مربیان را به طور شفاف بیان می کنند. اتفاقی هم نمی 
افتد اما در فوتبال ما همه چیز محرمانه است. بازیکنان و مربیان هستند که با یک تیم  
قرارداد می بندند اما به دروغ می گویند به هیچ تیمی نخواهند پیوست اما به یک باره 
عکس آنها را می بینیم که پیراهن تیم جدید را در دست گرفته و به مردم نشان می دهند. 

بنابراین بهتر است با مردم صادق باشند تا مردم هم به آنها اعتماد کنند.
فتح آبادی در مورد بحث دلالی در فوتبال کشورمان هم گفت: متاسفانه عده ای سودجو 
نام خود را مدیر برنامه گذاشته اند و با همین روش به دنبال پورسانت های کلان هستند. 
از زمانی که پول حرف اول را در فوتبال ایران زد رشد این دلال ها هم بیشتر شد. آنها فقط 
به دنبال منافع خود هستند و اصلا به موفقیت فوتبال ایران فکر نمی کنند بنابراین جا دارد 
مسئولان کشور و نهادهای نظارتی در این خصوص ورود جدی کرده تا دست آنها را کوتاه 
کنند زیرا یکی از دلایل اینکه ما در فیفا شکایت های زیادی داریم همین ها هستند که 

باعث این اتفاق ناخوشایند شده اند.
فتح آبادی در پایان و در پاسخ به این پرسش که اگر لیگ شروع شود چه تیمی به 
قهرمانی خواهد رسید، گفت: در حال حاضر پرسپولیس شانس بیشتری دارند. آنها ۱0 
امتیاز جلو هستند و این یک امتیاز برای آنهاست. اما فوتبال قابل پیش بینی نیست، یک 
زمان روی خوش به یک تیم نشان می دهد و زمانی دیگر کاملا تیم در لاک بدشانسی فرو 
می رود، بنابراین هنوز تیم هایی چون استقلال، سپاهان و تراکتورسازی هم شانس دارند 

اما در این زمانی قهرمان مشخص می شود که سوت پایان لیگ به صدا درآمده باشد.

با کسب حداکثر آراء :

سخایی در ریاست هیأت بسکتبال قم 
ابقاء شد

انتخابات  مجمع  در  سخایی  مرتضی 
کسب  با  قم  استان  بسکتبال  هیأت 
حداکثر آراء همچنان در مسئولیت ریاست 

این هیأت ورزشی ماندگار شد.
بسکتبال  هیأت  انتخابات  مجمع 
استان قم به منظور تعیین رئیس جدید 
رئیس  طباطبایی  حضور  با  هیأت،  این 
فدراسیون بسکتبال کشورمان و همچنین 
دوعلی  حسین  کل،  مدیر  منعم  رسول 
معاون و علی بیاتی مسوولان حراست اداره 
و هادی  قم  استان  و جوانان  ورزش  کل 
عامری مدیر تیم لیگ برتر شیمیدر قم برگزار شد. در این مجمع که با حضور ۱۵ عضو 
واجد شرایط رای مجمع انتخابات هیأت بسکتبال استان قم در سالن کنفرانس اداره کل 
ورزش و جوانان برگزار شد، مرتضی سخایی رئیس پیشین هیأت بسکتبال استان قم برای 
مدت چهار سال دیگر به عنوان رئیس این هیأت ورزشی برگزیده شد. دیگر کاندیداهای 
ریاست هیأت بسکتبال استان قم محمدحسین طاهایی و امین یوسف لو بودند که در 
شروع مجمع یوسف لو از کاندیداتوری کناره گیری کرد و در ادامه جدال دو کاندیدا یعنی 
سخایی و طاهایی برای احراز ریاست چهار ساله هیأت بسکتبال استان قم بسیار داغ و پر 
حرارت دنبال شد، سپس تمام نگاه ها به شمارش آراء اعضاء مجمع دوخته شد تا رئیس 
جدید هیأت بسکتبال قم برای مدت چهار سال انتخاب شود. در حالی که ۱۵ نفر واجد 
شرایط رأی دادن برای تعیین رئیس جدید هیأت بسکتبال استان قم بودند، با شمارش 
آراء ماخوذه، تعداد 9 رأی خود را به مرتضی سخایی و تعداد 6 رأی خود را به محمدحسین 
طاهایی دادند تا بدین ترتیب سخایی بار دیگر مسئولیت ریاست هیأت بسکتبال استان قم 
را بر عهده بگیرد. انتخاب مرتضی سخایی به عنوان رئیس جدید هیأت بسکتبال استان 
قم در حالی صورت گرفت که وی در دوره قبلی بین سال های ۱۳9۵ تا ۱۳99 نیز این 
مسئولیت را بر عهده داشت و با دور جدید چهار ساله ریاست در این هیأت، حضور وی در 

راس هیأت بسکتبال استان قم هشت ساله می شود.
  

پای اختلافات کارگزار قبلی و فعلی درمیان است 

ماجرای حکم جلب مدیرعامل
 باشگاه استقلال چیست؟

با بالا گرفتن اختلافات بین کارگزاران سابق و فعلی، مدیرعامل باشگاه استقلال با 
شکایت از کارگزار سابق خود مواجه شده است.

به گزارش ایسنا، در چند روز اخیر،  اختلافات کارگزار قبلی و فعلی باشگاه استقلال 
به مهم ترین مساله باشگاه تبدیل شده است. این اختلاف به جایی رسیده که باشگاه 

استقلال برای درآمدزایی اش، به خاطر کارگزار قبلی به مشکل خورده است.
احمد سعادتمد در خصوص کارگزار سابق استقلال ادعا کرده که این کارگزار یک ریال 
هم به باشگاه پرداختی نداشته است. او در این باره اظهارکرد:  باشگاهی که باید قرارداد 
بازیکنان و کادر فنی را بدهد و برای هر مسابقه باید حدود ۱۳0 میلیون تومان هزینه 
کند و برای تمرینات، پرواز و سایر موارد هزینه کند،  طی قراردادی،  درآمدزایی باشگاه را 
به این شرکت می سپارد و ریالی برای این باشگاه درآمد نداشته، چرا باید با این شرکت 
ادامه همکاری دهد؟ این مساله باعث شده است تا مدیرعامل استقلال با کارگزار دیگری 
به تفاهم  برسد و این اتفاق باعث شد کارگزار قبلی باشگاه از احمد سعادتمند به خاطر 

تفاهم نامه جدید با کارگزار جدید شکایت کند.
طبق گفته ی یکی از اعضای کادر مدیریتی باشگاه استقلال، کارگزار قبلی باشگاه 
استقلال از احمد سعادتمند شکایت کرده و اگر در مدیرعامل استقلال در دادسرا حاضر 

نشود، به گفته این فرد، امکان صدور حکم جلب سعادتمند نیز وجود دارد.

سرمربی سابق تیم استقلال عنوان کرد اگر از تیم او حمایت می شد می توانست 
قهرمانی در لیگ و حتی آسیا را با استقلال به دست بیاورد.

وینفرد شفر سرمربی آلمانی سابق استقلال بعد از برکناری از این تیم، هدایت بنی 
یاس امارات را بر عهده گرفت. او به خاطر پرداخت نشدن مطالباتش به فیفا شکایت 
کرد و حالا در صورتی که استقلال حقوق معوقه این سرمربی آلمانی را پرداخت نکند 

با جریمه مالی، کسر امتیاز و محرومیت از نقل و انتقالات روبرو خواهد شد.
وینفرد شفر در مصاحبه با تهران تایمز تاکید کرد در صورتی که از این تیم اخراج نمی 

شد و کارش را دنبال می کرد می توانست استقلال را به قهرمانی در لیگ برساند.
شما به عنوان سرمربی استقلال اخراج شدید و اکنون باشگاه فوتبال 
ایران مجبور است مبلغ 55۰ هزار دلار به شما بپردازد. بنا به گزارش ها، احمد 
سعادتمند مدیر کل استقلال قرار است جلسه ای با شما ترتیب دهد درست 

است؟
می توانم صادقانه بگویم که احمد سعادتمند تنها عضو هیات مدیره استقلال در 
زمان من بود که به نظر می رسید مشکلاتی را که باید با آن روبرو شویم درک می کند. 
یادتان است که در آن زمان تیم و کادر مربیگری مجبور بودند با شرایطی روبرو شوند 
که خیلی بد بود. من هرگز چیز مشابهی ندیدم. بعد از اینکه او رئیس تیم شد، با من 
صحبت کرد و من باید بگویم که او بسیار مودب است. از او خواستم که از حقوق 
کارمندان ایرانی و خارجی مراقبت کند. ما قبلًا توافق کردیم که ملاقات کنیم اما در 

شرایط فعلی، کاری که آنها از ما می خواهند انجام دهیم غیرممکن است. آنها می 
توانند جلساتی را در آلمان برگزار کنند تا در مورد موضوعات صحبت کنند.

آیا برای حل مشکل آماده مذاکره با استقلال هستید؟
من از این سوال خیلی گیج شده ام. مدیریت استقلال و کمیته اخلاق باید در سه 
سال گذشته به شرایط استقلال توجه کنند. من می توانم تصور کنم که این امر برای 
میلیون ها هوادار مهم شده و می تواند به حل بحران مالی کمک کند. امیدواریم 
رئیس باشگاه یعنی سعادتمند تمام پشتیبانی مورد نیاز خود را انجام دهد. او اکنون 
در شرایط بسیار دشواری قرار دارد که اشتباه او نیست و هواداران و تیم نیز شایسته 
شفاف سازی هستند. درخواست سازش در این شرایط چیزی است که در دنیای 
حرفه ای انتظار زیادی نیست. تصور کنید که شما از شغلی که سخت کار کرده 
اید، اخراج شده اید و فسخ توجیه پذیر نیست. شما به وضوح اعلام کردید که می 
خواهید برای پشتیبانی از رزومه خود، تمام تلاش خود را انجام دهید اما آنها درباره 
شما بد صحبت می کنند، دروغ می گویند و شایعات وحشتناک را پخش می کنند. 
سپس آنها از شما می خواهند تا با پولی که به شما بدهکار هستند سازش کنید. چه 

واکنشی نشان می دهید؟
باشگاه استقلال یک روز بعد از آنکه به شما اطلاع داده شد از باشگاه 
اخراج شده اید مانع این شد که وارد تمرین شوید. از طرف تیم بزرگی مانند 

استقلال این یک رفتار حرفه ای نبود.

اگر در مورد بی عدالتی و دسیسه ها در سال دوم بخواهم بگویم، افراد زیادی مجبور 
به دروغ و افترای بیشتری می شوند. بگذارید این را بگویم، تیم و کارمندان هر روز و 

شب با مشکلات می جنگیدند.
شما به مدت دو سال در استقلال کار کردید اما در سال 2۰18 فقط یک 
جام حذفی کسب کردید، در حالی که تیم پرسپولیس در سه سال گذشته 

عناوین قهرمانی لیگ را کسب کرده است.
یک سوال عجیب دیگر. وقتی به استقلال آمدم رئیس باشگاه از من خواست 
که استقلال را نجات دهم زیرا آنها در پایین جدول لیگ بودند. ما نه تنها جام را از 
آن خود کردیم بلکه در لیگ قهرمانان آسیا نیز توانستیم سهمیه کسب کنیم. سال 
بعد همانطور که گفتم کابوس بود. ما مجبور شدیم تیم جدیدی بسازیم اما هیچ 
حمایتی نداشتیم و مجبور شدیم با رفتن بازیکنان خود  مقابله کنیم. می دانم در 
سال سوم با حمایت مدیریت قهرمان می شدیم. من با پندار توفیقی خوب کار کردم 
اما او پشتیبانی لازم را نکرد بنابراین بازیکنان مهمی را از دست دادیم. تصور کنید چه 

چیزی از طرفداران گرفته شده است.
تفاوت بین استقلال و پرسپولیس به عنوان فردی که در فوتبال ایران کار 

کرده است چیست؟
بگذارید با یک نکته به این سوال پاسخ دهم. پس از دو روز تمرین با هم من از 
)گادوین( منشا پرسیدم "چرا هواداران استقلال احساس می کنند با پرسپولیس 
بهتر رفتار می شود؟" او خندید و گفت "من هرگز انتظار نداشتم چنین تفاوت های 

بزرگی را ببینم." امکانات تمرین فقط یکی از این موارد بود.
چرا تیم های ایران نمی توانند در لیگ قهرمانان آسیا برنده شوند؟

من فکر می کنم اگر می توانستم تیم سال اول را داشته باشم در سال دوم با 
استقلال قهرمان آسیا می شدم و فکر می کنم اگر تیم سال دوم را حفظ می کردیم 
می توانستیم در سال سوم هم قهرمان شویم. ما دو بار تیم خوبی ساختیم. بازیکنان 
ایرانی برجسته، قوی و ماهر هستند و می خواهند یاد بگیرند اما شرایط به سادگی 
با قطر، کره جنوبی و ژاپن قابل مقایسه نیست. شما فقط می توانید با کار سخت و 
با روحیه تیمی خوب و یک ذهنیت خوب کار کنید. برای من، بازی مقابل ژاپن در 
جام ملت های آسیا مثال خوبی برای مشکلاتی است که تیم های ایرانی غالباً با آن 
روبرو هستند. این همه علاوه بر مهارت و آمادگی به اعتماد به نفس و قدرت روانی 
برمی گردد. ما در سال اول خود این کار را به خوبی انجام دادیم، این کار را دوباره در 
سال دوم انجام دادیم، گام به گام. به همین دلیل گفتم سال سوم موفقیت بزرگی 

خواهد بود.
کارلوس کی روش و برانکو ایوانکوویچ. نظر شما در مورد آنها چیست؟

من هر دو را خیلی دوست دارم و به آنها احترام می گذارم اما من نمی خواهم در 
مورد کارشان داوری کنم. هر دو مربی در فوتبال ایران موفق بودند.

آخرین سؤال. گابریل کالدرون، آندره آ استراماچونی و مارک ویلموتس ایران 
را ترک کردند زیرا این کشور نتوانست حقوق خود را از طریق تحریم های ایالات 

متحده منتقل کند. آیا نظری دارید؟
من هرگز با آنها صحبت نکردم. فقط می توانم بگویم این افتخار است که هدایت 
تیم ملی ایران را بر عهده داشته باشید. این یک کار رویایی است و من اطمینان دارم 

که اگر هر دو طرف موافقت کنند یک راه حل وجود دارد.

وینفرد شفر:

 نگذاشتند استقلال را قهرمان آسیا کنم

تیم فوتبال استقلال که در این فصل از خط دفاعی چندان مستحکمی بهره نمی برد، حتی در بازیهای تدارکاتی هم 
دروازه اش باز می شود.

تیم فوتبال استقلال در فصل نوزدهم بر خلاف خط حمله قدرتمندش، در فاز دفاعی توفیق چندانی نداشت و کمتر پیش 
می آید که این تیم در طول 90 دقیقه بازی دروازه اش باز نشود.

گل خوردن و ساده گل خوردن، عادت بدی است که آبی ها از ابتدای فصل به آن مبتلا بوده و امتیازات زیادی هم به خاطر آن 
از دست داده اند. چه بسا اگر آنها در بسیاری از بازیها گل های ساده ای به خصوص در دقایق پایانی هر بازی دریافت نمی کردند 

اکنون چنین فاصله ای تا صدر جدول نداشتند.
آبی ها که با ۳9 گل زده بهترین خط حمله لیگ را در اختیار دارند، با ۲۲ گل خورده ضعیف ترین خط دفاعی در بین 6 تیم 
بالای جدول را دارند. آنها در این فصل تنها در ۴ بازی موفق به ثبت کلین شیت شده اند و در ۱6 بازی دروازه شان حداقل برای 
یک بار باز شده است.  شاگردان مجیدی که برای بازگشت به لیگ برتر آماده می شوند، با دو دیدار تدارکاتی مقابل خوشه 
طلایی ساوه و هوادار مراحل آماده سازی خود را ادامه دادند. آبی پوشان ابتدا مقابل خوشه طلایی با نتیجه ۲-۲ متوقف شدند 

و سپس توانستند هوادار را با نتیجه ۳ بر یک شکست دهند.
اتفاقی که در این دو دیدار تدارکاتی برای آبی ها روی داد، گل خوردن مقابل تیم های غیر لیگ برتری بود و این نتایج نشان 
می دهد آنها بعد از تعطیلات حدودا ۴ ماهه هنوز ترک عادت نکرده و امکان این که همچنان در دیدارهای خود در ادامه 

مسابقات لیگ برتر به راحتی دروازه شان باز شود وجود دارد. 
اگر فرهاد مجیدی می خواهد در مدت زمان نه چندان طولانی باقی مانده از فصل نوزدهم شانس تیمش را برای قهرمانی 
آزمایش کند، باید تیمش را از این عادت نه چندان پسندیده دور کند و ساختار دفاعی تیمش را در ۱0 بازی باقی مانده طوری 

سازمان دهی کند که مثل بازیهای گذشته به راحتی دروازه اش باز نشود. 

سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: از ابتدا مخالف برگزاری بازی ها بخاطر شرایط بهداشتی و مصدومیت بازیکنان 
بود. البته کاملا فنی گفتم و خودم هم موافقم که عدم برگزاری به ضررمان است.

جواد نکونام درباره برگزاری بازی فولاد خوزستان با استقلال تهران گفت: اگر قرار بر برگزاری بازی ها باشد قطعا در چهارم 
تیرماه از این تیم میزبانی خواهیم کرد. اگر قرار بر عدم برگزاری بازی ها باشد تهران و اصفهان هم چنین مشکلی دارند. البته 
من همان ابتدا هم گفتم مخالف برگزاری بازی ها هستم اما به هر حال اگر تصمیم به برگزاری رقابت هاست میزبان استقلال 
خواهیم بود. سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان بار دیگر پیشنهاد خود را برای تعیین تکلیف فصل جاری افزود: از ابتدا 
مخالف برگزاری بازی ها بخاطر شرایط بهداشتی و مصدومیت بازیکنان بود. البته کاملا فنی گفتم و خودم هم موافقم که عدم 
برگزاری به ضررمان است. می توانستیم فصل جاری را در ابتدای فصل آینده برگزار کنیم. مشکل عدم رعایت بهداشتی را 
تمام تیم ها خواهند داشت. وی ادامه داد: استقلال و بقیه تیم ها حق دارند نگران سلامتی خود و بازیکنان باشند. باید فرصت 
می دادیم تا زیرساخت ها فراهم شود. نکونام درباره وضعیت سلامتی بازیکنان خود افزود: سه بار تست دادیم. خوشبختانه 

پس از این مراحل، هیچ کدام از اعضای بیماری کرونا ندارند.
وی تاکید کرد: سخت است تیمی را برای ۲0 روز آماده کنید تا پس از یک سال خودش را آماده نگه دارد. شرایط برای حفظ 

سلامتی بازیکنان در تمام دنیا سخت است. کرونا مشکل ساز شده است.
سرمربی فولاد درباره محرومیت این باشگاه از حضور در نقل و انتقالات یاداور شد: مباحث مدیریتی است و من نظری ندارم 

اما مطمئنم آقای آذری به همراه مدیر کارخانه فولاد، به فکر حل این مشکل هستند.
نکونام راجع به علاقه خود برای بازگشت به تیم ملی افزود: دوران ویلموتس هم تمام شد. امیدوارم به مسیر موفقیت خود 
برگردیم. قطعا همه آرزو می کنند که در تیم ملی باشند. اگر توانایی و لیاقتش را داشته باشم به آن فکر می کنم در غیر اینصورت 

برای تیم ملی مثل همیشه آرزوی موفقیت می کنم.

گل خوردن« در هر بازی؛

عادت بدی که استقلالی ها هنوز آن را ترک نکرده اند
جواد نکونام:

آرزویم هدایت تیم ملی ایران است

نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی گفت: بازگشت 
کفاشیان بر اساس قانون منع بکارگیری بازنشستگان، 
به هر عنوان و در هر مجموعه ای ممنوع است و طبعا 

دستگاه های نظارتی به آن ورود می کنند.
این  به  پاسخ  در  هاشمی  قاضی زاده  سیداحسان 
سؤال که آیا رئیس پیشین فدراسیون فوتبال که به دلیل 
بازنشستگی از این سمت کناره گیری کرده بود دوباره 
می تواند به عنوان سرپرست فدراسیون بازگردد، اظهار 
داشت: موضوع مربوط به او، از ماه های پیش مطرح شده 
بود و مخصوصا آنکه یک محرومیت درون اساسنامه ای 
داشته که تمام شده است. چند مؤلفه اصلی داریم و آن را 
پافشاری کرده ایم که از آبان ۱۳97 قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان تصویب شد. حدود یکسال و نیم است از 
اجرای آن قانون می گذرد و در ۱۳ فدراسیون اجرا شده 
است. وزیر ورزش در اردیبهشت امسال جمع دیگری از 
رؤسای فدراسیون ها را اعلان بازنشستگی کردند اما این 
اتفاق قرار است به صورت معکوس در فدراسیون فوتبال 

صورت گیرد.
وی افزود: مجمع این فدراسیون اردیبهشت امسال به 
پایان رسیده و دوره اش به اتمام رسیده است. طبق نقشه 
راهی که فیفا در اختیارشان گذاشته، از نیمه اردیبهشت تا 
نیمه مهر ماه، فرصت اصلاح اساسنامه و برگزاری مجمع 
و انتخابات را دارند. یک مجمعی که دوره اش تمام شده 
و در شرایط وقت اضافه ای که فیفا به آنها داده، برخلاف 
قوانین داخلی کشور یک فرد بازنشسته را که خودش 
کنار رفته، دوباره بازمی گردانند، امر صحیحی نیست و در 
تعارض با عرف و اخلاق اجتماعی قرار دارد و دهن کجی 

به افکار عمومی است.
عنوان  کفاشیان،  استعفای  خصوص  در  قاضی زاده 
به  آن زمان  پیگیری کردیم. در  ما  را  او  کرد: استعفای 
دلایل آنچه در دستگاه های نظارتی عنوان شده بود، این 
استعفا انجام شده و الان عنوان می کنند که من استعفا 
اعلام  ورزش  وزارت  سیستم  در  استعفا  این  ام.  نکرده 

شده بود و آقایان می گویند استعفایی وجود ندارد. او در 
از دست  را   AFC زمان کناره گیری جایگاه خودش در
داد و آن جایگاه را به تاج واگذار کرد. اگر سمت رسمی در 
فدراسیون و AFC داشت، آن را حفظ می کرد. این فرد به 
صورت کامل کناره گیری کرده است. بازگشت او بر اساس 
قانون منع بکارگیری بازنشستگان، به هر عنوان و در هر 
مجموعه ای ممنوع است و طبعا دستگاه های نظارتی 
این  و  امر جرم کیفری است  این  به آن ورود می کنند. 

صراحت قانون است.
وزارت  معاونین  از  یکی  نماینده مجلس در خصوص 
ورزش که در رابطه با به کارگیری کفاشیان فعالیت می کند، 
عنوان کرد: این موضوع را با وزارت ورزش مطرح کرده ایم 
و با آنها صحبت هایی کرده ایم. وزارت ورزش علی الظاهر 

می گوید دخالتی ندارد. ما از وزارت ورزش خواسته ایم 
دراین خصوص تمام تلاش شان را بکنند که اسناسنامه و 
هیأت رئیسه مجمع شان را تشکیل دهند. من به آنها گفتم 
نهایت وقت شان ۱۵ مهر است و تا آن زمان سریع تر مجمع 

تشکیل شود و انتخابات را برگزار کند.
وی ادامه داد: باید افرادی در هیأت رئیسه حضور پیدا 
کنند که بر اساس قانون منع بکارگیری بازنشستگان، 
بازنشسته نباشند و شراط عمومی را داشته باشند. وقتی 
میان این شرایط جابجایی صورت می گیرد ممکن است 
این را به ذهن متبادر کند که قرار نیست به این زودی ها 
انتخاباتی انجام شود و این بلاتکلیفی فوتبال ما مدت 

زمان طولانی به طول خواهد انجامید.
هاشمی اظهار داشت:  در چنین شرایطی، چیزی که 

برداشت می کنیم، اصلاح اساسنامه و برگزاری انتخابات 
نیست. ملاک قانون منع بکارگیری بازنشستگان چرخش 
و گردش نیروی انسانی بوده و این ها می خواهند قانون را 
رعایت نکنند و الان وظیفه دستگاه نظارتی است که ورود 
کند. دو دستگاه نظارتی ویژه خواهیم خواست که ورود 
جدی تری را انجام دهند. از مجموعه بازرسی کل کشور و 
دیوان محاسبات می خواهیم که در این پرونده ها نظارت 
کند. ما بحثی در خصوص اشخاص نداریم. کفاشیان 
انسان خوب و شریفی است. با شخص کفاشیان و غیره 
کار نداریم. ما درباره اجرای فرایند قانون و تحقق قانون 

حرف داریم.
رئیس  عنوان  به  که  فردی  شرایط  خصوص  در  وی 
فدراسیون انتخاب می شود و الزام استفاده از جوانان،  
گفت: باید فردی که در این فدراسیون حاضر می شود، 
برای دور بعد مجمع برنامه ریزی کند. باید با بدهی های 
سرشاری که این فدراسیون دارد، با تز جدید و خارج از این 
مجموعه، خون تازه ای به فوتبال ایران بدمد. در مجموعه 
مدیران فعلی که الان در سر کار حضور دارند و غالبا فرتوت 
و خسته شده اند، نیاز است نسل جدیدی که جوان تر و 
با برنامه های مدیریتی حاضر شوند. وی افزود: باید تیم 
جدید با برنامه های مدیریتی، با نشاط تر در حوزه های 
دچار  فدراسیون  این  بیاید.  کار  روی  اقتصادی  و  فنی 
مشکلات مالی است. تا کی باید دچار این مشکلات باشد 
و دست به دامن دستگاه های مختلف باشد. آنها برای 

سرمربی جدید، پول هایی را قرض گرفتند. 
هاشم زاده قاضی عنوان کرد: ما بخواهیم صندلی ها 
را عوض کنیم و یک سال این بیاید و یک سال کسی 
دیگر باشد، یک حالت بازی دارد.  مردم و اهالی فوتبال 
دوباره  می کنند،  کناره گیری  که  افرادی  نمی پذیرند، 
بازگردند. این یک سرخوردگی برای مردم ایجاد می کند. 
میزان علاقمندی به فوتبال در کشورمان کاهش پیدا 
خواهد کرد و استقبال کمتر خواهد شد و این ناشی از 

سوء مدیریت است.

قاضی زاده هاشمی:

 بازگشت کفاشیان به فوتبال جرم کیفری است
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اینکه هدف اصلی اختصاص ارز۴۲00  بیان  با   معاون اول رییس جمهوری 
تومانی این بود که کالای اساسی مورد نیاز مردم با قیمت مناسب در اختیار مردم 
قرار گیرد، گفت: کسانی که از منظر صرف اقتصادی ما را محکوم می کنند کمترین 

ارتباطی با زندگی مردم ندارند و نمی دانند که زندگی آنها چگونه می گذرد.  
»اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری روز شنبه در آیین تکریم و معارفه 
رییسان پیشین و جدید بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تحریم ها فشارهای 
سنگینی بر ملت ایران وارد کرده است، اقتصاد ایران آسیب دید اما فروپاشی ایجاد 
نشد و روی پای خود ایستاده است، زندگی مردم سخت شده است اما دولت در 

تلاش است بار این فشار را از دوش مردم کاهش دهد.
معاون اول رییس جمهوری گفت: افرادی که مسوولیت دارند باید بدانند در این 
کشور مردم با خون و جان از انقلاب محافظت کردند. با انسجام، وحدت ملی و پای 

کار ایستادن در خدمت به مردم می توان از بحران و سختی ها عبور کرد.
جهانگیری شرایط کشور را خاص و ویژه دانست گفت: در دوره ای قرار گرفته ایم 
که دشمنان انقلاب و ایران از هیچ فرصتی برای آسیب زدن به کشور دست بر نمی 
دارند. دشمنان دیرینه ایران مانند آمریکا از هر فرصتی و هر برنامه که شده سنگی 
در پیش پای ملت ایران قرار بدهند که نتوانند به راه و مسیر پیشرفت که ترسیم کرده 

با آرامش و سرعت ادامه دهد.
معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: در منطقه هم سعودی ها و  رژیم 
توطئه  و در هر مقطعی علیه کشور  به دست هم دادند  اشغالگر قدس دست 

می کنند نماد اصلی این توطئه ها اعمال تحریم هاست.  
جهانگیری به توطئه اخیر آمریکایی ها در سازمان ملل اشاره کرد و گفت: بر 
اساس برجام تا چند ماه آینده محدودیت های تسلیحاتی ایران لغو می شود و 

می توانیم نیازهای تسلیحاتی خود را خرید کنیم و تولیدات داخلی را بفروشیم.
وی با بیان این که امریکایی ها می خواهند مانع لغو تحریم تسلیحاتی بشوند 
گفت: مقدمات این کار را آغاز کرده اند حتی با فشار سعودی ها در دبیرخانه سازمان 

ملل گزارش تهیه می کنند که زمینه را برای توطئه بر ضد ایران مساعد کنند.
معاون اول رییس جمهوری یادآورشد: تحریم ها فشارهای سنگینی و به تعبیری 
خودشان جنگ اقتصادی بر ضد ایران را شروع کرده تند و صریح اعلام کرده اند به 
دنبال فروپاشی نظام ایران هستند اما وقتی موفق نشدند گفتند جشن چهلمین 
سال پیروزی انقلاب را نخواهند دید و پس از آن به دنبال فروپاشی اقتصاد ایران 

بودند.
جهانگیری افزود : اقتصاد ایران آسیب دید اما فروپاشی در آن اتفاق نیفتاد و 
اکنون روی پای خود ایستاده است و در سال های گذشته سالانه ۵00 تا 600 هزار 
شغل ایجاد کردیم ولی اگر نفت را می فروختیم و به پول هایمان دسترسی داشتیم 
حمل و نقل بین المللی و فشار بر تجارت خارجی ایران نبود در تداوم شتاب رشد 
اقتصادی سال ٩۵ حدود ١۴درصد حتما بسیاری  از مشکلات را پشت سر می 

گذاشتیم.  
وی گفت: آمریکایی ها بر سر راه ایران مانع و اختلال ایجاد کردند اما به هدف خود 
نرسیدند آنها می خواستند اقتصاد ایران از هم بپاشد اما اکنون اقتصاد ایران روی 
پای خود ایستاده است و در حال رشد است. البته زندگی مردم سخت شده است و 
با مشکل زندگی می کنند و با تمام وجود درک می کنیم در دولت اولویت اصلی را بر 

تلاش برای کاهش بار فشار و سختی از دوش مردم گذاشته ایم
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به تصمیم گیری برای ارز ۴٢00 تومانی 
گفت: هدف اصلی این طرح این بود که کالای اساسی مورد نیاز مردم با قیمت 

مناسب و با فراوانی در اختیار مردم قرار گیرد که تصمیم اقتصادی نیست کسانی 
که از منظر صرف اقتصادی ما را محکوم می کنند کمترین ارتباطی با زندگی مردم 

ندارند و نمی دانند که زندگی آنها چگونه می گذرد.  
جهانگیری یادآورشد: البته می دانیم که این تصمیم ممکن است رانت و فساد 
و سوء استفاده ایجاد کند در این میان عده ای از این شرایط سوء استفاده کردند 
که آنهایی که یک دلار از این ارز  که برای تسهیل زندگی مردم است، سوء استفاده 
کردند را باید به عنوان یک خائن به مردم معرفی شود و به شدت برخورد قانونی شود 

و ریال ها و دلارها پس گرفته شود.
معاون اول رییس جمهوری گفت: نمی توانیم نسبت به زندگی مردم بی تفاوت 
باشیم و بگوییم قیمت ارز در بازار به هر میزانی بود نان و آب مردم با همان قیمت 
تهیه شود شاید اقتصاد این را تایید کند، ولی انسانیت و اداره کشور آن را تایید 
نمی کند و باید به طبقات متوسط و ضعیف جامعه رسیدگی شود که در این کشور 

جمع زیادی از مردم ایران هستند.
دولت نمی تواند نسبت به افزایش اجاره مسکن بی تفاوت باشد

جهانگیری با اشاره به افزایش اجاره مسکن گفت: همه می دانند که بخشی از 
جامعه اجاره نشین است و هزینه اجاره در سبد زندگی آنها نقش تعیین کننده ای 
دارد، اینکه گفته شود یک باره اجاره تبدیل به عدد بالایی شده و رشد وحشتناکی 
کرد، حتما دولت تصمیمی می گیرد که ممکن است با اصول اقتصادی سازگار 
نباشد مگر می شود ما بگوییم کاری نمی کنیم. اگر بنشینیم و فقط این سیاست و  

اتفاقات را نظاره کنیم چه اتفاقاتی در کشور رخ می دهد؟
وی یادآور شد: البته بیش از همه خود مردم می توانند تعیین کننده باشند، مردم 
باید بدانند ما با شرایط تحریم و کرونا روبه رو هستیم؛ همین پدیده کرونا به تنهایی 
اقتصادهای بزرگ دنیا را به هم ریخته است.  خود آمریکایی ها و اروپایی ها به این 
مطلب اذعان کردهاند که در طول یک قرن گذشته، اقتصاد دنیا با چنین چالش 

بزرگی روبه رو نشده است.
معاون اول رییس جمهوری گفت: کارشناسان رشدهای منفی 7 و 8 درصد را 
در سال ۲0۲0 پیش بینی می کنند. در آمریکا ۴0 میلیون نفر بیکار شده اند و برای 
دریافت بیمه بیکاری ثبت نام کرده اند و اعلام کرده اند در قرن اخیز با چنین فاجعه 

اقتصادی مواجه نشده اند.
جهانگری تاکید کرد: ما اکنون علاوه بر کرونا با ویروسی چند برابر بدتر از کرونا، 
یعنی تحریم هم مواجه هستیم و ویروسی بدتر از تحریم اینکه تعدادی از کشورهای 
پر رو با هم همراه شده اند و هر روز سعی می کنند به یک بهانه ای در فضای 

بین المللی بر ضد ایران، دست به اقدامی بزنند.  
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: آنچه در این شرایط تعیین کننده 
است و می تواند ما را از این پیچ های سخت و خطرناک به خوبی عبور دهد و انسان 
با قاطعیت بتواند بگوید به یاری خدا می توانیم عبور کنیم، انسجام و وحدت درونی 
ملت ایران، رهبری و هدایت های رهبر بزرگوار انقلاب، و پای کار ایستادن مدیران 

کشور است.
وی تاکید کرد: اکنون زمان این نیست که بگوییم فقط یک سال دیگر پایان دوره 
کاری دولت است، چرا خطر کرده و کارهای سخت کنیم و کارها به صورت خودکار 

انجام می شود و این دوره هم تمام می شود و کار را دست افراد دیگری می دهیم.
جهانگیری گفت: کسانی که مسئولیت دارند باید بدانند در کشوری مسئولیت 
دارند و خدمتگزار ملتی هستند که آنها با فدای جان و خون خودشان از این انقلاب 

حفاظت و حراست کرده و کار را تا به اینجا برسانند.  

معاون اول رییس جمهوری خستگی ناپذیری و پای کار ایستادن را خط مشی 
اصلی کشور دانست و گفت: آنچه می تواند کشور را از این مسائل عبور دهد، 
یکی انسجام و دیگری ایستادگی پای کار مردم است، باید برای اداره کشور وقت 
بگذاریم، شبانه روز کار کنیم و از نظرات صاحب نظران و منتقدان استفاده کنیم از 

خدمت به مردم خسته نشویم و اینها باید خط مشی اصلی ما باشد.  
وی تصریح کرد: درسی که ایثارگران و خانواده های شهدا، جانبازان به همه 
می دهند این است که پای کار این ملت بایستیم و از ملت یاد بگیریم که چگونه 

می توان با ایستادگی و مقاومت مشکلات را پشت سرگذاشت.  
فرهنگ شهادت و ایثارگری را باید نسل به نسل منتقل کنیم

جهانگیری رمز پیروزی در جنگ را انسجام، عنایات الهی و پایمردی مردم و 
مسئولان دانست و گفت: چه کسی باور می کرد جنگی را که همه کشورهای دنیا 
در یک طرف و مقابل ما ایستاده بودند بتوانیم با مقاومت و موفقیت و پیروزی پشت 

سر بگذاریم.
وی یادآور شد: باید ببینیم آیا آن هنرها و دستاوردهایی که در دفاع مقدس برای ما 
در فرهنگ شهادت و ایثارگری به وجود آمد، را نسل به نسل منتقل کرده ایم یا خیر؟ 
وابسته به خانواده شهید هستیم از موضع وابستگی به خانواده شهید نیستیم از 
موضع خدمتگزاری از این خانواده ها بپرسیم که چقدر در انتقال  فرهنگ ایثارگری 
و شهادت به نسل های بعدی موفق بوده ایم. این فرهنگ متعلق به نسل گذشته 
نبوده است و رسالت مهم »بنیاد شهید« این است که این فرهنگ را به نسل های 

بعدی منتقل کند.
خدمت به خانواده شهدا و ایثارگران محدودیت زمانی و مکانی ندارد

جهانگیری در این مراسم با تقدیر از زحمات و خدمات حجت الاسلام شهیدی 
گفت: خدمت به خانواده شهیدان و ایثارگران توفیقی بزرگی است که در فرهنگ 
و دین و کشورمان وجود دارد؛ مساله شهادت، شهید و ایثارگری و خانواده آنها با 

محدودیت های زمانی و مکانی سازگار نیست.
معاون اول رییس جمهوری گفت: هر جامعه ای نیاز دارد برای تداوم حیات خود 
فرهنگ شهادت و ایثارگری را به فرهنگ مسلط، موثر و معتبر تبدیل کند، نهادهایی 

مانند »بنیاد شهید« نقش محوری و کلیدی در این کار مهم دارند.
وی یادآورشد: جامعه ما بعد از پیروزی انقلاب اسلامی حرف تازه و جدیدی در 
دنیا مطرح کرد که می خواهد نظامی متکی بر اسلام برپا کند و مستقل باشد و 
روی پای خود ایستاده و ارزش های اسلامی را ترویج دهد و به همین دلیل با 

دشمنی های متعدد و تهدیدات جدی روبه رو شده است.
وی گفت: آن چه که بیشترین نقش و سهم در عبور از تهدیدات و بحران ها داشته 
است فرهنگ ایثارگری و شهادت طلبی ملت ایران در تمام زمینه ها بوده است که 
این فرهنگ ها  آموزه دینی است که ملت ایران دارد، اما بسیاری از ملت های دیگر 

جهان از آن برخوردار نیستند.
معاون اول رییس جمهوری بنیاد شهید را یک نهاد مردمی و انقلابی دانست و 
گفت: این بنیاد یک نهاد واسط و میانجی و همچنین یک نهاد رسمی حاکمیتی در 
ساختار کشور است، بنیاد شهید از طرفی در حکومت و از طرف دیگر در ارتباط با 
جامعه ایثارگران حضور دارد که باید با گفت وگو و مفاهمه و تعامل با جامعه و دولت، 

بتواند مشکلات آنها را به دولت منتقل کند.
جهانگیری با اشاره به تحولات بین المللی در سطح منطقه و جهان افزود: کشور 
ما نیز در مسیرتوسعه و پیشرفت قرار دارد، برخی تحولات در زمینه ارتباطات و 
فناوری و اقتصاد ناگزیر در کشورهای مختلف تاثیر می گذارد، ما نیز در مسیر همین 

تحولات قرار داریم، که گاهی باعث گسست اجتماعی و میان نسلی می شود.
وی تصریح کرد: مهمترین رسالت و ماموریت نهاد دینی و فرهنگی و مدنی این 
است که تلاش کند با تقویت همبستگی اجتماعی،  این گسست ها را از بین برده و 

زبان و همکاری مشترکی با جامعه پیدا کنند.
مدیریت در محدودیت هنر حجت الاسلام شهیدی بود

معاون اول رییس جمهوری با قدردانی از خدمات 7 ساله حجت الاسلام شهیدی 
)رییس سابق بنیاد شهید و امور ایثارگران( گفت: ایشان در طول این سال ها 
صادقانه و با تمام توان در خدمت ایثارگران و خانواده های شهدا بود و اقدامات 

مهمی در این سال ها انجام داد.
وی به برخی محدودیت های دولت نظیر کاهش درآمدهای نفتی اشاره و تصریح 
کرد: ما کشوری بودیم که در یک سال ۱00 میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم، اما 
کل درآمد نفتی کشور در سال 98 حدود 8 میلیارد دلار بوده که این کاهش درآمد، 
بر همه بخش ها از جمله بودجه دولت تاثیر می گذارد و هنر مدیریت این است که 
با وجود این محدودیت ها بتواند کار کند که حجت الاسلام و المسلمین شهیدی 

نمونه ای از این گونه مدیریت در شرایط محدودیت بود.
جهانگیری افزود: حجت الاسلام شهیدی حضوری معنوی در جلسات هیات 
دولت داشت که در ابتدای جلسه با صوت زیبای قرآن و گاه با تذکرات اخلاقی 
مطالب لازم را به دولت منتقل می کرد و با حساسیت و جدیت فراوان به دنبال حل 

مشکلات و مسائل ایثارگران و خانواده های شهدا بود.

معاون اول رییس جمهوری: 

یک خبر، چند سوال؛برخی منتقدان کمترین ارتباطی با زندگی مردم ندارند

رفاقت یا عدالت؟
"من 800 میلیارد هم بخواهم این 
لواسان  کل  اگر  و  می دهند  برادرانم 
من  نام  به  بخواهم  را  کارخانه اش  و 
شما  اگر  است.  رفاقت  این  می کند. 
از این دوستان ندارید به من ارتباطی 
طبری  اکبر  گفته های  این  ندارد". 
رسیدگی  دادگاه  جلسه  دومین  در 
برخی  فساد  شاه بیت  اتهاماتش  به 

مسئولان است.
دومین جلسه رسیدگی به اتهامات 
اکبر طبری معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه قضاییه و متهمان دیگر این 
پرونده، صبح چهارشنبه ۲۱ خرداد 99 به ریاست قاضی بابایی در شعبه پنج 

دادگاه کیفری یک استان تهران برگزار شد.
در این دادگاه طبری به نکته ای اشاره کرد که قابل تامل است. طبری در این 
دادگاه درباره اموال، املاک و وجوه کلانی که از سوی فرهاد مشایخ و حسن 
نجفی به وی داده شده بود با ااشاره به اینکه با آنها دوستی بیش از ۳0 ساله دارد، 
گفت: »اگر من 800 میلیارد هم بخواهم این برادرانم می دهند و اگر کل لواسان و 
کارخانه اش را بخواهم به نام من می کند. این رفاقت است. اگر شما از این دوستان 
ندارید به من ارتباطی ندارد. اگر آنها نیز از من بخواهند من نیز برای آنها انجام 

می دهم!«
بعد از انتشار این خبر در افکار عمومی و به خصوص فضای مجازی چند سوال از 

سوی مردم مطرح شد که قابل تامل است:
۱. به قول رسول قهرمانی نماینده دادستان که در همان دادگاه خطاب به طبری 
تصریح کرد که "آقای طبری گفتند که این افراد دوست داشتند تا به من پول بدهند 
کاملا درست است آقای طبری محبوب دل های متهمان اقتصادی بودند". همین 
پاسخ هوشمندانه نماینده دادستان این سوال را به ذهن می رساند چرا شخصی در 

رده های بالای قضایی کشور باید محبوب دل های متهمان اقتصادی باشد؟
۲. اکثر مردم که در شرایط کنونی با انواع و اقسام مشکلات ریز و درشت دست 
و پنجه نرم می کنند و چنین دوستان دست دل بازی ندارند و در اتاق امثال طبری 
هم همیشه به رویشان بسته است باید چه کنند؟ آیا مردم باید مثل آن کارگر شرکت 
نفت خود را دار بزنند یا مثل آن جانباز محتاج خودسوزی کنند تا امثال طبری 

همچنان با رفیق بازی خود سرمایه های کشور را به یکدیگر پاس بدهند؟
۳. اکبر طبری گفته که "اگر دوستانش بخواهند او هم برایشان چنین کاری 
انجام می دهد". با توجه به مقام قضایی و نفوذی که طبری در قوه قضاییه و برخی 
دیگر از دستگاه ها داشته آیا اگر دوستانش می خواستند به خاطر این رفاقت دیرینه 

در پرونده ای اعمال نفوذ نمی کرد و یا کل قوه قضاییه را به نام رفقایش نمی زد؟
۴. با وجود چنین بده بستان هایی آیا دیگر جایی برای اجرای عدالت و احقاق 

حقوق از دست رفته مردم باقی می ماند؟ آیا رفاقت بر عدالت ارجح بوده است؟

احمدی نژاد کاندیدای 1۴۰۰ می شود یا به دنبال جنجال سازی است؟

»کابوس احمدی نژاد« در سال های 
دور از پاستور 

در روزهایی که لیستی از اسامی برای حضور در گود رقابت ۱۴00 ردیف می 
شود، نام احمدی نژاد نیز وارد لیست شده است، برخی از احتمال کاندیداتوری او 
روایت می کنند و برخی دیگر براین اعتقادند که او با علم به ردصلاحیت شدن وارد 
میدان نمی شود اما دست یک کاندیدا را خواهد گرفت و به وزارت کشور خواهد 
برد. ، محمود احمدی نژاد از »مرگ سیاسی« می ترسد، این را در همه سالهای 
دور بودنش از پاستور به اثبات رسانده است، چه آن روزها که یاران غارش بقایی و 
مشایی در کنارش بودند و مثلث جنجال آفرین بودند، چه این روزها که تنها شده 
است و بازهم در تکاپو برای زنده نگه داشتن نام خود در فضای سیاست و رسانه 
است، هم چمدان سفر می بندند و از شهری به شهر دیگر می رود، هم دست به 

قلم است و گاه و بیگاه نامه هایی می نویسد چه ترامپ مخاطبش باشد چه ...
هرچه هست احمدی نژاد میل به حذف شدن از سیاست ندارد، حتی اگر 
بداند چندان حامی سیاسی ندارد و رفقا و یاران دیروزش حالا در صف منتقدانش 
ایستاده اند. اما سوال این روزها این است که »ترس از حذف نشدن آیا او را به وادی 

انتخابات ۱۴00 خواهند کشاند؟«
سناریوی اول؛ احمدی نژاد می آید چون...

احمدی نژاد کاندیدای ۱۴00 می شود، این را نه فقط در حد احتمال که برخی 
با قطعیت و جدیت مطرح می کنند و تحلیل شان از تحرکات این روزهای احمدی 
نژاد و زمزمه هایی که از گوشه و کنار به ذهن شان می رسد آن است که مرد رفته از 

پاستور اینبار هم کاندیدای ریاست جمهوری خواهد شد.
هم  اینبار  اینکه  به  علم  با  حتی  نژاد  احمدی  که  اعتقادند  براین  طیف  این 
ردصلاحیت خواهد شد بازهم پا پس نخواهد کشید و وارد گود خواهد شد چرا که 
برای او تنها کاندیدا شدن اهمیت ندارد او در تلاش برای زنده نگه داشتن نام خود 

و به تهییج در آوردن آن بخش از بدنه جامعه است که هنوز در بین آنها رأیی دارد.
از سوی دیگر احمدی نژاد و اطرافیانش بر این تصور هستند که حضورش در 
انتخابات فضای مشارکتی انتخابات را بیشتر خواهد کرد و برهمین اساس تصور 
می کنند شورای نگهبان بعد از ۴ سال تن به تایید صلاحیت او خواهد داد، ادعایی 
که اما و اگرهای زیادی نسبت به آن وجود دارد و حتی با پذیرش اینکه احمدی نژاد 
بدنه رای قابل تاملی دارد اما مخالفان او و سیاست هایش در دوره ریاست جمهوری 
نیز کم نیستند. همانها که بازگشت او به سیاست و ریاست جمهوری را یک خطر 
می دانند نه فرصت.از سوی دیگر تایید صلاحیت احمدی نژاد از سوی شورای 
نگهبان اگرچه قابل پیش بینی نیست اما در صورت وقوع بدون شک این شورا با 
حواشی زیادی همراه خواهد کرد و به مانند آنچه یک فعال سیاسی اصولگرا می 
گوید مصداق »از چاله به چاه افتادن است.« با این وجود برخی خبرها نیز حکایت 
از آن دارد که احمدی نژاد لابی ها و رایزنی ها با شوری نگهبان را زودهنگام آغاز 

کرد است امری که بعید به نظر می رسد نتیجه ای برای او به دنبال داشته باشد.
سناریوی دوم؛ نایب احمدی نژاد می آید

احمدی نژاد نمی آید اما کاندیدا می فرستد، این دومین سناریویی است که این 
روزها مطرح می شود، او سال 96 هم با اینکه تصور می شد بعد از نهی رهبری 
از کاندیداتوری، دیگر وارد میدان نخواهد شد در اقدامی عجیب نه تنها خودش 
کاندیدا شد بلکه بقایی را هم همراه خود به وزارت کشور برد و هر دو کاندیدای 
ریاست جمهوری شدند.  اقدامی که نتیجه ای جز ردصلاحیت برای او نداشت. اما 
اینبار اگر قرار باشد همان استراتژی را دنبال کند ولی خودش وارد گود نشود چه 
کسانی را راهی خواهد کرد؟ نگاهی به اندک افراد باقیمانده در کنار احمدی ژاد 
حکایت از آن دارد اگر او نخواهد به سبک 96 پشت چهره های جنجالی قرار گیرد 
تنها دو چهره هستندکه شانسی برای تایید صلاحیت شدن دارند، غلامحسین 
او  نزدیک هنوز در کنار  و  روزا دور  این  ثمره هاشمی. دو چهره ای که  و  الهام 

باقیمانده اند و آنقدر حاشیه ساز حرکت نکرده اند. 
سناریوی سوم؛ کابوس احمدی نژاد چیست؟

احمدی نژاد آنقدر هوش سیاسی دارد که بداند احتمال تایید صلاحیت شدنش 
از سوی شورای نگهبان یک احتمال غریب و دور است، با این وجود او برای زنده 
نگه داشتن خود در سیاست و رها شدن از کابوس مرگ سیاسی ناچار است خود 
را با جنجال و هیاهو در فضای سیاست نگه دارد. او در این مدت تلاش کرده است 
با مواضعی اپوزیسیون گونه نگاه ها را به سمت خود خیره نگه دارد اما گویا به این 
نتیجه رسیده است حضورش در سیاست آنهم وقتی هیچ جریان سیاسی را در کنار 
خود ندارد تنها وابسته به آن است که بر کرسی قدرتی تکیه بزند، این کرسی قدرت 
برای او چیزی جز صندلی شماره یک پاستور نیست اما رویای بازگشت دوباره به 
پاستور هم رویایی دور و دراز و دست نیافتنی برای او به نظر می رسد و گویی دوران 
احمدی نژاد، دورانی پایان یافته شده است. شاید از همین روست که هر چند وقت 
یکبار تحرکاتش را اوج می بخشد و اطرافیانش هم زمزمه کاندیداتوری او را مطرح 

می کنند تا اینگونه او را از کابوس فراموش شده رها بخشند.

سناریو ایران هراسی آمریکا در تازه ترین نسخه خود در سه پرده 
مجزا و با سه کلیدواژه تحریم جامع، نقض برجام از سوی ایران و 
داستان پردازی موشکی روی صحنه رسانه های جهان رفته است 
تا بهانه ای برای اقدامات کاخ سفید به منظور تمدید تحریم های 

تسلیحاتی ایران باشد.
قطعنامه ۲۲۳۱ سازمان ملل متحد که پس از توافق هسته 
ایران  ایران با۱+۵ صادر شد هرگونه دادو ستد تسلیحاتی  ای 
با کشورهای دیگر را برای یک بازه زمانی پنج ساله تا ۱8 اکتبر 
۲0۲0  برابر با ۲7 مهرماه۱۳98 ممنوع اعلام کرد. جمهوری 
اسلامی ایران هم به نشانه پایبندی به این توافق تاکنون از هرگونه 
تجارت اسلحه با جهان اجتناب کرده است. تا پایان موعد قانونی 
تحریم های تسلیحاتی علیه ایران چهارماه بیشتر نمانده و تکاپوی 
آمریکا برای تمدید این تحریم ها از ابتدای سال جاری شمسی 

جدی تر شده و هر روز هم ابعاد تازه ای به خود می گیرد.
سه وسیله یک هدف

طی یک هفته گذشته در گام نخست آژانس بین المللی انرژی 
اتمی ۱6 خردادماه، تازه ترین گزارش خود درباره فعالیت های 
هسته ای را منتشر کرد و آمریکا این گزارش را نشانه عدم پایبندی 
کمیته  بعد  مرحله  در  کرد.  قلمداد  ای  هسته  توافق  به  ایران 
مطالعاتی جمهوریخواه )RSC( در کنگره آمریکا از تدوین طرح 
۱۲0 صفحه ای موسوم به طرح جامع  خبر داد که هرچند تنوع 
اقدامات طراحی شده در آن از فعال سازی مکانیسم ماشه در 
برجام تا اعمال تحریم علیه فرمانده هوافضای سپاه پاسداران 
گسترده، اما بند جالب توجه در این بسته جامع تحریمی، تمدید 

تحریم های تسلیحاتی سازمان ملل علیه ایران است.
ادعا  روز جمعه ۲۳ خردا  رویترز  پرده سوم هم خبرگزاری  در 
می کند »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان ملل متحد در گزارش 
خود به شورای امنیت این سازمان منشا موشک های شلیک شده 
به تاسیسات نفتی عربستان سعودی را ایرانی اعلام کرده است.  
تصویب  برای  آمریکا  تلاش  از  هم  ژورنال  وال استریت  خبرنگار 
قطعنامه ای در نشست هفته آینده شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در وین علیه ایران خبر داده است.  نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی در وین هم در پیامی توییتری اعلام کرد: 
»محافل ضدایرانی سعی دارند هراس بوجود آورند و ادعا می کنند 
که گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی، اقدامات فوری از 

نقطه نظر عدم اشاعه سلاح هسته ای را می طلبد.«
واکنش ایران به ادعاهای سه گانه

پس از انتشار گزارش آژانس و بهره برداری محافل رسانه ای به 

ویژه رسانه های رژیم صهیونیستی از این موضوع، سفیر و نماینده 
دائم ایران در سازمان ملل و سایر سازمان های بین المللی مستقر 
در وین، با ارسال نامه ای به مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درباره رفتار غیرقانونی و متخلفانه آمریکا در قبال تعهدات بین 
المللی خود در حوزه همکاری های هسته ای و ایجاد ممانعت در 
این زمینه، این اقدامات را مغایر با اساسنامه آژانس، معاهده عدم 
اشاعه، قطعنامه های کنفرانس عمومی آژانس، برجام، و قطعنامه 
۲۲۳۱ شورای امنیت خواند. »کاظم غریب آبادی« با تاکید بر 
اینکه ایران محق است تا اقدامات جبرانی را در قبال این شرایط 
اتخاذ نماید، از اعضای آژانس خواست تا به مسوولیت خود برای 

واکنش مناسب به این اقدامات غیرقانونی آمریکا عمل نمایند.
در واکنش به بسته تحریمی جمهوری خواهان کنگره  »محمود 
واعظی« رییس دفتر رییس جمهوری هم از آن ها خواسته است 
به جای تهیه طرح جامع تحریم علیه ملت ایران به فکر تهیه 
طرحی برای رفع بی عدالتی و نژادپرستی ساختاری در آمریکا و 

ایجاد آرامش و امنیت برای ملت این کشور باشند.
»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران هم در رشته توییتی 
ضمن یادآوری اسناد تاریخی از نوشت: »آمریکا تلاش کرده است 
تا تنش با ایران را افزایش دهد و با قلدری، دیگران را به تبعیت از 
خود وادارد اما ]آمریکا[ به قتل تروریستی در عراق، همدستی در 
جنایات جنگی در یمن و فلسطین، دزدی دریایی، نقض برجام 
و قطعنامه ۲۲۳۱ و تصمیمات آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اعتراف کرده است و هیچ حقی برای سوء استفاده از سازمان ملل 

و آژانس بین المللی انرژی اتمی جهت بدنام کردن ایران ندارد«.
وزارت امور خارجه هم شامگاه جمعه ۲۳ خرداد ماه در واکنشی 

ضمنی به سناریو تازه موشکی علیه ایران ضمن رد ادعاهای 
با  گزارش  »تهیه  شد:  یادآور  متحد،  ملل  سازمان  دبیرخانه 
جمهوری  و  نیست  حقایق  تغییردهنده  سیاسی،  انگیزه های 
اسلامی ایران قویا به دبیرخانه سازمان ملل متحد توصیه می کند 
از  جلوگیری  برای  آمریکا  شده  طراحی  پیش  از  سناریوی  در 
تهیه  با  و  نکرده  حرکت  ایران  تسلیحاتی  محدودیت های  لغو 
گزارش هایی که هیچ محمل قانونی ندارند به این روند خطرناک 

کمک نکند.«
جنگ روانی تازه علیه ایران

با کنار هم چیدن سه پرده اشاره شده در بالا و همانگونه که 
بیانیه وزارت امورخارجه هم به آن تاکید می کند، می توان نقطه 
ایران  تسلیحاتی  دادوستد  موضوع  را  رویداد  سه  هر  مشترک 
دانست. »مایک پمپئو« وزیر امور خارجه آمریکا  پیش از این گفته 
بود که نمی تواند اجازه دهد جمهوری اسلامی ظرف شش ماه 
آینده بتواند سلاح خریدای کند و اوباما هرگز نباید توافق می کرد 
که به تحریم تسلیحاتی آمریکا پایان دهد. واقعیت آن است که 
آمریکا بهانه تازه ای برای تمدید محدودیت ها علیه ایران یافته و به 

نظر نمی رسد به راحتی آن را کنار بگذارد.
کاخ سفید گزارش جدید آژانس اتمی درباره فعالیت های هسته 
ای ایران را مبنای بهانه جویی تازه خود قرار می دهد، بی آنکه 
دلایل افزایش غلظت اورانیوم غنی شده یا دیگر مفاد آمده در 
گزارش آژانس را نقض برجام از سوی خود بداند. هدف ناامن 
جلوه دادن فعالیت های هسته ای ایران است تا از این طریق 
برای  هراس  عامل  هم  اسلامی  جمهوری  تسلیحاتی  تجارت 
جهان اعلام و عنوان شد تا شاید از رهگذر این پروپاگاندای رسانه 

ای آرای اعضای دائم شورای امنیت را برای تصویب قطعنامه تازه 
علیه ایران به دست آورد. بسته جامع یا هر عنوان تازه دیگری از 
تحریم ها علیه ایران با وجود فهرست بلندبالای پیشین تنها بهانه 
ای است تا مجوز داخلی برای مقابله با دادوستد تسلیحاتی علیه 

ایران باشد.
این اقدامات خصمانه در حالی صورت می گیرد که »دونالد 
ایرانی و  از آزادی زندانیان  ترامپ« جمعه هفته گذشته و پس 
آمریکایی در توییتی از این رویداد  ابراز خوشحالی کرد و ضمن 
تشکر، از ایران خواست برای توافق جدید تا انتخابات آمریکا صبر 
نکند که او برنده خواهم شد و اکنون می تواند توافق بهتری داشته 

باشد.«
ایران اما برای صبر کردن دلایل متقن زیاد دارد و سه رویداد 
اشاره شده در هفته جاری هم به فهرست ریشه های بی اعتمادی 
هدف  است.  شده  افزوده  آمریکا  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
واشنگتن بستن راه های تجارت ایران از هرنوعی اعم از نفت و 
گاز یا اسلحه با جهان است. این در حالی است که خود بزرگترین 
صادرکننده سلاح به جهان به ویژه به خاورمیانه است و رقبای 
منطقه ای ایران به مدد همین صادرات زرادخانه های تسلیحاتی 
خود را سالانه و حتی ماهانه تکمیل می کنند. در چنین شرایطی 
عقل سلیم هر سیستم حکمرانی در جهان ایجاب می کند که 
سیستم دفاع مشروع خود را بالا برده و مجهز کند، ایران برای 
افزایش توان نظامی و دفاعی خود چهار دهه تلاش کرده است و 

لغو تحریم های تسلیحاتی را حق مسلم خود می داند.
اینکه محدودسازی دادوستد تسلیحاتی ایران تا مهرماه محقق 
پروسه  آمریکا  حال  این  با  نیست.  مشخص  نه  یا  شد  خواهد 
دشواری را برای متقاعد سازی کشورهای دیگر حاضر در برجام به 
ویژه چین و روسیه در پیش خواهد داشت. طبق منشور سازمان 
ملل متحد، بازگرداندن تحریم های تسلیحاتی ایران نیازمند رأی 
مثبت تمام اعضای شورای امنیت سازمان ملل است و هر عضو 

دائم سازمان ملل نیز می تواند آن تصمیم را وتو کند.
کاخ سفید از یک سو تلاش می کند تا به توافق برجام بازگردد 
و بر اساس بند ۳6 حل اختلافات پیش بینی شده در این سند، 
از آن برای بازگشت تحریم ها استفاده و پرونده را در شورای امنیت 
سازمان ملل متحد مطرح کند سپس با تفسیر خود مکانیسم 
ماشه تحریم ها را ادامه دهد. این در حالی است که قطعنامه 
۲۲۳۱ تاکید می کند که امکان استفاده از مکانیسم ماشه تنها از 
سوی کشورهای حاضر در قرارداد برجام قابل اجراست و آمریکا از 

۱8 اردیبهشت 97 از این توافق خارج شده است.

تکاپوی آمریکا برای تمدید تحریم های هسته ای؛

سه پرده از سناریو تازه آمریکا علیه ایران



کمک ۷,۱ میلیارد تومانی قمی ها به نیازمندان
 معاون توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد استان قم از کمک 7,۱ میلیارد تومانی مردم خیّر قم 
در پویش ایران همدل و ماه مبارک رمضان خبر داد. سید محمد رضا میره ای با اشاره به اجرای طرح 
سراسری اطعام مهدوی توسط این نهاد در ماه مبارک رمضان، گفت: با اجرای این طرح در استان قم، 
بیش از 7۵ هزار وعده غذای گرم و حدود ۱۴ هزار سبد کالا توسط امدادگران این نهاد، به نیازمندان 
تقدیم شد.میره ای ارزش ریالی وعده های غذایی و سبدهای کالای توزیع شده در ماه مبارک رمضان را 
بیش از چهار میلیارد و 6۳0 میلیون تومان اعلام کرد و گفت: این اقلام توسط 7۵ نفر از امدادگران این 
نهاد و نیروهای جهادی درب منازل نیازمندان توزیع شد.معاون توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد 
قم میزان مشارکت مردم و خیران را در پویش ایران همدل و ماه مبارک رمضان 7,۱ میلیارد تومان عنوان 
و اظهار کرد: مراکز نیکوکاری با محوریت مساجد و محلات و با مشارکت نیروهای داوطلب نقش مهمی 

در تحقق اهداف این نهاد در تأمین معیشت نیازمندان در این ماه مبارک داشتند.

هشدار اطلاعات سپاه درباره اخبار "اعترافات طبری" 
یک مقام اطلاعات سپاه گفت: به منتشرکنندگان این شایعات و افرادی که موجبات تشویش اذهان 
عمومی را فراهم می آورند هشدار داده می شود و در صورت ادامه قطعا برخورد لازم صورت خواهد 
گرفت. یک مقام آگاه در سازمان اطلاعات سپاه در گفتگو با فارس، انتشار اخباری تحت عنوان 
اعترافات اکبر طبری را تکذیب کرد.این مقام آگاه تصریح کرد: همزمان با برگزاری دادگاه رسیدگی 
به اتهامات اکبر طبری معاون اجرایی سابق قوه قضائیه، اخباری تحت عنوان اعترافات علیه مسئولین 
سابق یا فعلی دستگاه قضا در حال انتشار است، که ضمن تکذیب مواردی از این دست تاکید می شود 
پخش اینگونه شایعات قطعا با هدف انحراف و اخلال در رسیدگی به اصل اتهامات اکبر طبری صورت 
گرفته و قصد عاملین به حاشیه راندن دادگاه است.وی در پایان گفت: به منتشرکنندگان این شایعات 
و افرادی که موجبات تشویش اذهان عمومی را فراهم می آورند هشدار داده می شود و در صورت ادامه 

قطعا برخورد لازم صورت خواهد گرفت.

ورود سازمان بازرسی کل کشور به قرارداد ویلموتس 
 بازرس کل امور ورزش و جوانان سازمان بازرسی کل کشور گفت: در نحوه انتخاب و انعقاد قرارداد 
آقای ویلموتس، ابهاماتی وجود دارد که با صدور ابلاغ بازرسی، موضوع به صورت خارج از نوبت در 
دست بررسی است. طاهری جعفری با اشاره به انتقادها از انتخاب و قرارداد سرمربی بلژیکی سابق 
تیم ملی فوتبال بزرگسالان کشورمان اظهار داشت: در نحوه انتخاب و انعقاد قرارداد آقای ویلموتس، 
ابهاماتی وجود دارد که با صدور ابلاغ بازرسی، موضوع به صورت خارج از نوبت در دست بررسی است.

وی افزود: موضوع انتخاب این سرمربی در حالی که پیشنهادهای دیگری با مبالغ کمتر در شرایط 
مشابه وجود داشته یکی از موضوعات مورد ابهام است که در حال بررسی و اخذ توضیحات مسئولین 

مربوط در فدراسیون فوتبال هستیم.

دختر شطرنج باز ایرانی تابعیت سوئیس گرفت
 برای چندمین بار طی ماههای اخیر خبر تابعیت جدید یکی از شطرنج بازان کشورمان شنیده می 
شود.این بار و در گزارش جدیدی که رسانه ها منتشر کرده اند غزل حکیمی فرد بانوی شطرنج باز ایرانی 
که سابقه حضور در تیم ملی ایران را نیز دارد، با تغییر تابعیت تصمیم گرفته که از این پس زیر پرچم کشور 
سوئیس مسابقه بدهد.این شطرنج باز که ریتینگ ۲۲6۵ دارد، یکی از نفراتی بود که در زمان انتشار 
رنکینگ جهانی، جزو شطرنج بازان رده بالای کشورمان محسوب می شد. تغییر تابعیت حکیمی فرد در 
سایت فدراسیون جهانی شطرنج )فیده( نیز تایید شده است. سال گذشته نیز علیرضا فیروزجا از زیر 

پرچم ایران بیرون رفت تا از زمستان گذشته تاکنون زیر پرچم فدراسیون جهانی مسابقه می دهد.

 وزارت راه فرودگاه قم را تکمیل می کند 
 وزیر راه و شهرسازی درباره آخرین اقدامات برای تکمیل فرودگاه قم گفت:  از همان روز اول پیگیر اجرای 
این پروژه در قم بودیم و مراجع قضائی هر تصمیمی اتخاذ کنند، طبق آن عمل می کنیم.  محمد اسلامی 
در جمع خبرنگاران در قم اظهارداشت : پس از رفع معارضات و موانع قانونی از طریق مراجع قضایی، 
عهده دار روند اجرایی و تکمیل پروژه فرودگاه قم می شویم، این پروژه با توجه به سرمایه بخش خصوصی 

و اراضی ملی دارای معارض حقوقی است که باید معارضات در جهت تسهیل اجرای فرودگاه رفع شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اجرای نهضت کاشت درخت در 
مجتمع های مسکونی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در این طرح 
بیش از ٦٨0 فرم از سوی شهروندان تکمیل شد که با توجه بودجه و ظرفیت 
سازمان بیش از ٢00 مجتمع دارای ١0 واحد به بالا و ١00 متر فضای سبز 

جهت احداث فضای سبز تعیین شدند.
پیام جوادیان با اشاره به اجرای طرح کاشانه برای اجرای نهضت کاشت 
پویش ملی درخت  قالب  در  و  قم  در مجتمع های مسکونی شهر  درخت 
دوستی بنشانیم اظهار کرد: طرح کاشانه با هدف کاشت فضای سبز در 
مجتمع های مسکونی شهر در قالب پویش ملی درختکاری طراحی شد و با 
توجه به اهمیت توسعه فضای سبز خصوصاً در فضاهای مسکونی و همچنین 
این طرح  در کشور  بیماری  دلیل شیوع  به  تجمعات  برگزاری  محدودیت 

جایگزین برنامه هرساله توزیع رایگان نهال شد.
وی با بیان اینکه در این طرح شهروندان با مراجعه به وب سایت سازمان 
پارک ها و یا ارسال کلمه »کاشانه« به سامانه سازمان و تکمیل فرم مربوطه 
این مرحله  از  بعد  افزود:  را ثبت کردند  اطلاعات مجتمع مسکونی خود 
کارشناسان سازمان به مجتمع ها مراجعه و وضعیت ایجاد فضای سبز در 
مجتمع ها را بررسی کردند؛ سپس تیم اجرایی سازمان با توجه به مؤلفه های 
فنی احداث فضای سبز، همچون نوع خاک، منابع آب و شرایط نوری فضای 
سبز این مجتمع ها را احداث کردند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم بیان کرد: در این طرح بیش از 6٨0 فرم از سوی شهروندان 
تکمیل شد که با توجه بودجه و ظرفیت سازمان بیش از ٢00 مجتمع دارای 
١0 واحد به بالا و ١00 متر فضای سبز جهت احداث فضای سبز تعیین 
شدند. وی خاطرنشان کرد: تاکنون در ١۵٧ مجتمع فضای سبز احداث شده 

و در نظر داریم تا طرح های اینچنینی را تا پایان سال ادامه دهیم.
 

مدیر کل بازرسی شهرداری قم تاکید کرد:
لزوم نظارت بر اجرای دقیق قوانین و مقررات 
با هدف نظارت بر نحوه عمکلرد مجموعه های مختلف اداری شهرداری قم، 
بازدید سرزده از مناطق هشتگانه و سازمان های تابعه شهرداری قم در دستور 

کار اداره کل بازرسی شهرداری قم قرار گرفت.
 در راستای نظارت بر نحوه عملکرد بخش های اجرایی مناطق هشتگانه 
شهر قم در ارائه خدمات به شهروندان، مدیرکل بازرسی شهرداری قم به 
همراه کارشناسان این اداره کل از شهرداری بدون هماهنگی قبلی از منطقه 

شش شهرداری قم بازدید کردند.
بازدید تیم فنی و تخصصی اداره کل بازرسی شامل گفتگو با پرسنل، مدیران 
و مسئولین بخش های مختلف شهرداری منطقه شش و گفتگو با ارباب رجوع 
منطقه و بررسی مشکلات و درخواست های شهروندان از جمله اقداماتی بود 
که در بازدید انجام پذیرفت. مدیر کل بازرسی شهرداری در این بازدید با تأکید 
بر لزوم نظارت بر اجرای دقیق قوانین و مقررات، گفت ارائه خدمات مطلوب به 
شهروندان و عملکرد صحیح از وظایف ذاتی شهرداری قم بوده که می بایست 
علاوه بر رعایت دقیق دستورالعمل های قانونی، برخورد مناسب با شهروندان 
نیز در اولویت قرار داشته باشد. بهاءالدین دشتی ادامه داد: فعالیت و خدمات 
رسانی در منطقه شش با توجه به موقعیت منطقه و مشارکت شهروندان دارای 
ابعاد متفاوتی است که در مجموعه مدیریت شهری نیز تعامل خوبی با این 

منطقه وجود دارد و انتظار می رود خدمات رسانی مطلوبی صورت پذیرد.
 

در نهاد ریاست جمهوری انجام شد

پیگیری حل مشکلات پروژه منوریل 
در سطح ملی

با حضور  کارگروهی  در  قم  منوریل  پروژه  به  مربوط  و مشکلات  مسائل 
متولیان و مسئولین دستگاه های ذی ربط در نهاد ریاست جمهوری مورد 

بررسی قرار گرفت.
 به گزارش شهرنیوز؛ در نشستی که با حضور مدیران ذی ربط و مسئولین 
برگزار شد،  جمهوری  ریاست  نهاد  در  منوریل  پروژه  متولی  دستگاه های 

مشکلات پروژه منوریل مورد بررسی قرار گرفت.
بررسی موانع اجرایی پروژه منوریل در ابعاد مختلف از جمله نحوه تأمین 
منابع هزینه های مالی و شرایط عملیاتی و ابعاد فنی و اجرایی پروژه از جمله 

مواردی بود که در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفته شد.
تأکید بر ضرورت تعیین تکلیف کلی پروژه در اسرع وقت و رفع مشکلات 
حقوقی و قراردادی با همکاری و تعامل تمامی دستگاه ها و نهادهای متولی 
و پیمانکار در جهت راه اندازی و بهره برداری هر چه سریع تر این پروژه از 
خواسته های شهرداری قم بود که در جلسه مطرح شد و مورد اجماع اعضا 
و  نظرات  ارائه  نهایی،  تا جمع بندی  مقرر شد  این جلسه  در  قرار گرفت. 
پیشنهادات و تهیه گزارش توسط دستگاه های ذی ربط و متولی در مورد 
مسائل و مشکلات مختلف پروژه با هدف تسریع در راه اندازی و بهره برداری 

تهیه و در جلسه آتی تصمیمات لازم در این خصوص اتخاذ گردد.
 

طی 2 ماهه نخست امسال؛
دو هزار و 5۰۰ تن برنج در قم توزیع شد

 رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: طی دو ماهه 
نخست امسال ۲ هزار و ۴9۱ تن برنج، سه هزار و ۵96 تن شکر، ۱۲۱ تن 

گوشت قرمز منجمد و ۳۱ تن گوشت مرغ منجمد در قم توزیع شد.
محمود سیجانی با اشاره به توزیع مستمر و پایدار کالاهای اساسی در 
فروشگاه های بزرگ و معتبر قم، افزود: در این طرح کالاهایی همچون برنج، 
شکر، قند، روغن، چای و گوشت قرمز و مرغ منجمد به صورت مستمر در 
فروشگاه های زنجیره ای و بزرگ استان توزیع می شود و شهروندان می توانند 

این کالاها را با قیمت مناسب تر از سایر مراکز فروش تهیه کنند.
وی بیان کرد: طی دو ماهه نخست امسال ۲ هزار و ۴9۱ تن برنج، سه هزار 
و ۵96 تن شکر، هزار و هفت تن قند، ۱۲۱ تن گوشت قرمز منجمد، ۳۱ تن 

گوشت مرغ منجمد، ۴9۴ تن روغن نباتی و یک تن چای در قم توزیع شد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به رصد بازار استان 
به صورت روزانه توسط بازرسان سازمان صمت، افزود: با هرگونه تخلف در 
عرضه کالاها برخورد قانونی لازم صورت می گیرد. وی با اشاره به تلاش 
برای جذب بیشتر کالاهای اساسی در قم، تصریح کرد: شهروندان می توانند 

گزارش های خود را در زمینه هر گونه تخلف به سامانه ۱۲۴ اطلاع دهند.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

۴ روستای قم به شبکه ملی اطلاعات 
متصل شد

 آئین رورنمایی از دسترسی یک هزار و ۳۴ روستای کشور به شبکه ملی 
اطلاعات روز شنبه به صورت ویدئو کنفرانس با حضور محمدجواد آذری 
جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار که در پی آن ۴ روستای قم 
نیز به شبکه ملی اطلاعات متصل شد.  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
استان قم در حاشیه این آیین در گفت و گویی افزود: در این مراسم در مجموع 
۱0۳۴ روستا با سرمایه ۳0۴ میلیارد و ۱۵0 میلیون تومان از طریق اپراتور 

ایرانسل به شبکه ملی اطلاعات متصل شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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برترین ادب ، آن است 
که از خود آغاز کنی.

یکشنبه -بیست وپنجم خردادماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5053

. غرر الحکم: ج ٢ ص ٤٢٢ ح 3115

طرح:مهدی عزیزی

رابطه عجیب نمایندگان مجلس با ایران خودرو!

عبور  کرونا  بیماری  پیک  مرحله  از  قم  حاضر  درحال  گفت:  قم  استاندار 
این استان چه زمانی عادی  کرده،ولی هنوز مشخص نیست که شرایط در 

می شود.
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی کرونا به ریاست رئیس 
جمهور که به صورت ویدیو کنفرانس با حضور رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
برگزار شد، گفت: در این جلسه گزارش هایی از آخرین وضعیت کرونا در سطح 

جهان و کشور داده شد.
وی با بیان اینکه در ادامه موضوع فاصله گذاری اجتماعی که به فاصله گذاری 
هوشمند ادامه پیدا کرد، رویکرد جدیدی آغاز شده است، افزود: ما امروز به 
یک فاصله گذاری پویا نیاز داریم تا بر اساس آن استان های کشور را بر اساس 

وضعیتی که دارند، دوباره طبقه بندی شوند.
وی در تبیین فاصله گذاری پویا گفت:  دراین فاصله گذاری استان هایی که 
وضعیتشان قرمز، زرد و یا به نوعی سفید بوده، این مساله ثابت و دائمی نیست 
بلکه مناطقی که وضعیت آنها از سفید به قرمز تبدیل شده و همچنین از پیک 

عبور کردند، را شاهد هستیم.
استاندار قم گفت: طبق مطالب مطرح شده در جلسه فوق، در مجموع درکل 

کشور موج اپیدمی همان موج اول می باشد، ولی این بیماری به صورت سیال 
در استان های مختلف حرکت می کند و جولان می دهد.

قم از مرحله پیک بیماری کرونا عبور کرده است
سرمست اضافه اضافه کرد: بنابراین نیاز است استان هایی که وضعیت قرمز 
دارند، برای مقابله با بیماری و اعمال محدودیت ها دارای یک اختیارهای ویژه 
شوند. وی  با تاکید بر اینکه قم از این پیک عبور کرده است، گفت: طبق تصمیم 
این جلسه ستاد ملی کرونا، استانداران استان هایی که در مرحله شروع پیک قرار 

دارند، اختیارهایی را برای اعمال محدودیت دارند.
وی تصریح کرد: در استان هایی مانند قم که از پیک عبور کردند و فعلا به 
وضعیت سفید نرسیدند، نیز احتمال اینکه شرایط عادی شود، مشخص نیست، 
بنابراین تاکید شد در عین بازگشایی هایی که صورت می گیرد، نظارت ها نیز 
انجام شود. استاندار قم همچنین گزارش ارائه شده در این جلسه در رابطه با 
بازگشایی اماکن مختلف در استان های کشور را مورد توجه قرار داد، و گفت: 
طبق این گزارش 90 درصد پروتکل های بهداشتی در اماکن مذهبی قم بویژه 
حرم حضرت معصومه )س( و مسجد جمکران رعایت شده است، و امیدواریم 

توجه به موضوع همچنان ادامه پیدا کند.
سرمست با اشاره به اینکه طبق گزارش داده شده از سوی معاونت اقتصادی 
دولت تصمیم هایی برای مشاغل فاقد بیمه گرفته شد، افزود: در این جلسه مقرر 
شد، نمایشگاه های تخصصی بدون دعوت عمومی و تنها با دعوت تخصصی از 

متخصصان امر و با رعایت پروتکل های بهداشتی برپا شود.
فعالیت تالارهای پذیرایی با 5۰درصد ظرفیت

وی گفت: طبق تاکید رئیس جمهوری شهرهایی که قرمز نیستند، تالارهای 
پذیرایی آنها می توانند با ۵0 درصد ظرفیت فعالیت کنند.

استاندار قم خاطر نشان کرد: این مصوبه بعد از ابلاغ، از سوی دانشگاه علوم 
پزشکی نظارت می شود، و پس از آن ضمانت اجرایی پیدا خواهد کرد.

وی همچنین با اشاره به خبرهای خوب رئیس جمهوری از رشد اقتصاد و تولید 
در کشور بیان کرد: به تعبیر رئیس جمهوری یک ائتلاف ملی برای زندگی بهتر را 
شاهد هستیم که بین قوای مختلف و مردم و مسئولان شکل گرفته و امیدواریم 
این ائتلاف با دوام و قوام بیشتری برای زندگی بهتر افراد جامعه برنامه ریزی کند.
استاندار قم درپایان در پاسخی به سئوالی در ارتباط با بیکاری مشاغل در 
این استان بیان کرد: جزییات این موضوع باید بر اساس جدولی که معاونت 

اقتصادی رئیس جمهوری تهیه کرده ابلاغ شود.

استاندارقم:

زمان ایجاد شرایط عادی در قم هنوز معلوم نیست

فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد:

جزییات اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی فتح یک
فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح 
ارتقاء امنیت اجتماعی "فتح یک" در شهر 
قم خبر داد که طی 7۲ ساعت گذشته در دو 

بخش پنهان و آشکار اجرا شد. 
اظهار  فیضی  میر  محمود  سید  سردار   
داشت: در این طرح ۳8۳ نفر اوباش،مزاحم 
خارجی،مفسدان  اتباع  نوامیس،سارق، 
اخلاقی، دارندگان سلاح ، فروشندگان مواد 

مخدر و معتاد متجاهر دستگیر شدند.
وی بیان داشت: 8 دستگاه انواع خودرو 
و موتورسیکلت نیز توقیف و ۵ قبضه سلاح 

جنگی و شکاری کشف شد.
سردار میرفیضی ابراز داشت: کشف ۱۲۱ 
هزار و ۳00  نخ سیگار و ۵09 بسته تنباکوی 
و  هزار  و ۴6  دلار  و ۵۳۴  هزار  قاچاق،۱6 
شوکر  دستگاه   ۲ قاچاق،  ارز  دینار   ۵00
تیغه آلات و  تونفا،۵0  برقی، یک دستگاه 
ادوات ارتکاب جرم اعم از چاقو، قمه ، قداره 

، کشف مقادیری موادمخدر و امحاء ۲۲0 عدد بوته گیاه غیر مجاز از دیگر نتایج این طرح بوده است.
فرمانده انتظامی استان اعلام کرد:  در طول اجرای این طرح ۱8۳ عدد اقلام ضد فرهنگی کشف 
و بیش از۱00 مورد احکام قضائی اجرا و ۳۱ واحد صنفی متخلف پلمب و ۵۳ مورد نیز اخطار پلمب  

صادر شد.
 

رئیس پلیس فتا استان قم :

پسر بازیگوش حساب پدر و مادرش را خالی کرد
رئیس پلیس فتا استان قم گفت: فرزند خانواده ای برای شرکت در بازی های رایانه ای اقدام به تخلیه 

کارت بانکی والدین خود کرد. 
 سرهنگ علی موالی اظهار داشت: فردی به این پلیس مراجعه و بیان داشت مبلغ ۱80 میلیون ریال 

از حساب وی و همسرش برداشت غیر مجاز صورت گرفته است.
این مقام انتظامی ادامه داد : شاکی اظهار داشت که  چندین ماه به دفعات مبالغی از حساب حقوقی 
وی و همسرش برداشت می شود و این برداشت ها غیر عادی به نظر می رسد که مجموعه این مبالغ 

بیش از ۱80 میلیون ریال است .
سرهنگ موالی افزود: کارشناسان پلیس فتا در تحقیق اولیه متوجه شدند اغلب خریدها بصورت 
فیزیکی بوده و در فضای مجازی تراکنشی انجام نمی شود که تحلیل کارآگاهان به سمت کپی برداری 
از کارت شاکی شد ولی با بررسی یکسری اقدامات پلیسی صورت گرفته مشخص شد کارت شاکی در 

خرید بازی های اینترنتی و انجام بازی های آنلاین مورد سوء استفاده قرار گرفته است.
رئیس پلیس فتا استان بیان داشت: با توجه به اینکه تراکنش ها مستقیماً با گوشی هوشمند خود 
شاکی انجام گرفته بود نهایتاً معلوم شد فرزند خانواده بدون اطلاع پدر و مادر اقدام به فعال کردن رمز 
دوم و رمز پویا کارت والدین خود نموده  و برای خرید و استفاد از بازی های آنلاین استفاده کرده است.

وی ابراز داشت: در این رابطه فرزند خانواده به این پلیس دعوت و هشدارهای لازم به وی داده شد و 
پرونده تشکیل شده نیز به دادسرای مبارزه با جرایم رایانه ای ارسال شد .

سرهنگ موالی در پایان به والدین هشدار داد: با توجه به فرمایش حضرت علی )ع( که می فرمایند 
فرزندان خود را به زمان خویش تربیت کنید، والدین بایستی ضمن آگاهی کافی با تکنولوژی روز و 

آموزش به فرزندان ، نظارت لازم و کافی برفعالیت آنها داشته باشند. 
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

حال ۴۰ نفراز مبتلایان به کرونا در قم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۲9 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم طی ۲۴ 

ساعت گذشته خبر داد و گفت: ۱0 نفر از این افراد در بیمارستان بستری شدند.
محمدرضا قدیر گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به بیست و چهارم خردادماه، ۲9 نفر در مراکز 

درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.
وی افزود: ۱0 نفر از این تعداد در بیمارستان های قم بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش 

اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، یک نفر از کل بیماران که طی 

روزهای متمادی بستری بود، پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شد.
وی گفت: در حال حاضر حدود ۱۲۵ نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم بستری بوده که حال 

حدود ۴0 نفر آنها وخیم است.

قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
گفت: دستگاههای اجرایی مکلف به رعایت مصوبات 
باید  اصناف  تمامی  و  بازار هستند  تنظیم  کارگروه 
با  قضائی  برخورد  و  کنند  تمکین  مصوب،  نرخ  از 
متخلفان و اخلال گران در بازار، با هدف بازردارندگی 

اعمال می شود.
مهرداد غضنفری در ششمین جلسه کارگروه تنظیم 
بازار و کمسیون هماهنگی امور تعزیرات استان قم 
اظهار داشت: سازوکارهای اجرایی باید به گونه ای 
باشد که هیچ مشکلی در تامین و توزیع کالا نداشته 

باشیم و تامین و توزیع کالا به موقع و مستمر باشد.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
افزود: یکی از مولفه های مهم و اثرگذار بر روی قیمت 
محصولات، هزینه حمل و نقل است که در این باره 
توافقاتی در جهت پرداخت کرایه توسط اداره غله 

صورت گرفت که عملیاتی نشد.
تامین  یا  و  بازار  مشکلات  رفع  در  کرد:  بیان  وی 
انجام  در  مسئولان  نسیه  وعده  براساس  توزیع،  و 

تعهدات شان، تصمیم گیری نمی کنیم.
غضنفری عنوان کرد: اگر مانعی بر سر تحقق وعده 
مسئولان وجود دارد باید مطرح و پیگیری شود تا در 
تامین اقلام اساسی در سطح استان دچار مشکل 
نشویم و مدیران وعده هایی در تحقق تنظیم بازار 

ندهند که عملیاتی نشود.
وی خاطرنشان کرد: در یک بازدید میدانی متوجه 

فروش یک نوع برنج هندی با مارک ویژه  شدم که در 
تنظیم بازار به قیمت 80 هزار تومان مصوب شد اما 
۱۳0 هزار تومان به فروش می رسید، اگر قیمت های 
قیمت ها  خودسرانه  افزایش  و  بازار  نرخ  با  مصوب 

تناسبی نداشته باشد، بازار رها می شود.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
گفت: دستگاههای اجرایی مکلف به رعایت مصوبات 
باید  اصناف  تمامی  و  بازار هستند  تنظیم  کارگروه 
با  قضائی  برخورد  و  کنند  تمکین  مصوب،  نرخ  از 
متخلفان و اخلال گران در بازار، با هدف بازردارندگی 
رسانه ای  قضائی،  برخوردهای  این  حتی  و  اعمال 

شود.
نظارت، یکی از شاخص های مهم در کنترل 

بازار است
وی افزود: نظارت، یکی از شاخص های مهم در 
کنترل بازار است که اگر به صورت منطقه ای انجام 
صحیح  عملکرد  شناخت  در  خوبی  مزایای  شود، 
نیز  بازرسان  طرفی  از  و  می آید  دست  به  بازرسان 

شناخت کافی نسبت به منطقه پیدا می کنند.
نیز  قیمت ها  آنالیز  باید  کرد:  بیان  غضنفری 
کارشناسانه و مستند اعلام و دلایل افزایش قیمت 
توسط تولیدکننده بررسی شود و با احصای میزان 
ذخایر، اقدام به برنامه ریزی کنیم، نظارت به موقع و 
برخورد قانونی با متخلفان موجب می شود جایگاه 

خود را در نرخ تورم حفظ کنیم.

وی اظهار داشت: نگرانی هایی در مورد نهاده های 
دامی و لبنیات مطرح شد و اگر این تحلیل قیمت، 
تصمیم گیری ها  در  آن  براساس  است  کارشناسی 
قیمت های  از  تخطی  گونه  هر  با  اما  کنیم،  اقدام 
پرونده هایی  باره  این  در  می شود  برخورد  مصوب 

تشکیل شده است.
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
قیمت  که  اقلامی  واقع  در  کرد:  خاطرنشان  قم 
مصوب ندارند باید با یک آنالیز کارشناسانه، تعیین 
قیمت شود و در حوزه اختیارات استان پیرامون آن 

تصمیم گیری شود.
در  برابری  چند  قیمت  تفاوت  کرد:  تصریح  وی 
برخی مناطق نیز پذیرفته نیست و عملکرد ناظرین 

درباره بررسی این تخلفات به خوبی رصد شود.
غضنفری ادامه داد: نظام عرضه و تقاضا تعیین 
کننده قیمت است و اخیرا بسیاری از کالاها، کاهش 
قیمت داشتند، چون تولیدات برخی از مناطق وارد 
بازار شده است، همچنین ۱6 مورد نیز زیر قیمت 

مصوب عرضه می شود که مرغ از آن جمله است.
نیز  کشور  در  حبوبات  اغلب  کرد:  عنوان  وی 
وارداتی بود و مشمول افزایش قیمت شد که با تلاش 
مسئولان تا حدی تعدیل زمینه تعدیل قیمت فراهم 
آمد، در مورد برنج نیز با توجه به وارداتی بودن این 
محصول و نوسان ارز با افزایش قیمت مواجه هستیم، 

البته افزایش قیمت بدون مصوب، غیرقانونی است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

تامین وتوزیع کالاهای اساسی به موقع و مستمر باشد 

مدیرکل انتقال خون استان قم، از اهدای خون توسط بهبودیافتگان بیماری کرونا 
در قم خبرداد. 

دکتر مرتضی نوریان در گفت وگویی اظهارداشت :در راستای بیماری کرونا، طرحی 
تحت عنوان اهدا پلاسمای بیماران بهبود یافته کووید ١٩ اجرا شد، در بدن این 
بیماران، بعد از بیماری پادزهری ایجاد می شود که می تواند روی بیماران دیگر اثر 
درمانی داشته باشد. مدیرکل انتقال خون استان بیان کرد: در راستای بیماری کرونا، 
طرحی تحت عنوان اهدا پلاسمای بیماران بهبود یافته کووید ١٩ اجرا شد، در بدن 
این بیماران، بعد از بیماری پادزهری ایجاد می شود که می تواند روی بیماران دیگر 

اثر درمانی داشته باشد، استان قم در اجرای این طرح مشارکت فعال داشته است.
وی گفت: بیمارانی که بهبود پیدا کردند، به شکرانه سلامت، جهت اهدا پلاسما از 
ایشان دعوت به عمل آمد، در حال حاضر این طرح در حال اجرا است و از بیمارانی 
که بهبود پیدا کردند، دعوت می کنیم تا با مراجعه به مرکز اهدا خون روح الله )واقع در 
میدان روح الله(، اقدام به اهدای پلاسمای خون خود کنند. نوریان افزود: پلاسما 

خون تا دوسال قابل نگهداری است و با توجه به احتمال شیوع دوباره بیماری کووید 
١٩ در فصل پاییز و زمستان، مسئله اهدا پلاسما توسط بهبود یافتگان بیماری کرونا 
بسیار اهمیت دارد تا بتوانیم پلاسما اهدایی را برای درمان بیماران آینده ذخیره 
سازی کنیم. وی در ادامه گفت: اهدا پلاسما در دنیا مطرح شده و مقالات بسیاری 
در این خصوص نوشته شده است، این پلاسماها بسیار تاثیر گذار هستند مخصوصا 
در مراحل اولیه بیماری می تواند تاثیر بسیار خوبی در روند بهبود بیماری داشته باشد. 
وی در خصوص اهدا خون در ایام کرونا، گفت: بیماری کرونا بر مسئله اهدا خون 
تاثیر گذاشت و آمار اهدا خون کاهش پیدا کرد، با توجه به اینکه سازمان انتقال خون 
یک مرکز بهداشتی درمانی محسوب می شود، اقدامات پیشگیرانه ای جهت ایجاد 
امنیت خاطر اهدا کنندگان انجام شد و دستورالمل های وزارت بهداشت و دانشگاه 
علوم پزشکی در مراکز اهدا خون اجرا می شد. نوریان ادامه داد: اهداکنندگان از نظر 
سلامت توسط پزشکان بررسی می شد و زمانی که پزشک، سلامت اهداکننده را 

تایید می کرد، فرد می توانست اقدام به اهدای خون کند.

مدیرکل انتقال خون استان قم  خبرداد:

اهدای پلاسمای خون توسط بهبودیافتگان بیماری کرونا 
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هزار نفر را برای استخدام معرفی کرده اند!


